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روزنامه صبح ایران

آیت الله امامی کاشانی خطیب جمعه تهران: 

اهانت به مسئولان کمک به بیگانگان است

برخی برای رسیدن به اهداف خود به هر وسیله ای متوسل می شوند 

تهدید پیامکی جلوه ای از بداخلاقی سیاسی

هزینه ویزای اربعین کاهش یافت

حشمت الله فلاحت پیشه: 

ایران با جریان ضدتحریم در داخل 
آمریکا وارد گفت وگو شود 

رهبر معظم انقلاب در جلسه با سران قوا؛

برای حل مسائل اقتصادی 
تصمیمات جدی بگیرید 

خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس 
مجلس گفت: باید با بخشی از سیاسیون، حکومت و یا 
سایر حوزه های آمریکا که می توانند مانع از شکل گیری 
فضای گسترده تحریمی علیه ایران شوند، گفت وگو کرد. 
تصویب  به  اشاره  با  پیشه  فلاحت  الله  حشمت 
کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( در 
مجلس شورای اسلامی اظهار داشت:موضع گیری های 
تازه ای در دنیا شکل گرفته که موید نظر»دنیا آمریکا 
نیست و آمریکا هم ترامپ نیست« است.وی افزود: در 
حال حاضر جریانی در آمریکا به راه افتاده که مخالف 

سیاست تحریم های بی مهابای ترامپ علیه ایران است. 
بخشی از این جریان نظرات متفاوت دو موسسه مالی و 
پولی بزرگ آمریکا یعنی سیتی گروپ و جی پی مورگان 
است که رسما اعلام کردند با سیاست ترامپ مخالف 
هستند و معتقدند که ایران باید بتواند از دسترسی های 
پولی و مالی سوئیفت برخوردار شود.رییس کمیسیون 
امنیت ملی وسیاست خارجی مجلس خاطرنشان کرد: 
البته این اتفاق بارای دیوان بین المللی دادگستری لاهه 
همراه شدکه این رای شامل حوزه هایی مربوط به حقوق 

انسانی از جمله تهدید جان مردم...

رهبر معظم انقلاب اسلامی در جلسه دو ساعت و نیمه با سران قوا که با موضوع مسائل اقتصادی برگزار شد، تاکید 
کردند: برای حل مشکل نظام بانکی، نقدینگی، اشتغال و تورم تصمیم های جدی بگیرید. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای در این جلسه که چهارشنبه شب 
برگزار شد، با تقدیر از اهتمام رؤسای قوا و اعضای شورای عالی هماهنگی اقتصادی برای مشارکت فعال در جلسات و 

مباحث، وظیفه اصلی این شورا را تصمیم گیری های کلان و راهگشا در عرصه اقتصاد خواندند...
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مدیرکل شرکت توزیع برق استان قم گفت: در سال جاری 3 درصد رشد مصرف برق در استان 
داشتیم، در حالی که میانگین رشد سالیانه مصرف برق استان در سال 6 درصد بود.مهدی آهنین پنجه 
ظهر دیروز در مراسم افتتاح پروژه های صنعت برق استان قم با اشاره به وضعیت اقلیمی قم اظهار کرد: 
گرمای هوا و دمای بالا از جمله ویژگی های این شهر است و حتی دمای 48 درجه در این شهر ثبت 
شده است و گرم بودن شهر قم موجب بالا رفتن مصرف برق در قم می شود.وی ادامه داد: به دنبال 
رساندن تلفات برق در شبکه توزیع برق استان قم به زیر 10 درصد هستیم، 1.4 مگاوات ظرفیت تولید 
برق خورشیدی در حال بهره برداری و 10 مگاوات ظرفیت تولید برق خورشیدی در دست احداث 
در استان داریم، البته برای احداث تعدادی نیروگاه برق خورشیدی به میزان 219 مگاوات در استان 

قم پروانه صادر شده است، درخواست احداث نیروگاه برقابی به میزان 20 مگاوات در استان داریم...

وزیر نیرو گفت: طرح های وزارت نیرو در بخش های آب، برق و فاضلاب در استان قم به تعداد 
764 پروژه است که برای تکمیل این تعداد 460 میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده است.رضا 
اردکانیان پیش از ظهر پنجشنبه در حاشیه افتتاح نیروگاه 6 مگاواتی در شهرک صنعتی شکوهیه 
قم در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: در آینده ای نزدیک 13 پروژه صنعت برق و نیروگاه های 
مولد در استان قم به بهره برداری خواهد رسید و هم اکنون عملیات اجرایی 4 پروژه نیز آغاز شده 
است. وی بیان داشت: 111 میلیارد تومان برای تکمیل پروژه های جدید برق قم مورد نیاز است که 
برای این پروژه ها و طرح های آینده بخش برق قم، اعتباری بالغ بر 107 میلیارد تومان باید در نظر 
بگیریم.وزیر نیرو عنوان کرد: طرح های وزارت نیرو در بخش های آب، برق و فاضلاب در استان قم 

به تعداد 764 پروژه است که برای تکمیل این تعداد 460 میلیارد تومان ...

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم خبر داد

رشد 3 درصدی 
مصرف برق در قم

وزیر نیرو درقم خبرداد

پیش بینی 7۶۴ طرح در بخش های
 آب، برق و فاضلاب استان قم 

فرشاد مومنی اقتصاددان می گوید: از سال 84 تا 91 میانگین 
واردات کالا و خدمات کشور با جهش بی سابقه به 79 میلیارد دلار 
رسید. من این طرز اداره کشور را مشکوک نامگذاری می کنم . این 
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی ادامه داد: به همین دلیل 
)واردات بی رویه( در آن دوره شمشیر را بر علیه نظام بین المللی 
از رو بسته بودند ولی همزمان بی سابقه ترین سطح عمق بخشی به 

وابستگی های ذلت آور به دنیای خارج را هم در دستور ...

مردم  گفت:  سازندگی  کارگزاران  حزب  شاخص  عضو 
گرفتاری هایی را که آمریکا با اعمال تحریم بر نظام سیاسی ما بار 
کرده، می بینند و متوجه هستند که دولت مقصر نیست. در واقع 
مردم می دانند این طور نیست که دولت بخواهد انفعال پیدا کند و 
از مردم روی گردان باشد.در روزگاری که تحلیل می شد روابط و 
همکاری اصلاح طلبان و حسن روحانی به گرمی اردیبهشت ماه سال 

96 نیست و روز به روز مناسبات شان به سردی می گراید...

فرشاد مومنی:

 احمدی نژاد کشور را 
به طرز مشکوکی اداره کرد 

محمد عطریان فر  :

لاریجانی سناریوهای مخالفان 
سی اف تی را نقش برآب کرد
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CFT تصویب
 بلوغ سیاسی نظام 
را نشان داد

معاون پارلمانی رئیس جمهور :

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

۶8

بدینوسیله از زحمات پرسنل اتاق عمل - بخش جراحی اعصاب 

بیمارستان نکویی- فرقانی وبویژه از آقای دکتر باقرشاهی جراح حاذق ومتعهد 

مغز واعصاب و آقای دکتراخوان متخصص محترم بیهوشی و نیز ازپیگیری های 

مجموعه حراست ومدیریت بیمارستان بویژه آقایان دکترشیروانی ومهندس 

نصرآبادی ودکتر غفارزاده وجناب بابایی وهمچنین اززحمات مجموعه زحمتکش 

کادرپرستاری، بویژه سرکارخانم فلاح مدیرمحترم خدمات پرستاری 

بواسطه قبول زحمت درانجام عمل جراحی دیسک گردن روی ابوی اینجانب 

صمیمانه تشکر وقدردانی می نمایم.

من لم یشکر المخلوق لم یشکر الخالق

مهدی فراهانی

 تشکر و قدردانی 
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مخالفان برجام و سی اف تی 
در ایران و آمریکا؟

دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، که روی موفقیت 
آنها و قدرت اقتصادی آنها در بازار ارز و سکه طلا حساب 
می کند و آنها را دوست و متحد خود می داند ، به هنگام 

اعلام پذیرش استعفای نیکی هیلی نماینده دائم آمریکا در سازمان ملل متحد ، از 
فعالیت های خانم هیلی در موضوعاتی چون ایران تمجید کرد و در عین حال پیش بینی 
کرد که ایران ممکن است حاضر به توافقی واقعی با آمریکا شود.خبراستعفای خانم نیکی 
هیلی سفیر آمریکا در سازمان ملل متحد بدون ذکر دلیل استعفاء و آنهم بطوریکه گزارش 
شده است ایشان غیرمنتظره از سمت خود کناره گیری می کند، بنظر برخی ازصاحت 
نظران شکستی درسیاست های آمریکا علیه نظام جمهوری اسلامی ایران محسوب است. 
دو هفته پیش و در جریان مجمع عمومی سازمان ملل متحد، خانم هیلی در کنار دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری، ریاست جلسه ویژه شورای امنیت درباره سلاح های هسته ای را 
ریاست کرد.جلسه ای که بسیاری آن را موجب انزوای آقای ترامپ و دولت آمریکا دانستند 
چرا که به غیراز رئیس جمهور آمریکا، همه اعضای حاضر در جلسه با حمایت از توافق 
هسته ای با ایران، خروج آمریکا از آن را نقد کردند. رئیس جمهور آمریکا که پیش از ظهر 
سه شنبه 17 مهرماه 97 به وقت واشینگتن در کاخ سفید با خبرنگاران سخن می گفت، 
تصریح کرد که تا یک روز پیش از روی کار آمدن دولت او در واشنگتن این نگرانی وجود 
داشت که ایران به کل خاورمیانه مسلط شود، اما اکنون ایران برای بقایش مبارزه می کند 
و در شهرهای مختلف ایران شورش است و با تورم دست و پنجه نرم می کند.رئیس 
دولت دوازدهم مکرر گفته است که دولت ترامپ از آشوبی که در دی ماه 96 در مشهد 
شروع شد پیام اشتباهی دریافت کرد و به همین دلیل سیاست های ضد برجامی، خروج 
از برجام و تحریم اقتصادی علیه نظام جمهوری اسلامی ایران را درپیش گرفت. متاسفانه 
رویداد های اخیر و مخالفت ها با قانون سی اف تی بازهم از مشهد هدایت می شوند. آقای 
ترامپ برجام را توافقی »مسخره« خواند که او آن را دوست ندارد، و بار دیگر گفت شاید 
بالاخره ایران حاضر شود یک »توافق واقعی« با آمریکا داشته باشد.منظورترامپ از"ایران" 
به نظر ناظران آگاه "مردم ایران" نیست بلکه ترامپ روی اقلیتی حساب باز کرده است 
که درایران اصحاب ثروت و موثر در بازار ارز و طلا هستند و ترامپ امیدوار است که آنها 
به زودی قدرت سیاسی را از دست منتخب 57 درصدی مردم ایران خارج نمایند و قوه 
مجریه را به دست بگیرند. درواقع اقدام و عمل اقلیتی که نمایندگان مجلس را تهدید 
می کنند و یا به شورای نگهبان می گویند چه بکند یا نکند، خواهان از میان برداشتن و 
سرنگونی مردم سالاری دینی در ایران به بهانه بهبود اوضاع اقتصادی که خودشان اوضاع 
اقتصادی را بحرانی کرده اند ، می باشند. این روش کار را قبلا" بارها و بارها دولت آمریکا 
برای سرنگونی دولت های مردم سالار و ضد آمریکا پس از سرنگونی دولت ملی شدن 
صنعت نفت در ایران در شیلی ، آرزائتین و کشورهای دیگر به اجرا گذاشته و تجربه کرده 
است.با روی کار آوردن یک نظام دیکتاتور و مستبد در ایران با مردم همانگونه رفتار خواهد 
شد که آل سعود عمل می کند و اخیرا" یک رورنامه نگار مخالف دولت آل سعود را در 
استانبول ترکیه و درداخل کنسولگری عربستان در استانبول به قبل رسانده و جسد اورا 
هم ناپدید کرده اند. آمریکا و متحدان آمریکا در برابراقدام آل سعود عکس العمل خاصی 
که حاکی از حمایت از حقوق بشر باشد از خود نشان نداده اند.خانم نیکی هیلی که روز 
سه شنبه 17 مهرماه 97 بطور غیرمنتظره ای از سمتش به عنوان سفیر دائم آمریکا در 
سازمان ملل متحد استعفا داد، در طول دو سال تصدی این سمت از منتقدان اصلی 
سیاست های جمهوری اسلامی بود و بارها مواضع ایالات متحده در قبال حکومت ایران از 
زبان او بیان شد. خانم هیلی مواضعی سرسختانه ای مرتبط با نظام جمهوری اسلامی ایران 

داشت و از طرفداران سرسخت انتقال سفارت آمریکا به بیت المقدس بود.
* کارشناس بین المللی انرژی

 

آمریکا اقدامی 
علیه عربستان نمی کند

ایالات متحده آمریکا درباره موضوع قتل روزنامه نگار 
معروف عربستانی، واکنش نشان داده است، اما باید گفت 
که جمهوری تنبیه آمریکا خیلی پایبند به رعایت حقوق 

بشر نیست.رؤسای جمهوری این کشور و به ویژه اکنون دونالد ترامپ بیشتر به دو مسأله 
توجه خاص دارند؛ یکی مسائل اقتصادی و دیگری مسائل امنیتی است که معمولا برای 
مقامات ارشد این کشور مورد توجه هستند. در این دوره ترامپ هم همچون رؤسای 
جمهور قبلی آمریکا به این دو محور توجه ویژه دارد. البته باید گفت مسائل امنیتی 
تضمین کننده همان مسائل اقتصادی هستند و رئیس جمهوری این کشور هم در 
تصمیم گیری درباره این مسائل فقط به آمریکا می اندیشد.از طرف دیگر باید توجه کرد 
که عربستان سعودی هم از جهت اقتصادی و هم از جهت امنیتی برای آمریکا در منطقه 
خیلی اهمیت دارد. ضمن اینکه اکثریت کرسی های کنگره و بویژه کاخ سفید آمریکا هم 
در دست جمهوری خواهان هست به همین خاطر بعید است دست به اقدامی بزنند 
که باعث رنجش عمیق عربستان سعودی بشوند. از طرف دیگر این به عنوان یک اصل 
وجود دارد که عربستان سعودی در سیاست خارجی خود خیلی پایبند به رعایت حقوق 
بشر نیست. چرا که به مسائل اقتصادی می اندیشند؛ بنابراین خیلی نباید انتظار داشته 
باشیم کاخ سفد در موضوعی که تنها محورش حقوق بشر است خیلی واکنش قوی 
از خود نشان بدهد.حالا در افکارعمومی آمریکا این موضوع مطرح است و بر اساس آن 
ممکن است بعضی از اعضای کنگره از خود واکنشی نشان بدهند مثلا آقای رایان رئیس 
مجلس نمایندگان که یک عکس العملی از خود نشان داد. ولی تکرار می کنم با توجه به 
این که از جمهوری خواهان هست، فکر نمی کنم کاخ سفید دست به چنین اقدامی بزند.

از سوی دیگر درباره تأثیر قتل این روزنامه نگار بر سیاست داخلی عربستان باید گفت که 
آقای محمد بن سلمان به قدری وضعیت امنیتی شدید و گسترده ای را در عربستان اجرا 
کرده که اجازه نمی دهد اجماعی علیه او در داخل کشور شکل بگیرد و فکر نمی کنم در 
داخل عربستان شاهد واکنش های علنی و آشکاری مخصوصا از سوی مردم باشیم.ممکن 
است مخالفین عربستانی در خارج از این کشور دست به اقداماتی بزنند و حتی شاهدیم 
که اتحادیه اروپا خیلی محکم درباره این مسأله ایستاده است، چون برای اتحادیه اروپا 
مسأله حقوق بشر خیلی اهمیت دارد و خیلی هم راضی نیستند که آمریکا از عربستان 
سعودی دفاع کند؛ الان هم تضاد و تعارض هایی بین آمریکا و اتحادیه اروپا به وجود آمده 
است. اتحادیه اروپا بیشتر پافشاری می کند بر سر اینکه زودتر این مسأله خبرنگار سعودی 
مشخص بشود؛ بنابراین در داخل عربستان فکر نمی کنم واکنش های علنی و حتی در 
فضای بین المللی علیه این اقدامشان وجود داشته باشد البته غیر از کشور های مختلف 
اروپایی. به احتمال خیلی زیاد اتحادیه اروپا دست به اقدامی علیه عربستان خواهد زد.به 
همین خاطر با توجه به محور سیاست خارجی آمریکا و اهمیت عربستان برای این کشور 
به نظر نمی آید که ایالات متحده خیلی اقدامات شدیدی علیه عربستان انجام دهد و من 

حتی تصور نمی کنم عربستان در این باره از سوی آمریکا محکوم شود.
*کارشناس مسائل بین الملل

آخر از همه حقوق بگیر
در میان توصیه های عجیب و غریب برخی صاحب 
منصبان به مردم، شهردار شیراز )حیدر اسکندرپور( به 
ابتدا  است:  داده  دستور  اقتصادی خود  و  مالی  معاون 
حقوق همه کارکنان این سازمان )شامل رسمی، پیمانی، 
شرکتی و ...( پرداخت شود و پس از آن اجازه پرداخت 

حقوق شهردار، معاونان و مدیران ارشد شهرداری شیراز صادر شود. کار خوب شهردار 
شیراز باعث می شود شخص شهردار و مدیران شهری وقتی حقوق می گیرند بدانند که 
همه کارمندان و کارگران شهرداری حقوق گرفته اند و اینگونه نیست که مدیران اول ماه 
حقوق خود را بگیرند و کارگران ماه ها منتظر حقوق های عقب افتاده خود باشند.تا کارگر 
و کارمند حقوق نگیرد، مدیر هم حقوق نمی گیرد. چه رسم خوبی است. واقعا باید از 
شهردار شیراز به خاطر این تصمیم تشکر کرد و تمام قد برای او ایستاد.می شود این کار 
خوب را در کشور سراسری کرد. چه اشکالی دارد تمام مدیران ایران اعم از کشوری و 
لشگری، همانند شهردار شیراز نامه ای بزنند و بگویند حقوق آنها را بعد از حقوق کارمندان 
و کارگران تحت مدیریت شان بدهند.اصلا بیایید یک کمپین راه بیندازیم و به مدیران 
بگوییم #آخر_از_همه_حقوق_بگیر. بیایید کاری کنیم همه مدیران ایران ملزم به اجرای 
این طرح خوب شوند.یکی از مشکلات کشور این است که متاسفانه برخی از مدیران 
نمی دانند، زیر دستان شان با چه مشکلاتی زندگی خود را سپری می کنند. مدیران حقوق 
خود را می گیرند، پاداش را دریافت می کنند، سفر خارجی هم می روند حق ماموریت سفر 
خارجی را به یورو می گیرند بدون اینکه بدانند در زیر مجموعه خودشان، هستند افرادی 
که حداقل دو ماه حقوق نگرفته اند و نمی دانند چگونه در این بازار تورم زده، زندگی کنند.

اینکه می گویند "به دریا رفته می داند مصیبت های طوفان را" پر بیراه نیست. تا مدیری 
یک مجموعه، یک اداره و یک وزارتخانه نداند کارمندان و کارگران خود، چگونه با دیر دادن 
یا ندادن حقوق زندگی می کنند، نمی تواند درد آنها را بفهمد. نمی تواند درک کند وقتی 

یک کارگر می گوید 3 ماه است حقوق نگرفته ام یعنی چه؟
البته این طرح زمانی جواب می دهد که واقعا مدیران کشور، آخر از همه حقوق بگیرند 
و فقط در نامه و یا لفظ نباشد. برخی از این نامه ها زیاد می زنند اما درعمل خود برخلاف 

آن عمل می کنند و اسب خود را می تازند.
امیدوارم به زودی شاهد همگانی شدن این طرح در میان مدیران کشور باشیم.

آیت الله امامی کاشانی خطیب جمعه تهران: 

اهانت به مسئولان کمک به بیگانگان است 
جمعه موقت تهران انتقاد علمی و فنی را حق همه مردم دانست اما در عین حال گفت: 

اهانت و توهین به مسئولان کشور کمک به دشمنان و بیگانگان است. 
»آیت الله محمد امامی کاشانی« در خطبه های نماز جمعه در جمع نمازگزاران در 
دانشگاه تهران، گفت: بیان انتقاد سازنده، علمی و فنی حق همه است اما نباید به مسئولان 
توهین کرد و تهمت زد. امامی کاشانی افزود: دشمن می خواهد با دامن زدن به اختلافات 
بین مردم و مسئولان، مردم را از نظام، مسئولان و آینده کشور ناامید کند.امام جمعه 
موقت تهران با تاکید بر اینکه در تمام امور چه در تصویب قوانین داخلی و چه در تصویب 
کنوانسیون های بین المللی باید هوشیار باشیم، تصریح کرد: باید به اقدامات و پیشنهادات 
دشمنان با سوءظن نگاه کنیم و با هوشیاری کامل برای حل کردن مشکلات مردم 
و مسائل کشور تصمیم بگیریم.خطیب نماز جمعه تهران همچنین از نامه 900 نفر از 
استادان بسیجی دانشگاه های کشور به دولت قدردانی کرد و افزود: مسئولان باید با افراد 
دلسوز و آگاه مشور کنند، کشور ظرفیت های گسنرده ای دارد و مشکلات کشور قابل 
حل است و با همفکری و همبستگی بر تمام مشکلات، تحریم ها و تهدید های دشمن 
فائق خواهیم آمد.آیت الله امامی کاشانی با اشاره به دیدار اخیر مسئولان نظام با رهبر 
معظم انقلاب اسلامی و بیانات ایشان خطاب به مسئولان کشور درباره جدیت در حل 
مشکل مردم و مشورت با صاحب نظران، افزود: ایشان در آن جلسه فرمودند که مشکلات 
نظام بانکی و اشتغال و تورم به خصوص مشکلات طبقه ضعیف جامعه باید با جدیت پی 
گیری و با کار شبانه روزی حل شود و در این مسیر با اساتید و صاحب نظران مشورت 
هم بشود. خطیب نماز جمعه تهران با تاکید بر اینکه صاحب نظرانان، دانشگاهیان و 
اقتصاددانان برای مشورت به مسئولان نظام باید وارد میدان شوند، اظهار داشت: مسئولان 
باید از مشورت با افرادی که صلاحیت ندارند پرهیز کنند و با افراد آگاه، متخصص و دلسوز 
که به مصالح کشور می اندیشند، مشورت کنند. آیت الله امامی کاشانی با اشاره به اینکه با 
استفاده از ظرفیت کشور و اتحاد و همبستگی در برابر دشمنان پیروز خواهیم شد، گفت: 
این پیروزی مانع از تعبیر شدن خواب دشمنان خواهد شد و آنها برنامه ها وآرزوهایی که 

بر ضد مردم ایران دارند با خود به گور خواهند برد و در پیشگاه خدامحاکمه می شوند. 

فرشاد مومنی:

 احمدی نژاد کشور را به طرز مشکوکی اداره کرد 
فرشاد مومنی اقتصاددان می گوید: از سال 84 تا 91 میانگین واردات کالا و خدمات 
کشور با جهش بی سابقه به 79 میلیارد دلار رسید. من این طرز اداره کشور را مشکوک 

نامگذاری می کنم . 
این استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی ادامه داد: به همین دلیل )واردات بی رویه( 
در آن دوره شمشیر را بر علیه نظام بین المللی از رو بسته بودند ولی همزمان بی سابقه 
ترین سطح عمق بخشی به وابستگی های ذلت آور به دنیای خارج را هم در دستور کار 
قرار داده بود.مومنی در سومین نشست از سلسله نشست های »اقتصاد ایران در دوران 
دفاع مقدس« به ارائه آمار واردات کالاها سال های دفاع مقدس پرداخت و گفت: میانگین 
واردات سالانه در طی سال های جنگ به طور متوسط 16 میلیار دلار بود .وی سپس 
گفت : براساس گزارش های مرکز آمار ایران در فاصله 69 تا 72 میزان واردات کالاهای 
لوکس در ایران 53 برابر شده است ، روند این کارشناس اقتصادی افزود: میانگین واردات 
سالانه در این دوره به 27.6 میلیارد دلار رسیده است یعنی ارزش واردات کالا با رشد 
30 درصدی مواجه شده است .روند واردات در دوره سال های 76 تا 83 همچنان ادامه 
داشت.این استاد اقتصاد دانشگاه با انتقاد از روند واردات در دولت روحانی نیز عنوان کرد 
: دولت اوباما گفت برجام یک توافق مبتنی بر راستی آزمایی است یک دولت هوشمند 
توسعه گرا باید ذخایر ارزی کشور را به عنوان ذخایر استراتژیک کشور با دقت های 
بیشتری اداره می کرد و در تخصیص دلار های نفتی خیلی دقیق تر عمل می کرد اما 
ما مشاهده کردیم که سهل انگاری ها افزایش پیدا کرد.مومنی در ادامه بحث خود به 
تشریح یکی از اقدمات اشتباه مسئولان در مقابله با تحریم های آمریکا پرداخت و گفت : 
وقتی آمریکا زیر برجام زد مسئولان تجارت خارجی ایران ادعا کردند که 1339 قلم کالا 
وارداتش ممنوع شده است. اما وقتی شما وارد جزییات این کالاها می شدید می بینید که 
این امر بیشتر یک بازی رسانه ای و تبلیغاتی است تا یک حساسیت هوشمندانه توسعه 
گرا، مثلا فرض کنید بررسی های ما نشان می دهد که 503 قلم از این کالاها از اول 
پیروزی انقلاب تا امروز همواره ممنوع بوده است کالاهایی مثل مشروبات، فرآورده هایی 
با گوشت خوک و..یا 168 قلم کالا که این ها وارداتش را ممنوع کرده اند ارزش واردات 
سالانه اش بین یک دلار تا 10 هزار دلار در سال بوده است. یعنی همان بازی تبلیغاتی 

بوده است و یک اقدام جدی برای مقابله با تحریم ها نبوده است. 

نماینده تهران خبر داد 

احتمال افزایش تعداد نمایندگان زن
 بر اساس لایحه جامع انتخابات 

عضو کمیسیون شوراها مجلس گفت: تلاش ما برای افزایش مشارکت سیاسی زنان 
ادامه دارد، احتمالا دولت در لایحه جامع انتخابات پیشنهاد افزایش تعداد نمایندگان زن 

را مطرح می کند 
سیده فاطمه حسینی با بیان این که وضعیت مشارکت سیاسی زنان در ایران در دو 
سطح کابینه و مجلس شورای اسلامی مطلوب نیست، از رد طرح افزایش تعداد نمایندگان 
زن مجلس در جلسه کمیسیون شوراها، خبر داد. وی با بیان اینکه طرح افزایش تعداد 
نمایندگان مجلس به دلیل اخطار قانون اساسی در کمیسیون شوراها رد شد، گفت: 
مغایرت این طرح با قانون اساسی از منظر منع هر گونه تبعیض زمانی موضوعیت دارد که 
زنان و مردان در دسترسی به منابع و فرصت ها شرایط عادلانه و به دور از تبعیض در همه 
زمینه ها داشته باشند.عضو فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی افزود: رفع محرومیت 
های زنان و نیز چاره سازی برای چالش های زنان و خانواده با حضور اندک زنان در دولت 
و نیز حضور حدود 6 درصدی زنان در مجلس ممکن نیست. حسینی خاطرنشان کرد: 
ایجاد مانع برای افزایش مشارکت زنان در نهاد قانونگذاری، در حقیقت چشم پوشی از 
وظیفه و تکلیف دیگری است که در اصل 3 قانون اساسی بر آن تاکید شده است. به گفته 
این عضو کمیسیون شوراها، بند 14 اصل 3 قانون اساسی بر تامین حقوق همه جانبه زنان 
تاکید و صراحت دارد.وی همچنین با بیان اینکه تلاش برای افزایش مشارکت سیاسی 
زنان ادامه دارد، از رایزنی با دولت برای ارائه پیشنهاد افزایش تعداد نمایندگان زن در قالب 

لایحه جامع انتخابات خبر داد.

سردار جعفری: 

ترامپ درباره ایران در اشتباه است 
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: رئیس جمهوری آمریکا در خصوص 
این که گمان می کند ایران از زمان به قدرت رسیدن او ضعیف تر شده، در اشتباه است. 
سردار محمد علی جعفری در گفت و گو با شبکه خبری المسیره یمن اظهارداشت : 
اگر پیش تر توانایی ایران در دفاع از خاورمیانه و نه تسلط برآن 12 دقیقه بود اکنون این 
زمان کمتر نیز شده است.وی اضافه کرد: از ماهیت های انقلاب اسلامی و ایران آن است 
که هر چقدر بیشتر در صحنه های جنگ حضور داشته باشد قدرتمند تر می شود.وی 
ادامه داد: ایران در صورتی که امنیت آن در معرض خطر قرار بگیرد، از پاسخ در خارج 
از مرزهای خود هرگز دریغ نخواهد کرد.سردار جعفری در خصوص جبهه مقاومت در 
منطقه نیز گفت: جبهه مقاومت پس از جنگ در سوریه و عراق قدرتمندتر شده و هیچ 
نگرانی نسبت به محور مقاومت وجود ندارد.وی همچنین در خصوص تحریم های آمریکا 

علیه ایران گفت: تحریم آمریکا یک مساله طبیعی است که به آن عادت کردیم.
 

رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه: 

جایی برای آزمون و خطا 
در آستانه چهل سالگی انقلاب نیست 

رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشور گفت: نقشه های راه در حوزه های 
علمی، فرهنگی و آموزشی ترسیم و تدوین شده و در آستانه چهل سالگی انقلاب دیگر 

جایی برای آزمون و خطا نیست بلکه باید عمل کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین علی اکبری روز جمعه در شورای اداری استان ایلام که به 
مناسبت مراسم تودیع و معارفه نمایندگان قدیم و جدید ولی فقیه در استان و امام جمعه 
ایلام برگزار شد، اظهار داشت: نقشه های راه مهندسی فرهنگی، طرح تحول بنیادین 
آموزش و پرورش، نقشه علمی، سیاست های کلی نظام تدوین شده است.وی افزود: باید 
همه مسئولان بر اساس این اسناد و نقشه های راه تدوین شده برای توسعه و ارتقای همه 
جانبه کشور حرکت کنند و بر اساس این مسیرهای مشخص شده نقاط ضعف و قوت 
حوزه های مختلف شناسایی و بررسی شود.علی اکبری یادآور شد: مسئولان استان ها 
از جمله ایلام باید وضعیت های استان خود را بر اساس شرایط فرهنگی، علمی، بومی 
و محلی هر منطقه شناسایی، تدوین و پردازش و برنامه ریزی کنند.وی در ادامه وجود 
نمایندگان ولی فقیه در استان ها را منشا خیر و برکت، نقطه اتحاد و اتصال مردم و 
مسئولان هستند و یاور و همکار خدمتگذاران دستگاه های اجرایی هستند و نماز جمعه 
نیز یک سنگر و فرصت مغتنم برای نشان دادن اتحاد و همبستگی مردم و مسئولان 
و خاری در چشم دشمنان است.در این مراسم با تقدیر از تلاش های 17 ساله حجت 
الاسلام و المسلمین محمدنقی لطفی ، حجت الاسلام و المسلمین الله نور کریمی تبار به 

عنوان نماینده جدید ولی فقیه در استان و امام جمعه ایلام معرفی شد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در جلسه 
دو ساعت و نیمه با سران قوا که با موضوع 
مسائل اقتصادی برگزار شد، تاکید کردند: 
برای حل مشکل نظام بانکی، نقدینگی، 
اشتغال و تورم تصمیم های جدی بگیرید. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
الله  آیت  رهبری، حضرت  معظم  مقام 
خامنه ای در این جلسه که چهارشنبه 
شب برگزار شد، با تقدیر از اهتمام رؤسای 
هماهنگی  عالی  شورای  اعضای  و  قوا 
اقتصادی برای مشارکت فعال در جلسات 
را  شورا  این  اصلی  وظیفه  مباحث،  و 
در  راهگشا  و  کلان  تصمیم گیری های 

عرصه اقتصاد خواندند.
مشکلات  کردند: حل  تأکید  ایشان 
نیازهای  تأمین  و  کشور  اقتصاد  جاری 
عمومی مردم، نیازمند کار جهادی و تلاش 
فوق العاده است زیرا این مشکلات به ویژه 
خرید،  قدرت  کاهش  و  گرانی  مشکل 
معیشت بخش زیادی از مردم به ویژه 

طبقات ضعیف را دچار تنگنا کرده است.
رهبر انقلاب اسلامی، اعضای شورای 
اتخاذ  به  را  اقتصادی  هماهنگی  عالی 
تصمیم های قاطع و راهگشا در خصوص 

مسائل اصلی و چالش های مهم اقتصاد 
کشور توصیه مؤکد کردند و فرمودند: برای 
حل برخی مسائل کلیدی اقتصاد مانند 
مشکلات نظام بانکی، نقدینگی، اشتغال، 
تورم و فرایند بودجه ریزی باید تصمیم های 

جدی و عملیاتی بگیرید.
دولت  ویژه  به  سه گانه  قوای  ایشان 
راه حل های  و  نظرات  از  استفاده  به  را 
بخش  فعالان  و  دلسوز  اقتصاددانان 
شرایط  گفتند:  و  فراخواندند  خصوصی 
کنونی کشور موجب شده است نخبگان و 

فعالان دلسوز احساس مسئولیت مضاعف 
کنند و ظرفیت ها و داشته های علمی و 
تجربی خود را به مسئولان عرضه کنند، 
از  و  بدانید  را  فرصت  این  قدر  بنابراین 
پیشنهادهای فعالان دانشگاهی و اقتصادی 

استفاده کامل کنید.
حضرت آیت الله خامنه ای با تقسیم 
مشکلات اقتصادی به »چالش های درونی 
»مسائل  و  اقتصاد کشور«  ساختاری  و 
آمریکا«  ظالمانه  تحریم های  از  ناشی 
افزودند: در مواجهه با هر یک از این دو 

بخش، راه حل های خردمندانه ای را به کار 
ببندید که نتیجه آن، گره گشایی پایدار 
از زندگی مردم و ناامید شدن دشمن از 

اثرگذاری حربه تحریم باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر 
لزوم هم افزایی هر سه قوه و دستگاههای 
مختلف کشور، خاطرنشان کردند: هیچ 
بن بست و مشکل غیرقابل حلی در کشور 
وجود ندارد و ما به فضل الهی و با عزم 
و اراده مردم و مسئولان، و با استفاده از 
ظرفیت بی بدیل جوانان و نخبگان توانمند 
ایران عزیز و با فعال کردن ظرفیت ها و 
بر مشکلات  یقیناً  ممتاز کشور،  منابع 

درونی و تحمیلی فائق خواهیم آمد.
اول  معاون  که  جلسه  این  در 
رئیس  اول  معاون  و  رئیس جمهوری 
داشتند،  حضور  نیز  قوه قضائیه 
و  از همکاری  با تشکر  رئیس جمهوری 
قوه قضائیه،  و  مجلس  رؤسای  همراهی 
عالی  شورای  جلسات  از  گزارشی 
هماهنگی اقتصادی و مصوبات آن برای 
حل مشکلات مردم بیان کرد. همچنین 
برخی حاضران در جلسه نیز دیدگاهها و 

نظرات خود را بیان کردند.

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: سزاوار نیست که به نمایندگان موافق CFT خائن 
بگوییم. آنها نظری داشتند و در بستر قانونگذاری مجلس نظرشان را اعلام کردند. 

حسینعلی امیری درباره نامه 120 نماینده به هیأت رئیسه مجلس برای اعلام شفاف 
رأی شان به لایحه CFT، گفت: آقای لاریجانی ابتدای جلسه درباره نوع رأی گیری برای 
لایحه CFT نظر خواهی کرد، نظر اکثریت بر رأی گیری الکترونیکی بود بر همین اساس 

هم عمل شد.
وی درباره تأثیر اصرار و ادعای رأی ندادن 120 نماینده به لایحه CFT بر ذهنیت 
جامعه افزود: با توجه به اینکه هم اکنون مصوبه مجلس مراحل تقنینی را در شورای 

نگهبان سپری می کند، به نظر می رسد اعلام علنی رأی ها فایده عملی ندارد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور اظهار کرد: دموکراسی اصولی دارد و مجلس هم 

براساس اصول دموکراسی اداره می شود 
بنابراین ملاک رأی اکثریت است وقتی اکثریتی در مجلس به یک لایحه یا طرح رأی 
موافق می دهند، آن لایحه یا طرح تبدیل به مصوبه می شود. لایحه ای که تبدیل به 
مصوبه مجلس شد دیگر مسموع نیست که انقلت در بیاوریم و نسبت به آن در جامعه 

تردید و تشکیک ایجاد کنیم.
وی ادامه داد: هم کنون مصوبه الحاق به CFT در شورای نگهبان است بنابراین زیر 
سوال بردن، تردید و تشکیک کردن در نحوه تصویب آن در مجلس نفعی ندارد و موجب 

تشویش اذهان عمومی می شود.
 CFT این عضو کابینه دولت دوازدهم درباره خائن خواندن 143 نماینده موافق لایحه

در برخی رسانه ها یادآور شد: سزاوار نیست که به نمایندگان موافق CFT خائن بگوییم. 
آنها نظری داشتند و در بستر قانونگذاری مجلس نظرشان را اعلام کردند. 

وی افزود: دولت از همان اولی که لایحه CFT مطرح شد تمام تلاش خود را به کار 
گرفت تا به تمام شبهات و دغدغه های نمایندگان پاسخ دهد. این کار در یک بستر کاملا 
دموکراتیک و کارشناسی انجام شد و برای این موضوع بارها در کمیسیون ها و فراکسیون 

های مجلس جلسات متعدد گذاشتیم. 
وی ادامه داد: حتی قبل از آنکه مجلس شورای اسلامی رسما وارد بررسی لایحه شود 
از ساعت 6 تا 8.5 صبح به مدت دو ساعت و نیم جلسه غیرعلنی برگزار شد، مخالفان 

نظرات شان را مطرح کردند. 
کارشناسان مختلفی از دولت به شبهات و ایرادات پاسخ دادند این کار به نوع خودش 
کم نظیر بود.امیری اظهار کرد: آقای فلاحت پیشه رئیس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس با سعه صدر جلسه غیرعلنی را اداره کرد جلسه رسیدگی به 
لایحه نیز با مدیریت خیلی خوبی آقای لاریجانی و اعضای هیأت رئیسه برگزار شد که 

جای تقدیر و سپاسگزاری دارد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور ادامه داد: بخش های مختلف نظام اعم از قوه قضائیه، 
شورای عالی امنیت ملی و کارشناسان دولت در وزارتخانه های مربوطه به مجلس آمدند 
و پاسخ دادند. لایحه CFT در یک فضای خیلی خوبی در مجلس مورد رسیدگی قرار 
گرفت و به تصویب رسید. تصویب لایحه CFT در مجلس بلوغ سیاسی نظام جمهوری 

اسلامی را نشان داد.

رهبر معظم انقلاب در جلسه با سران قوا؛

برای حل مسائل اقتصادی تصمیمات جدی بگیرید 

معاون پارلمانی رئیس جمهور :

تصویب CFT بلوغ سیاسی نظام را نشان داد

اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت )۲(

امنیت ملی و سیاست خارجی  رییس کمیسیون 
مجلس گفت: باید با بخشی از سیاسیون، حکومت و یا 
سایر حوزه های آمریکا که می توانند مانع از شکل گیری 
فضای گسترده تحریمی علیه ایران شوند، گفت وگو کرد. 
تصویب  به  اشاره  با  پیشه  فلاحت  الله  حشمت 
کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( در 
مجلس شورای اسلامی اظهار داشت:موضع گیری های 
تازه ای در دنیا شکل گرفته که موید نظر»دنیا آمریکا 

نیست و آمریکا هم ترامپ نیست« است.
وی افزود: در حال حاضر جریانی در آمریکا به راه 
افتاده که مخالف سیاست تحریم های بی مهابای ترامپ 
علیه ایران است. بخشی از این جریان نظرات متفاوت دو 
موسسه مالی و پولی بزرگ آمریکا یعنی سیتی گروپ و 
جی پی مورگان است که رسما اعلام کردند با سیاست 
ترامپ مخالف هستند و معتقدند که ایران باید بتواند از 

دسترسی های پولی و مالی سوئیفت برخوردار شود.

*رویکرد ایران در حال نتیجه گیری است 
خارجی  وسیاست  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس 
مجلس خاطرنشان کرد: البته این اتفاق بارای دیوان بین 
المللی دادگستری لاهه همراه شدکه این رای شامل حوزه 

هایی مربوط به حقوق انسانی از جمله تهدید جان مردم، 
صنعت هوانوردی و دسترسی اضطراری بانکی، دارویی و 
کشاورزی است. فلاحت پیشه ادامه داد: دولت آمریکا در 
قبال این رای مجبور به واکنش عملی شد، به گونه ای 
که اعلام کرد قصد ندارد که در این حوزه ها برای ایران 
مشکل ایجاد کند.وی با اشاره به معافیت برخی کشورها 
در خرید نفت از ایران و همکاری مشترک گازی میان 
انگلیس و جمهوری اسلامی یادآور شد: این عوامل نشان 
می دهد که جریان تحریم محدود ایران تا حدی در مقابل 

تحریم همه جانبه ترامپ تقویت شده است.
کرد:  اضافه  مجلس  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو 
تحلیل فضای رسانه ای، مشورت دهنده های فکری و 
اتاق های فکر آمریکا نشان می دهد که در حال حاضر 
در این کشور به صورت جدی این بحث مطرح است که 
رویکرد ایرانی ها در حال نتیجه گیری از رویکرد مشارکت 
جویانه خودشان است.فلاحت پیشه با بیان این که زمانی 
که ایران برجام را پاره نکرد، آمریکایی ها تلاش کردند 
این اقدام را بعنوان نقطه ضعف کشورمان نشان دادند، 
تاکید کرد: شکست سیاست آمریکا در محاکمه ایران در 
شورای امنیت و به طبع آن کنار رفتن نیکی هیلی، یکی از 
بازتاب های این موضوع بود.وی در عین حال خاطرنشان 

کرد: 12 گزارش سلامت هسته ای ایران در آژانس هسته 
ای، موضع محکم آژانس به رغم سندسازی های رژیم 
صهیونیستی و در نهایت رای کم سابقه دیوان بین المللی 

دادگستری نشان از اثر دیپلماسی گسترده بود.
رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس تصریح کرد: این 
اقدامات در کنار رویکرد مشارکت جویانه با اتحادیه اروپا 
و ایستادگی این اتحادیه در قبال تحریم های جمهوری 
اسلامی نشان داد که ایرانی های در حال نتیجه گیری از 

رویکرد مشارکت جویان خودشان هستند.
فلاحت پیشه با بیان این که جریانی در آمریکا معتقد 
است که سیاست ترامپ ایالات متحده را سمت انزوا پیش 
می برد تاکید کرد: بنابراین با این شرایط، نباید کانال 

دیپلماسی با آمریکا بسته شود زیرا آمریکا ترامپ نیست.
وی به مسئولان کشور توصیه کرد در حوزه های 
زیرا  شوند  بحران  تصاعد  از  جلوگیری  وارد  مختلف 
آمریکایی ها هم جلوگیری از تصاعد و گسترش بحران 
با ایران را آغاز کرده اند.این نماینده مجلس تصریح کرد: 
شواهد نشان می دهد فضای دیپلماتیک تازه ای برای 
تنش زدایی با آمریکا فراهم شده است و جا دارد که ایران 
دیپلماسی مذاکره و لابی گری با جریانات مخالف ترامپ 

در آمریکا را در پیش بگیرد.

حشمت الله فلاحت پیشه: 

ایران با جریان ضدتحریم در داخل آمریکا وارد گفت وگو شود 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: امروز 
دولت اختیارات کامل دارد و رهبر معظم انقلاب نیز 
اختیارات لازم را به سران قوا داده اند و همه ما موظفیم 

به دولت کمک کنیم. 
سومین  در  شب  پنجشنبه  قالیباف  باقر  محمد 
سالگرد شهید مدافع حرم سرلشگر حسین همدانی در 
حسینیه امام خمینی )ره( شهر همدان افزود: دشمن 
در دیگر میدان ها نتوانست کاری از پیش ببرد و اکنون 
جنگ اقتصادی و روانی را آغاز کرده و به دنبال ایجاد 

فشارهای مضاعف داخلی است.
وی تاکید کرد: جنگ اقتصادی و روانی نقشه دشمن 
برای کمرنگ کردن اعتقادات و باورهای مردم نسبت به 
آرمان های انقلاب اسلامی است.قالیباف با بیان اینکه 
یکی از اشکالات ما در این زمینه، خارج کردن مردم از 
عرصه اقتصاد است اضافه کرد: همانگونه که مردم و به 
ویژه جوانان جنگ را اداره کردند اکنون نیز باید با دادن 
فرصت به آنها دست به دست هم سختی مسیر را هموار 
کنیم.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: عرصه 
امروز ما سخت تر از دهه 60 نیست و باید همان مسیری 
که در پیروزی و تثبیت انقلاب و دفاع مقدس داشتیم و 

با همان مجاهدت مسیر پیش رو را طی کنیم.
قالیباف با گرامیداشت یاد و خاطره سردار شهید 
حسین همدانی گفت: فرهنگی که این بزرگوار از خود 
به جای گذاشت در حقیقت فرهنگ یک مجاهد در 
راه خدا و یک مجاهد بر اساس فرهنگ قرآن و اهل 
بیت )ع( بود.وی با بیان اینکه امام خمینی )ره( جز 
برای رضای خدا سخنی به زبان نیاورد، گفت: هدف از 
برگزاری این آیین ها این است که بدانیم زیر سایه نام 
این شهدا هستیم و باید مسیر این شهیدان و انقلاب 
را به خوبی بشناسیم چرا که همین شهید همدانی ها 
چراغ راه ما هستند.قالیباف ادامه داد: شهید همدانی 
از پیش از انقلاب و برای این مردم و کشور صادقانه و 
مخلصانه و بی نام نشان زحمت کشید و لحظه ای آرام 
و قرار نداشت.وی خاطر نشان کرد: یکی از ویژگی های 
شهید همدانی این بود که همواره خود را وظیفه مند می 
دانست حتی هنگامی که مسئولیتی نداشت از ارتباط با 

مردم غافل نبود.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: شهید 
همدانی انسانی بسیار با عطوفت و مهربانی بود و در 
همه مورد گذشت داشت حتی در مواقع حساس جنگ 

روحیه مقاومت، تلاش و شجاعتش را هرگز فراموش 
نمی کنم.قالیباف اضافه کرد: برخی از ما تا زمانی که 
مسئولیتی داریم منافعی را دنبال می کنیم اما شهید 
همدانی چه در مسئولیت یا خارج از آن فقط ادای 
تکلیف کرد.وی با بیان اینکه در عین این استقامت 
و توان، شهید همدانی مظلومیت خاصی نیز داشت 
افزود: روحیه جوانمردانه و جذب افراد از ویژگی های 
شخصیتی وی بود.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: این مجاهد بزرگ هرگاه احساس می کرد می تواند 
به مردم خدمت کند از آبروی خود هم مایه می گذاشت.

قالیباف خاطرنشان کرد: کسی که اینگونه بی نام و 
نشان کار انجام دهد و دیده شدن برایش مهم نباشد 
نه در همدان بلکه در سطح ملی و در بین امت اسلامی 

می درخشد.
وی هدف دشمن را برای حضور در مرزهای ایران 
اسلامی از بین بردن نظام اسلامی دانست و گفت: اگر 
امروز مردم یمن و فلسطین اینگونه مبارزه می کنند 
و رژیم صهیونیستی خود را در اوج ضعف می بیند به 
برکت فرهنگ اهل بیت )ع( ، زحمات شهدا ، آزادگان 

و ملت است.

محمد باقر قالیباف: 

همه موظفیم دولت را کمک کنیم 
علی  بیگدلی* 

نباید  تردید  اصلاح طلب گفت:  فعال سیاسی  یک 
داشت که در برخی جریانات افراطی سیاسی رد پای 
سرویس های اطلاعاتی بیگانگان را می توان به وضوح 

شاهد بود..
موج جدید  با شروع  رابطه  در  کیانوش راد،  محمد 
دولت  رییس  ویژه  به  اصلاح طلبان،  علیه  ها  تخریب 
اصلاحات ضمن مطرح کردن اینکه حمله و توهین به 
خاتمی جز از سر ناتوانی و عصبانیت نیست، گفت: بگذارید 
افراطیون اصولگرا عصبانی باشند و در این عصبانیت هرچه 

بیشتر خود را در بی اخلاقی و بی معرفتی غرق نمایند.
چیزی  تند  مواضع  این  تحلیل  در  داد:  ادامه  وی 
برخی  و  نمی شود  دیده  ناتوانی  و  جز حسادت، حقد 
اخلاق  چهارچوب  در  دقیقا  خاتمی  به  اتهام زنندگان 

ماکیاولی با نقاب اسلامی حرکت می کنند.
این عضو حزب اتحاد ملت گفت: شک نداشته باشید 
وضعیت کسانی که اینگونه بی محابا و بدون توجه به 
اصول اخلاقی اولیه و انسانی دیگران را مورد تعرض قرار 
می دهند در آینده و در پیشگاه مردم روشن خواهد شد 
تردید نباید داشت که در برخی جریانات افراطی سیاسی 

رد پای سرویس های اطلاعاتی بیگانگان را می توان به 
وضوح شاهد بود.

کیانوش راد ادامه داد: جناح افراطی اصولگرا از آنجایی 
که می داند پایگاه گسترده ای در میان مردم نداشته و حتی 
توسط اصولگرایان معتدل هم جدی گرفته نمی شود با 
تعرض بیشتر نه تنها به آقای خاتمی بلکه به شخصی 
همچون علی لاریجانی تلاش می کند تحرکات خود را 

سامان دهند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: 
نمایش حرکت های افراطی اخیر در مجلس، گویای آن 
است که جریانی همچنان می خواهد با عوام فریبی، اتهام 
و برچسب مخالفان سیاسی خویش را مرعوب ساخته و 

خود را در فضای سیاسی مطرح کند.
وی افزود: اگر این جریان افراطی می خواهد در تحولات 
سیاسی، نقشی مبتنی بر آرای مردم داشته باشد؛ باید 
ضمن همراهی با اصولگرایان معتدل، با صراحت بیشتر 
نسبت به تایید حقوق شهروندان در تمامی عرصه ها و 
همراهی با جریان اعتدالی در سطوح گوناگون قدم بردارد.

کیانوش راد همچنین در خصوص انفعال شورای عالی 

سیاستگذاری و عدم برگزاری منظم جلسات آن هم 
گفت: هر انتقاد و اشکالی که به ساز و کار شورای عالی 
سیاستگذاری در میان اصلاح طلبان وجود داشته باشد 
مانع از آن نخواهد بود که شورای عالی را همچنان به 
عنوان شورایی تاثیرگذار و قابل قبول برای رفع و رجوع 

درون جریان اصلاحات بدانیم.
وی ادامه داد: باید بدانیم شورای عالی سیاستگذاری به 
دلیل نقش تاثیرگذارش، همواره مورد حمله اصولگرایان 
و برخی از نهادها بصورت خاص قرار گرفته است و این 
گویای آن است که افراطیون و برخی جریانات به جای 
عملکرد فراجناحی در همراهی با اصولگرایان فشار بر 
خاتمی را افزایش می دهند از نقش تاثیرگذار وی در کنار 

شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان نگران هستند.
این فعالی سیاسی اصلاح طلب افزود: ممکن است در 
داخل جریان اصلاحات، برخی پیشنهادات و انتقاداتی را 
به شورای عالی داشته باشند؛ اما تمامی آنها به نقش بی 
بدیل آقای خاتمی معترف هستند و فشارهای تبلیغاتی 
موجب از هم پاشیدن این جمع حول محور رییس دولت 

اصلاحات نخواهد شد.

کیانوش راد فعال سیاسی اصلاح طلب:

رد پای سرویس های اطلاعاتی بیگانه در جمع افراطیون دیده می شود 

محمود  خاقانی *

مصطفی داننده
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مهمترینعللآشفتگی
بازارخودرو

 توزیع قطره چکانی ، بی برنامه و با تاخیر  واگذاری 
خودرو توسط خودروسازان  از مهمترین و موثرترین عامل 

آشفتگی بازار خودرو است.
این روزها با پا گذاشتن به بنگاه های خرید و فروش خورو ، به راحتی میتوان دلالانی را 
دید که در گرانی خودرو دست دارند و در شرایط موجود،  از آب گل آلود ماهی میگیرند 

و خودرو را هرقیمتی که میخواهند میفروشند.
دو شرکت داخلی خودروساز کشور که البته طی سالهای اخیر انصافا در ارائه خدمات 
پس از فروش و همچنین اضافه کردن آپشن به خودروها تلاششان را کرده و تا حدودی 
رضایت مشتریان را جلب کرده اند اما این روزها بدون توجه به دلالی دلالان و همچنین 
افزایش قیمت غیرمنطقی خودرو در بازار ، نه تنها طرح جذابی برای مشتریانشان ارائه 
نمیدهند بلکه خودرو ها را بصورت قطره چکانی و با تاخیر زیاد تحویل مشتری میدهند 
و طرح هایی را ارائه میکنند که آن طرحشان نه تنها در کاهش قیمت ها و کوتاه شدن 
دست دلالان از بازار خودرو اثر ندارد بلکه حواشی خرید و فروش خودرو را زیادتر می 

کند. 
برای مثال، به یکی از طرح های فروش و پیش فروش یکی از این شرکتها می پردازیم 
که بعد از کلی سر وصدا و اطلاعیه های مختلف و چشم انتظار گذاشتن مشتریان 
بالاخره  ماه قبل ، شرایط فروش خود را با هدف کنترل و تنظیم بازار و همچنین کوتاه 

شدن دست دلالان و واسطه ها اعلام کرد.
در آن طرح علاوه بر محدودیت هایی برای مشتریان مثل محدودیت کد ملی ، 
نفروختن خودرو به افراد زیر 18 سال ، عدم امکان فروش خودروی خریداری شده 
تا یکسال  و .../ مشتری برای خودرویی که اصلا مشخص نمی باشد چی هست ، چه 
قیمتی دارد و حتی مشخص نیست چه رنگی دارد ، پول واریز می نماید و بیش از 

یکسال منتظر می ماند تا ببیند شرکت،  چه خودرویی در آن زمان معرفی میکند؟!
حالا ممکن است این خودرو ویک وانت باشد و یا خودرویی دیگر ، تازه آن هم به 
قیمت روز که اصلا معلوم نیست تا آن زمان تفاوت قیمتی بین کارخانه تا بازار چقدر 

خواهد.
آیا چنین شرایط عجیب و غریبی را در کدام خودروسازی جهان میتوان دید؟

پس از اعلام چنین شرایطی سروصدای خریداران واقعی خودرو در آمد و خودروساز 
برای اینکه کمی این سروصدا را بخوابانند یک شرایط دیگر اعلام کردند .شرایطی که 
تحویلش حداقل 4ماه دیگر تعیین شده است و فرد متقاضی باید خودرو اولی باشد و 

خودرویی از سایپا و ایران حودرو دریافت نکرده باشد!
در این قسمت بد نیست کمی چای بنوشیم و فکر نکنیم!!!

فکر کردن به این گونه طرحها خودکار را از دست منه نویسنده میگیرد ... شما خواننده 
محترم را نمی دانم   ...

بگذریم ... 
با تمام این اوصاف به این نتیجه میتوان رسید که اعلام شرایط اخیر شرکت های 
خودروسازی داخلی، نه تنها تاثیری در کنترل و تنظیم بازار خودرو ندارد بلکه خیال 
مشتریان واقعی را که مدتهاست قصد خرید خودرو دارند را راحت میکند که حداقل تا 
پایان امسال نمیتوانند صاحب خودرو با قیمت مصوب کارخانه شوند و اگر میخواهند 
صاحب یک خودرو ساخت داخل شوند در سال حمایت از کالای داخلی  باید، برای 

خرید خودروی داخل ،حداقل 10تا حتی 30 میلیون سود به جیب دلال ها بریزند!
در نهایت با اطمینان میتوان گفت کاهش عرضه خودرو توسط خودروسازان در مقابل 
درخواست گسترده مردم فقط و فقط بازار دلالی خودرو را داغ کرده و این بازار داغ و 
داغون دلالی تا زمانی که خودروسازان برنامه ای جامع و مناسب و همچنین توزیع 

گسترده و بی قید و شرط نداشته باشند ادامه خواهد داشت.

 
ستاریان کارشناس حوزه بازار مسکن:

منتظررونقادامهداربازارمسکنتانیمهسال
۹۸باشید

درباره  مسکن  بازار  حوزه  کارشناس 
برخی اظهار نظرها مبنی تاثیر سی اف 
تی بر بازار مسکن و کاهش احتمالی 
هایی  تحلیل  چنین  گفت:  ها  قیمت 
درست نیست و هیچ مبنای علمی برای 

تحقق این مطلب قابل تصور نیست. 
بیت الله ستاریان در گفت وگوییاظهار 
کرد: اینکه گفته شود سی اف تی ممکن 
است بر قیمت مسکن قیمت گذار باشد 
خوش  وعده های  مصداق  حقیقت  در 
خیالانه است چرا که ارتباط مستقیمی 

بین این دئ مقوله وجود ندارد.
وی افزود: البته ممکن است با تصویب 
لوایحی چون سی اف تی، محیط کسب و 
کالر ایران بهبود یابد که در این صورت 

بخش مسکن نیز از این بهبود منتفع خواهد شد اما ارتباط دادن این دو موضوع به هم 
به نظر چندان کار مثبتی نیست و نباید لوایح و قوانین را در خارج از جایگاه واقعی شان 

مورد بررسی قرار داد .  
 این کارشناس اقتصادی ادامه داد: در این صورت ، توقعات از یک لایجه به صورت غیر 
عادی افزایش می یابد و اگر قرار به تاثیر مثبت باشد نیز روند معکوس شده و لایحه به 
ضد خود تبدیل خواهد شد .  ستاریان درباره کاهش قیمت ارز و تاثیر آن بر رونق بازار 
مسکن تصریح کرد: مسکن از شهریور سال گذشته تا رونق داشت و این مساله آغاز شده 
بود و پیش بینی ما این بود که در تیر و مرداد۹۷ به حداکثر رونق برسد و تا میانه سال 

۹8 هم این رونق را ادامه دهد که این اتفاق تقریبا افتاد. 
وی توضیح داد:  اما به دلیل اتفاقات بازارهای موازی مانند ارز و طلا ) که در مقابل بازار 
مسکن کوتاه مدت محسوب می شوند(، جاذب نقدینگی جامعه شد که پیش بینی می 

کردیم در آذرماه این نقدینگی به سمت بخش مسکن برگردد. 
وی خاطر نشان کرد: به سبب کاهش نرخ ارز و ماجراهای این بازار و همچنین برنامه 
ریزی دولت برای ممانعت از افزایش نرخ ارز، این اتفاق زودتر و در مهرماه افتاد که  اکنون 

انتظار برگشت این نقدینگی را به سمت ملک و مسکن داریم. 
این کارشناس حوزه مسکن درباره چگونگی تاثیر این ماجرا در رشد و رونق بخش 
مسکن گفت: در یک سال گذشته بین ۶8 تا ۷0 درصد رشد قیمت مسکن را داشته ایم 
این احتمال وجود دارد به میزانی که نرخ ارز رشد کرد این بازار نیز رشد قیمت داشته 
باشد؛ یعنی اگر نرخ دلار بر روی 11هزار و ۵00 تومان ثابت بماند در اصل معادل رشد 

نرخ ارز در حوزه مسکن باید شاهد رشد قیمت باشیم.  
وی تاکید کرد: همیشه مسکن پیشتاز بوده یعنی بیشتر از رشد نرخ ارز در مسکن 
شاهد رشد قیمت ها بوده ایم یعنی در دوره ۲۵ساله اگر قیمت مسکن بررسی شود 
مثلا به عدد 1100 برابر می رسیم در حالی که در این بازه زمانی نرخ ارز 110 برابر 

شده است.
وی در پاسخ به این سئوال که تمایل مردم به سرمایه گذاری در بازار بورس بیشتر 
خواهد بود یا مسکن، توضیح داد: بازار بورس تخصصی تر است که طبیعی است همه به 
این بازار تمایل نداشته باشند بنابراین به سمت سرمایه گذاری در بخش ملک گرایش 

دارند زیرا به عنوان یک کالای سرمایه ای در جامعه مطرح شده است. 
 ستاریان درباره ۶ماه آینده بازار مسکن در کشور پیش بینی کرد: در ۶ماه آینده شاهد 
رونق بخش مسکن خواهیم بود و این رونق تا نیمه سال ۹8 ادامه خواهد داشت. به گفته 
وی رکود فعلی زودگذر خواهد بود.  وی درباره اظهارات برخی کارشناسان و مسوولان 
درباره کاهش قیمت مسکن به دلیل پایین آمدن نرخ ارز گفت: به حتم قیمت ها پایین 
نمی آید و این احتمال غیرمنطقی و غیرعلمی است، رشد قیمت ها کاهش پیدا کرده نه 

قیمت ها؛  به اعتقاد بنده رشد قیمت ها کاهنده خواهد بود. 

دور جدید مقابله با صرافی های متخلف

فعالیت۹صرافیممنوعشد
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: فعالیت ۹ شرکت صرافی به دلیل 

رعایت نکردن ضوابط و مقررات در خرید و فروش ارز ممنوع شد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، به دنبال عدم رعایت قوانین و ضوابط، مجوز 

۲ صرافی باطل و ۷ صرافی نیز بین یک تا سه ماه از ادامه فعالیت منع و تعلیق شدند.
در همین زمینه معاونت نظارت بانک مرکزی، از تمام صرافی ها خواست ضمن رعایت 
دقیق مقررات، نسبت به تطبیق فعالیت های خود به خصوص خرید و فروش ارز با 

مقررات تعریف شده، اقدام کنند.
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا هفته گذشته به بانک مرکزی اختیارات 
لازم را برای دخالت و مدیریت در بازار ارز داد؛ این اختیارات مواردی همچون انتشار 
اوراق مشارکت ارزی و ریالی، خرید و فروش فوری ارز حاصل از صادرات پتروشیمی، 
فولاد و دیگر محصولات صادراتی در بازار ثانویه و انجام عملیات بازار باز را دربرمی گیرد.

همچنین شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا به منظور تشویق سرمایه گذاری 
و جذب منابع ارزی اعلام کرده است که اتباع دولت های خارجی در صورتی که حداقل 
۲۵0 هزار دلار برای سرمایه گذاری در ایران به کشور وارد کنند، مطابق ضوابطی که 
دولت اعلام می کند، می توانند از امتیاز مجوز اقامت پنج ساله برخوردار شوند. پیشتر 
»عبدالناصر همتی« رئیس کل بانک مرکزی گفته بود: با اختیاراتی که از سوی سران سه 

قوه به بانک مرکزی داده شده است، این بانک فعالانه در بازار ارز حضور دارد.

عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت ایران گفت: رفع 
نوسان از بازار خودرو نیازمند تعیین تکلیف فوری قیمت گذاری و پرهیز از تصمیم 

گیری دیرهنگام است.
امیرحسن کاکایی افزود: در روزهای اخیر شاهد نوسان قیمت خودروها در بازار 
هستیم که این مساله پیش از هر چیز به بلاتکلیفی در زمینه قیمت گذاری خودروها 

باز می گردد.
به گفته وی، در هفته های گذشته مطرح شدن مباحثی همچون محول شدن 
قیمت گذاری برخی خودروها از شورای رقابت به سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان و احتمال تغییر وزیر صنعت، موجب شد تا بازار خودرو به حال 

خود رها شود.
این کارشناس صنعت خودرو بیان داشت: اکنون سقف قیمت گذاری ها در اختیار 
دلالان و واسطه هاست و مردم نیز مطابق برآوردی که از ارزش پول دارند، به خرید 

یا فروش خودرو به عنوان یک کالای سرمایه ای اقدام می کنند.
وی تاکید کرد: هرچه در مسائل کلیدی مرتبط با این صنعت به ویژه قیمت گذاری 
و اعلام قیمت جدید خودروها تعلل شود، بر وضعیت کنونی بازار بیشتر دامن زده و 

بیشترین سود نصیب دلالان می شود.
کاکایی ادامه داد: یکی از مشکلات بزرگ و کمبودهای قانونی در شرکت های ایران 
خودرو و سایپا به عنوان دو خودروساز بزرگ، این است که هرکس که تابلوی این 
شرکت ها را دارد به عنوان نمایندگی شناخته می شود، در حالی که این طور نیست.

وی اظهار داشت: تا پارسال فروش خودرو در کشور سخت و مشتری کم بود، در 
این شرایط ایران خودرو و سایپا بخشی از محصولات خود را به نمایندگی ها و سایر 
شرکت هایی که تابلوی این خودروسازان را نصب کرده بودند، فروختند که می توان 

گفت دسته دوم در زمره همان دلالان و واسطه ها هستند.
وی یادآور شد: »حتی کلاهبرداری هایی از برخی از این شرکت ها در ماه ها و سال 

های گذشته برملا شد.«
عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت ایران گفت: بر 
این اساس، عرضه قطره چکانی و اندک این شرکت ها و کسب سود، به معنای رفتن 
عواید آن به جیب خودروسازان نیست که عده ای این روزها افزایش قیمت ها را از 

چشم خودروسازان می بینند.
وی به پیش فروش های اخیر خودروسازان با محدودیت کد ملی اشاره کرد و افزود: 
شاهد بودیم دلالان و واسطه ها در آن ایام به خرید کد ملی افراد برای کسب سود 
بیشتر روی آوردند و موارد متعددی گزارش شده که مشتریان پس از مراجعه به 
آنها، به مراکز دپوی خودرو سوق داده شدند؛ »بنابراین، واسطه ها و دلالان مهمترین 

تعیین کنندگان قیمت در شرایط فعلی هستند.«
کاکایی پیش بینی کرد که در آینده نزدیک چنین مسائلی را در زمینه قطعات 
یدکی خودروها نیز شاهد باشیم، زیرا می دانیم هر واحد یا بنگاه اقتصادی که تابلوی 
سایپا یدک، ایساکو و غیره را داشته باشد، الزاماً نمایندگی فروش و خدمات پس از 
فروش خودروسازان را در اختیار ندارد؛ هرچند مردم انتظار دارند نظارت ها در این 

زمینه بیشتر شود.
این استاد دانشگاه گفت: امروز مردم برای حفظ ارزش دارایی خود، سرمایه های 
خود را صرف خرید یا فروش اقلامی چون سکه، طلا، ارز، خودرو و مسکن می کنند.

* خودرو بخریم یا نخریم؟
وی خطاب به مردم پیشنهاد کرد که اگر مصرف کننده واقعی خودرو هستند، 
نسبت به خرید در این ایام اقدام کنند، زیرا مشخص نیست آینده قیمتی خودروها 
چگونه باشد، اما اگر برای سرمایه گذاری می خواهند وارد این عرصه شوند، خرید 

خودرو پیشنهاد نمی شود.
عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت ایران تاکید 
کرد: مهمترین انتظار در شرایط فعلی از تصمیم سازان، تعیین تکلیف قیمت گذاری 
خودرو، همچنین قیمت گذاری مواد اولیه و سایر نهاده های دولتی است که با نرخ 

دلار ارتباط مستقیم دارد.
کاکایی یادآور شد: مشکل ترخیص قطعات خودرویی از گمرک نیز تاکنون برطرف 

نشده و به قوت خود باقی است که عامل دیگر افزایش قیمت خورو است.
به گفته این کارشناس صنعت خودرو، تاخیر و تعلل در این زمینه ها میلیاردها 
تومان سود نصیب دلالان و میلیاردها تومان ضرر و زیان نصیب خودروسازان خواهد 
کرد. پیشتر »محمدرضا نجفی منش«، رئیس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و 
قطعه سازان کشور در گفت و گو با ایرنا، تعیین قیمت خودرو در حاشیه بازار، تسریع 
در ترخیص مواد اولیه و قطعات و به تعویق افتادن اجباری شدن استانداردهای 8۵ 
گانه را به عنوان سه پیشنهاد برای رفع چالش های صنایع خودرو و قطعه سازی 

مطرح کرده بود.

عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت:

قیمت گذاری خودروها با فوریت تعیین تکلیف شود

یک کارشناس اقتصادی با تأکید بر اینکه مشکلات کشور ایران 
با پذیرش FATF حل نخواهد شد، گفت: مشکلات کشور ما 
برمی گردد به مدیریت اقتصادی ما و اصلاحات اقتصادی که باید 
در اقتصاد ایران صورت بگیرد، اما برای اینکه بتوانیم با سیستم 
بانکی دنیا کارکنیم باید به این مقررات بین المللی احترام بگذاریم. 
مهدی پازوکی در گفت وگویی با بیان اینکه CFT به افزایش 
شفافیت کمک کرده تا سیستم مالی و بانکی ما بتواند با دنیا کار 
کند، گفت: سیستم مالیاتی کشور ما دچار مشکل است و این 

موضوع ربطی بهCFT ندارد و باید با مدیریت آن را درست کنیم 
بنابراین انتظار اینکه مشکلات کشور ما با تصویب این لایحه 
حل خواهد شد درست نیست چراکه مشکلات ما به خودمان 

بازمی گردد.
وی بابیان اینکه به هر جهت اگر بخواهیم با دنیا کارکنیم باید 
سیستم بانکی ما با دنیا در تعامل باشد، گفت: با توجه به اینکه 
یکی از لوایح چهارگانه FATF همین CFT بود و این لایحه 
مبارزه با تأمین مالی تروریسم است و به جهت اینکه ایران خود 
یکی از قربانیان تروریسم است؛ بنابراین پذیرش این مقررات 
بین المللی و پذیرش گروه اقدام مالی برای شفافیت که همان 
FATF است کمک می کند سیستم مالی و بانکی ما بتواند با 

دنیا کار کند.
پازوکی افزود: برای اینکه بتوانیم با دنیا کارکنیم نیاز به این 

تعامل داریم.
وی با اشاره به اینکه کشورهایی که ما با آن ها ارتباط داریم و 
جزء شرکای اقتصادی ما هستند مانند روسیه، چین، ترکیه و 
عراق همه این ها مقررات این سازمان بین المللی را پذیرفته اند، 
گفت: چین و روسیه رسماً اعلام کردند که اگر می خواهید با 

ما کارکنید باید مقررات مربوط به FATF را بپذیرید؛ بنابراین 
موافقت نمایندگان با این لایحه علامت مثبتی برای ارتباط مالی 

و بانکی ما با دنیا است.
این کارشناس اقتصادی با تأکید بر اینکه مشکلات کشور ایران 
با پذیرش FATF حل نخواهد شد، گفت: مشکلات کشور ما 
برمی گردد به مدیریت اقتصادی ما و اصلاحات اقتصادی که باید 
در اقتصاد ایران صورت بگیرد، اما برای اینکه بتوانیم با سیستم 
بانکی دنیا کارکنیم نیاز داریم به اینکه به این مقررات بین المللی 
احترام بگذاریم و در چارچوب منافع ملی عمل کنیم و این 
 یک سیگنال مثبت به جامعه جهانی است که ایران می خواهد 
با جهان کار کند چراکه دشمنان ما مثل آمریکا و اسرائیل و 
کشورهای منطقه مثل عربستان به دنبال این هستند که ما از 
جامعه بین المللی به دور باشیم. وی افزود: هرچه فاصله ما با 

جهان  خدشه ببیند به نفع دشمنان خارجی ما خواهد بود.
پازوکی با تأکید بر سخنان وزیر امور خارجه که رسماً اعلام 
کردند پیوستن به CFT کاری نخواهد کرد بلکه نپیوستن به آن 
موانعی را ایجاد خواهد کرد، گفت: مسئله CFT ربطی به برجام 
ندارد و اگر آمریکا از برجام هم خارج نشده بود ما برای اینکه 

بتوانیم با بانک های خارجی کارکنیم نیاز داریم به اینکه مقررات 
بین المللی را خصوصاً درزمینهٔ پول شویی و مبارزه با تروریسم 

رعایت کنیم که این موضوع به نفع ما است.
پازوکی در ادامه با تأکید بر اینکه حل مشکلات کشور ربطی 
به CFT ندارد ،گفت: مثل این می ماند که سیستم مالیاتی کشور 
ما دچار مشکل است و این موضوع ربطی به CFT ندارد و باید 
با مدیریت آن را درست کنیم تا جلوی دلالان، واسطه گران و 
کلاه برداران را بگیریم؛ بنابراین اینکه فرار مالیاتی در ایران بالا 

است ربطی به CFT نخواهد داشت.
مشکلات  حل  اینکه  به  اشاره  با  اقتصادی  کارشناس  این 
اقتصادی ایران ربطی به FATF و برجام ندارد، گفت:  برای 
اینکه ما بتوانیم با سیستم بانکی دنیا کارکنیم نیاز داریم به اینکه 

سیستم بانکی شفاف داشته باشیم.
وی با اشاره به اینکه سیستم بانکی ما از دنیا عقب است و 
بخشی از پول های کثیف وارد کشور می شود، گفت: بنابراین اگر 
می خواهیم با فساد مبارزه کنیم مقررات FATF به ما در این 
زمینه کمک خواهد کرد وگرنه اداره کشور ما دست خودمان 

است و ربطی به کشورهای خارجی ندارد.

پازوکی کارشناس اقتصادی:

سیستمبانکیماازدنیاعقباست

رئیس شورای شهر تهران گفت: مقرر شده قطعات مورد نیاز 1۹ هزار دستگاه اتوبوس 
وارد کشور شود تا در داخل ساخته شده و در نهایت بین شهرداری ها و ناوگان حمل و 

نقل برون شهری توزیع شود. 
»محسن هاشمی« از موضوع ورود اتوبوس های دست دوم و کارکرده به داخل کشور 
اظهار بی اطلاعی کرد و افزود: رئیس جمهوری در موضوع تغییر سیستم اتوبوسرانی و 
استفاده از اتوبوس های با مصرف سوخت پایین حساسیت ویژه ای دارند و دستوری در 

این خصوص صادر کرده که شامل کامیون ها نیز می شود.
به گفته وی، اکنون بدنه و حتی شاسی اتوبوس در داخل کشور ساخته می شود و بجز 
گیربکس، موتور و در پاره ای موارد ترمز که از خارج تامین می شود، به توان داخلی سازی 

بیش از ۶0 درصدی در این زمینه دست یافته ایم.
هاشمی با بیان اینکه تاکنون درخصوص واردات 10 هزار دستگاه اتوبوس کارکرده 
خارجی بحثی در شورای شهر مطرح نشده است، تصریح کرد: »برای شهر تهران به هیچ 

عنوان به دنبال اتوبوس دست دوم نبوده و نیستیم«.
رئیس شورای شهر تهران همچنین ادعای قیمت تمام شده ۲ برابری ساخت اتوبوس در 
داخل به نسبت واردات آن به کشور را رد کرد و گفت: در این مساله نرخ ارز عامل اصلی 
و اثرگذار است و اگر اتوبوس در داخل ساخته شود، هزینه گمرکی چندانی ندارد، اما اگر 

بخواهیم به واردات اقدام کنیم آنگاه هزینه گمرکی بالایی خواهد داشت.
ارز ارزان قیمت در اختیار  اتوبوس  وی ادامه داد: روال بر این است که برای تولید 

تولیدکنندگان قرار می گیرد که در این صورت افزایش قیمت چندانی نخواهد داشت.
به گزارش ایرنا، روزهای گذشته برخی رسانه ها اعلام کردند که شرکت های فعال در 
صنعت حمل و نقل شهری به دنبال واردات اتوبوس به کشور هستند؛ این در حالی است 
که خطوط تولید اتوبوس های داخلی به  دلیل کمبود تقاضا، با کمتر از ظرفیت اسمی خود 
کار می کنند و ظرفیت تولید کنندگان داخلی بلااستفاده مانده، به دنبال واردات آن هم در 

اتوبوس های دست دوم درون شهری هستند.
همچنین  و  دولت  توجهی  کم  ماجرا،  این  در  اصلی  مشکل  معتقدند،  کارشناسان 
شهرداری ها به تولیدات داخل است؛ زیرا اتوبوس به عنوان کالایی گران قیمت و سرمایه 
ای، چندان امکان فروش به  صورت شخصی به افراد نداشته و باید در قالب قراردادهای 

کلان به فروش برسد.
در این زمینه، وزارت صنعت، معدن و تجارت، ورود اتوبوس های کارکرده به کشور را 
شایعه ای بی پایه و اساس دانسته و اعلام کرده است که وزارتخانه هیچ مجوزی برای 
واردات اتوبوس دست دوم و کارکرده صادر نکرده و 100 درصد با این موضوع مخالف است.

»امیرحسین قناتی« مدیرکل دفتر صنایع خودرو و نیرو محرکه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به ایرنا گفته است: »کشور جای خودروهای اسقاطی نیست و اگر چنین اتفاقی 

افتاده باشد، به شدت با آن برخورد خواهیم کرد.«
در مرداد ماه امسال 183 دستگاه مینی بوس و میدل باس و ۵۹ دستگاه اتوبوس در 
داخل کشور تولید شد؛ گرچه تولید اتوبوس در این ماه در مقایسه با مرداد ماه پارسال 

)1۶۲ دستگاه( کاهش فاحشی نشان می دهد اما در تیرماه امسال ۷8 دستگاه اتوبوس 
در کشور تولید شد.

همچنین در بهار امسال یک هزار و ۲ دستگاه اتوبوس، مینی بوس و ون در کشور 
تولید شد.

رئیس شورای شهر تهران: 

1۹هزاردستگاهاتوبوسدرکشورتولیدمیشود

*حسین نبی گل

یک استاد اقتصاد بین الملل گفت: بالا رفتن قیمت نفت تاثیر زیادی بر 
روند اقتصاد کشور می گذارد. ما قیمت نفت را 40 دلار برنامه ریزی کرده 

بودیم اما قیمت نفت امروز معادل صادرات دو میلیون بشکه است. 
جمشید عدالتیان  در خصوص راه اندازی خط مبادلات تجاری و بانکی 
بین ایران و اروپا گفت: سیستم و ساز و کاری که اروپا قرار بود برای 
مبادلات با ایران تعریف کند اکنون با رای دادگاه لاهه قوی تر شده و 
قدرت حقوقی و روانی آن بالاتر خواهد رفت. البته مدل این سیستم 
مقداری سخت و پیچیده است و بر مبنای تهاتر بنیان نهاده شده و تا 

زمانی که در اقتصاد دو طرف جا بگیرد مقداری زمان خواهد برد.
وی تصریح کرد: بنا بر اطلاعاتی که تا الان منتشر شده تاجران و فعالان 
اقتصادی دو طرف پس از هماهنگی با این سیستم بسیار آسان تر از 
سال های قبل می توانند با یکدیگر مراوده تجاری داشته باشند ضمن آنکه 

اکنون از لحاظ حقوقی نیز یک پله جلوتر هستیم.
این استاد اقتصاد بین الملل دانشگاه در خصوص عدم اجرای تحریم های 
4 نوامبر بر اساس حکم دادگاه لاهه گفت: این حرف از اساس غلط است 
تحریم آمریکا مانند تاریخ انقضای یک بسته مواد غذایی است. انقضای 
چنین کالایی که درست از 1۲ نیمه شب شروع نمی شود، تحریم نفتی 

آمریکا نیز از 4-۵ ماه پیش آغاز شده و نتیجه آن شده که امروز برخی از 
کشورها از ما نفت نمی خرند اما به احتمال زیاد صادرات نفت ما در حد 

همان روزی یک میلیون بشکه خواهد ماند.
وی ادامه داد: ضمن آنکه بالا رفتن قیمت نفت تاثیر زیادی بر روند 
اقتصاد کشور می گذارد. ما قیمت نفت را 40 دلار برنامه ریزی کرده بودیم 

اما قیمت نفت امروز معادل صادرات دو میلیون بشکه است.
وی پیش بینی کرد که وضعیت اقتصاد کشور بهتر خواهد شد.

عدالتیان ادامه داد: من به آینده امیدوار هستم. بازداشت ۲80 نفر در 
ترکیه که عملا اجیر شده های آمریکا و عربستان بودند و وظیفه آنها 
خروج پول از ایران بود تاثیر زیادی بر بازار ارز و اقتصاد کشور ظرف 
روزهای آینده خواهد گذاشت. ترکیه با دستگیری آنها ابتدا خدمت 
بزرگی به خودش سپس به ما کرد. وی تصریح کرد: در بحث روانی نیز ما 
عملا در جنگ هستیم و باید رسانه ها به کمک دولت بیایند و این فضا را 
کنترل کنند و اجازه ندهند عده ای دلال که با خارج مرتبط هستند هر 

طوری که دلشان خواست وضعیت بازار را رقم بزنند.
عدالتیان نقش دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی را در سروسامان دادن به 

اوضاع اقتصادی کشور مهم خواند. 

عدالتیان استاد اقتصاد بین الملل:

وضعیتاقتصادکشوربهترمیشود
 وزیر راه و شهرسازی با اعلام اینکه رودخانه ها در گذشته به شهرها زندگی و حیات می بخشیدند، گفت: در چارچوب 

»طرح بازآفرینی شهری« موضوع بازآفرینی رودخانه های شهری از محورهای مورد تاکید است. 
عباس آخوندی شامگاه پنجشنبه در جریان بازدید از نخستین تصفیه خانه هوشمند کشور واقع در مجموعه گردشگری 
طرق مشهد در جمع خبرنگاران افزود: در گذشته اکثر شهرها در کنار رودخانه ها واقع شده و رودخانه ها به شهر زندگی 
و حیات می دادند اما هم اینک رودخانه ها به جای مرکز سرزندگی اغلب به مسیر عبور فاضلاب و نقطه آلودگی تبدیل 

شده اند. 
وی ادامه داد: بطور معمول در کنار رودخانه های کثیف سکونتگاههای غیررسمی وجود دارند لذا بازآفرینی رودخانه ها از 

محورهای اصلی بازآفرینی شهری تلقی می شود. 
وزیر راه و شهرسازی گفت: در شورای عالی شهرسازی بحث چگونگی بازآفرینی رودخانه ها در دست بررسی است. 
رودخانه های موجود در مسیر شهرها نظیر کشف رود در مشهد، هلیل رود در جیرفت و زرینه رود و سیمینه رود در 

میاندوآب باید به ثروت تبدیل شوند. 
وی ساماندهی فاضلاب را نیز از مباحث مهم توصیف و بیان کرد: فاضلاب در بسیاری از کشورها تبدیل به ثروت برای 

مردم شده است. 
ساخت تصفیه خانه های فاضلاب و تصفیه خانه های محلی باید در طرحهای جامع و تفصیلی دیده شود. 

نخستین تصفیه خانه هوشمند کشور با ظرفیت 1۲ هزار مترمکعب و سرمایه گذاری بخش خصوصی در مشهد در حال 
ساخت است. مجموعه گردشگری طرق یک طرح تفریحی گردشگری به مساحت 100 هکتار واقع در پارک جنگلی طرق 

در جنوب شرقی مشهد توسط سرمایه گذار بخش خصوصی در دست اجرا است.

آخوندی: 

بازآفرینیرودخانههابهشهرهاحیاتمیبخشد

رئیس هیات مدیره تعاونی تولیدکنندگان محصولات غذایی گفت: در ایران حدود ۵0 
میلیون هکتار زمین زراعی مناسب وجود دارد که ۲0 میلیون هکتار از آن زیرکشت است.  

سالانه بیش از صد میلیون تن موادغذایی در کشور تولید می شود.
مهدی کریمی با بیان اینکه  در حال حاضر نحوه تخصیص ارز به واردات مواد اولیه، 
از دغدغه های اصلی فعالین اقتصادی به ویژه صنعت غذا است، اظهارداشت : تولید در 
اقتصاد ایران به شدت به واردات کالاهای سرمایه ای، واسطه ای و مواد اولیه وابسته است. 
با درنظرگرفتن چنین شرایطی، تضعیف ارزش پول ملی، افزایش هزینه های تولید، رکود و 

تعطیلی صنایع را در پی خواهد داشت.
عضو هیات مدیره کنفدراسیون صنعت ایران بیان کرد: افزایش نرخ ارز به شدت حاشیه 
سود اکثر صنایع کشور را کم کرده و هزینه های تولید آنها را افزایش داده است، زیرا رابطه ی 
نرخ ارز با واردات، رابطه ی معکوس و منفی است؛ یعنی با افزایش نرخ ارز، قیمت کالاهای 

وارداتی بالا می رود.
کریمی تفرشی گفت: تمام این موارد قطعاً متأثر از نوسانات نرخ ارز خواهد بود و افزایش 

نرخ ارز به شدت تولیدکنندگان را تحت فشار قرار می دهد، به ویژه اینکه تولید کننده 
مجبورند مواد اولیه و ملزومات خود را با نرخ بالای ارز وارد کند و این قطعاً هزینه تولید و 
قیمت تمام شده محصول را بالا می برد. تولید کننده با در نظر گرفتن توان مالی مردم و 
حفظ رقابت در بازار و حضور در بازار رقابتی نمی تواند قیمت محصول را چندان افزایش 
دهد. ضمن اینکه تولید کننده با وجدان برای حفظ منافع اقتصادی خود هرگز حاضر به 

کاستن از کیفیت محصول نخواهد بود.
وی تصریح کرد: افزایش هزینه های تولید، کاهش حاشیه سود و کاهش توان رقابتی، 
کمبود سرمایه در گردش بنگاه ¬ها، اختلال در سیستم خریدها و معاملات اقتصادی از 
مهمترین تاثیرات نوسانات نرخ ارز در اقتصاد کشور است. در چنین شرایطی، تولیدکنندگان 
نیز ملزم به خرید نقدی مواد اولیه هستند که به¬ دلیل حجم بالای نیاز آنها با مشکل 

مواجه می شوند.
وی افزود: در ایران حدود ۵0 میلیون هکتار زمین زراعی مناسب وجود دارد که ۲0 
میلیون هکتار از آن زیرکشت است.  سالانه بیش از صد میلیون تن موادغذایی در کشور 

تولید می شود.
کریمی تفرشی خاطرنشان کرد: کشور ما در حال حاضر در تولید بیشتر محصولات 
استراتژیک در مسیر خودکفایی قرار دارد. سالانه به حدود ۲0 هزار تن برنج نیاز داریم. تولید 
داخلی ما در زمینه محصول برنج و چای به میزانی است که نیاز داخل را برطرف می کند و 

ما در زمینه این محصولات تولید خوبی داریم و نیازی به واردات نداریم.
وی بیان کرد: در حال حاضر با تولید 8 میلیون و ۵0 هزار تن چغندر قند در کشور و با 
احتساب شکر نیشکری، بیش از یک میلیون و ۹۲0 هزار تن شکر که در کشور تولید شده 

نیازی به واردات این محصول در سال ۹۷ نداریم.
عضو هیات مدیره خانه صنعت، معدن وتجارت جوانان با بیان اینکه در زمینه تولید دانه 
های روغنی با توجه به ظرفیت بالای تولید کلزا در کشور رسیدن به خودکفایی در این 
زمینه در سالهای آینده دور از دسترس نیست، گفت: حبوبات از جمله محصولاتی است که 
امکان تولید آن در کشور فراهم است و متاسفانه واردات غیر ضروری این محصولات با ارز 

دولتی باعث خروج میلیون ها دلار از ثروت ملی کشور می شود.  

رئیس هیات مدیره تعاونی تولیدکنندگان محصولات غذایی :

سالانهبیشازصدمیلیونتنموادغذاییدرکشورتولیدمیشود
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رسن:

 آرزویم قهرمانی با پرسپولیس در آسیاست
هافبک عراقی پرسپولیس عنوان کرد که آرزویش قهرمانی با پرسپولیس در لیگ 

قهرمانان آسیا است.
بشار رسن، هافبک عراقی پرسپولیس که اکنون در ریاض به همراه تیم ملی عراق برای 
حضور در تورنمنت 4 جانبه دوستانه با حضور تیم های بزرگی مثل برزیل و آرژانتین 
حضور دارد در مصاحبه با روزنامه »الملاعب« عراق گفت: حضور تیم ملی عراق در 
تورنمنت 4 جانبه ریاض از لحاظ رسانه ای فواید زیادی را دارد چون با توجه به حضوز 

برزیل و آرژانتین در این تورنمنت پوشش رسانه ای گسترده ای می شود.
وی افزود: دنبال توجیه کردن زودهنگام نیستم ولی بازی با تیم بزرگی مثل آرژانتین 
بسیار سخت است و باید واقع بین باشیم که روی کاغذ درصد باخت ما خیلی زیاد است. 
اما از هواداران عراقی می خواهیم که تیم ملی را در این دوران حساس قبل از آغاز مسابقات 
جام ملت های آسیا حمایت کنند. هافبک طراح پرسپولیس ادامه داد: به نظرم اکتفا به 2 
دیدار دوستانه مقابل آرژانتین و عربستان پیش از آغاز مسابقات جام ملت های آسیا کافی 
نیست و با توجه به اینکه کاتانچ، سرمربی اسلوونیایی تازه روی کار آمده، تیم ملی نیاز به 
تمرینات بیشتر و بازی های تدارکاتی بیشتر دارد. نتایجی که از دیدارهای دوستانه به دست 
می آید نباید معیار سنجش تیم ملی باشد بلکه باید فرصتی باشد تا اشتباهاتمان را اصلاح 
کنیم.  رسن درباره آینده اش با پرسپولیس گفت: لیگ ایران یکی از حرفه ترین لیگ های 
آسیایی است و بازیکنان حرفه ای در این لیگ حضور دارند و موفقیت لژیونرها در این لیگ 
خیلی سخت است. مخصوصا من به عنوان بازیکن عراقی باید طوری عمل کنم که لژیونر 
عراقی سربلند باشند. کرار جسام و طارق همام نیز به عنوان بازیکنان عراقی در لیگ ایران 
با عملکرد خوبشان به همراه تیم های خود سطح بازیکن عراقی را نشان دادند. آرزوی الان 
مثل بقیه همبازی هایم قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا است. با توجه به اینکه در بازی 
رفت پیروزی ارزشمندی را خانه السد کسب کردیم امید زیادی در بازی برگشت داریم 
تا به فینال راه پیدا کنیم. هافبک تیم ملی عراق در پایان گفت: حضورم در ترکیب اصلی 
برانکو بعد از تلاش های زیادی بود که در لیگ ایران کردم و خودم را وارد ترکیب اصلی 
پرسپولیس کردم. با تمام وجودم بازی کردم تا کادر فنی و هواداران پرسپولیس را قانع 
کنم که لژیونر عراقی حرفی برای گفتن دارد. در شرایط کنونی تمام تمرکزم روی بازی ها 
با پرسپولیس است تا بهترین عملکرد را داشته باشم تا بتوانم پیشنهادهای بهتری را کسب 

کنم و بدون درنظر گرفتن شرایط مالی به دنبال پیشرفت باشم.
 

نوروزی: باشگاه در مورد او تصمیم می گیرد

اظهارات طارق غیر حرفه ای و غیر اخلاقی بود
 معاون پزشکی باشگاه استقلال گفت: طارق ادعا کرده که ما با اجبار از حضور او در تیم 
ملی عراق جلوگیری کردیم در حالی که این بازیکن حداقل 10 روز نیاز به درمان داشت 

و صحبت های این بازیکن غیر حرفه ای بود.
، طارق همام چند روز پیش در یک دیدار دوستانه برای تیم نیروی هوایی عراق به میدان 
رفت در حالی که وی با باشگاه استقلال قرارداد داشت. وی شب گذشته در یک برنامه 
تلویزیونی ادعا کرد که کادر پزشکی استقلال  با وی صادق نبودند و می خواستند وی در 

بازی بعد هم برای آنها بازی کند تا او مصدوم شود!
دکتر امین نوروزی در خصوص مصدومیت طارق همام  و همچنین حواشی که طی 
روزهای اخیر به وجود آمده است گفت: طارق همام در بازی با پرسپولیس دچار آسیب 
دیدگی از ناحیه کشاله شد و بعد از بازی هم مثل همیشه برای رسیدگی به وضعیت این 

بازیکن از پای وی عکس گرفتیم و مصدومیت وی تائید شد.
وی افزود: متاسفانه بعد از این اتفاق طارق ادعا کرد که ما با اجبار از حضور او در تیم 
ملی عراق جلوگیری کردیم در حالی که این بازیکن حداقل 10 روز نیاز به درمان داشت 
و صحبت های این بازیکن غیر حرفه ای و غیر اخلاقی بود.کادر پزشکی تیم استقلال 
هیچ وقت سلامت بازیکن را فدای مسائل دیگر نکرده و در این سالها شرافت کاری خود 

را ثابت کرده است.
رئیس کمیته پزشکی باشگاه استقلال تاکید کرد:طارق بر خلاف اصول حرفه ای در این 
مدت در دوره درمان باشگاه شرکت نکرده و بدون اجازه در یک دیدار دوستانه به میدان 
رفته که رسیدگی به این موضوع را به باشگاه واگذار می کنم. نوروزی در خصوص اینکه 
طارق در یکی از شبکه های تلویزیونی علیه باشگاه استقلال و کادر پزشکی موضع گرفته 
است گفت:همه می دانند که معاونت پزشکی استقلال در این سالها همواره روی اصول 
خود مبنی بر اینکه بازیکنان سرمایه باشگاه هستند تاکید کرده است. ما بعد از مصدومیت 
طارق مدارک را به باشگاه استقلال ارسال کردیم و مطمئنا باشگاه استقلال مستندات خود 
را در مورد مصدومیت این بازیکن به فدراسیون فوتبال عراق ارسال خواهد کرد. ضمن آنکه 
تصمیم گیری در مورد این بازیکن و اظهارات کذب وی در تلویزیون عراق در مورد کادر 

پزشکی استقلال را به باشگاه واگذار خواهیم کرد.
وی در پایان در خصوص آخرین وضعیت مصدومیت فرشید اسماعیلی گفت: اسماعیلی 
از ناحیه زیر شکم احاسا درد می کند ولی زیر نظر کادر پزشکی در حال تمرین است. او 
فعلا با ما خواهد بود ولی در هفته آینده معاینات جدید خواهیم کرد تا وضعیت او را برای 
بازی های آتی مشخص کنیم.خوشبختانه بقیه بازیکنان مشکلی نداشته و می توانند در 

تمرینات شرکت کنند.

 امیرشمسایی: 

بی تدبیری باعث لغو بازی تیم ملی فوتسال 
ایران با برزیل شد

 پیشکسوت فوتسال ایران با انتقاد از اتفاقی که برای ملی پوشان این رشته رخ داده است 
گفت: بی تدبیری ها باعث لغو سفر تیم ملی فوتسال ایران به برزیل و این بازی تدارکاتی 

بزرگ شد.
امیر شمسایی درباره لغو سفر تیم ملی فوتسال ایران به برزیل گفت: قبول داریم که 
مشکلات اقتصادی هست ولی این مشکلات در تمام سیستم ها وجود دارد. به نظرم 
بی تدبیری باعث لغو این مسابقه شد. می توانستیم 10 برابر هزینه ای که برای بازی با 
برزیل می کنیم، از این مسابقه برداشت کنیم. واقعا این مسابقه بزرگ برای فوتسال ایران 
برداشت بود نه هزینه. با دست خودمان بهترین شرایط را از بین بردیم. وی افزود: فوتسال 
در فدراسیون فوتبال یک »فرزند سرراهی« است. تا زمانی که فوتسال زیر سایه فوتبال 
باشد، همین است. خیلی از پول ها در فوتبال هزینه می شود. نمی گویم نباید برای فوتبال 
هزینه کرد. فوتبال هم تورنمنت های مختلفی دارد و به هر حال پرچم ایران را بالا می برد 
ولی اینکه تمام پول ها یک جا هزینه شود، درست نیست. فوتسال باید بودجه جداگانه 
داشته باشد. خیلی از بزرگان فوتسال از این شرایط سرخورده هستند و بیرون نشسته اند. 
پیشکسوت فوتسال ایران درباره اینکه علی کفاشیان سرپرست کمیته فوتسال نایب رئیس 
فدراسیون فوتبال هم هست و می توانست برای تیم ملی تلاش بیشتری داشته باشد، 
گفت: با یک دست نمی شود دو هندوانه برداشت. کفاشیان باید در همان مسئولیتی باشد 
که تخصص دارد و فوتسال را به دست فوتسالی ها بسپارند. باید کسی در کمیته فوتسال 
باشد که درد فوتسال را چشیده و زخمش را خورده باشد. از فرد خاصی اسم نمی آورم اما 

بعضی ها دو دستی به صندلی هایشان چسبیده اند و آنرا ول نمی کنند.

با شکست چین ؛

والیبال نشسته مردان ایران قهرمان شد 
تیم ملی والیبال نشسته مردان ایران در دیدار فینال بازی های پاراآسیایی 2018 جاکارتا 

با غلبه بر چین بر سکوی نخست آسیا قرار گرفت.
روز پنجشنبه در پنجمین روز از رقابت های پاراآسیایی 2018 جاکارتا، تیم ملی والیبال 
نشسته مردان ایران در دیدار فنیال با نتیجه سه بر صفر چین را شکست داد و قدرتمندانه 
قهرمان شد. ملی پوشان والیبال نشسته در سه ست پیاپی با نتایج 25 بر 16، 25 بر 14 و 
25 بر 15 به پیروزی دست یافتند. ست نخست این دیدار با امتیاز گیری تیم ایران شروع 
شد اما تیم چین سعی می کرد که پایاپای همراه با تیم ایران پیش برود اما شاگردان 
رضایی توانستند با مهار این تیم ست اول را با نتیجه 25 بر 16 پیروز شوند. ست دوم ملی 
پوشان کشورمان با توانستند اختلاف امتیاز خود را با چین حفظ کنند و با کسب امتیاز 8 
اولین وقت استراحت فنی این ست را از آن خود کنند و در نهایت شاگردان رضایی این 
ست را 25 بر 14 پیروز شدند. ست سوم همانند 2 ست قبل شاگردان رضایی توانستند 
برتری خود را به تیم چین دیکته کنند و با نتیجه 25 بر 15 این پیروز شوند و در مجموع 
۳بر صفر تیم چین را شکست دهند و با کسب عنوان قهرمانی مدال طلای سومین دوره 
بازی های پارا آسیایی را از آن خود کنند. سومین دوره بازی های پاراآسیایی 2018 در 
روزهای 14 تا 21 مهر با حضور 2 هزار 880 ورزشکار از 41 کشور در 18 رشته ورزشی 
به میزبانی جاکارتا برگزار می شود. ایران با 209 ورزشکار و در 1۳ رشته ورزشی در این 

دوره از رقابت ها شرکت کرده است.
  

از سوی رسانه  معتبر انگلیسی  انتخاب شد

صیادمنش در بین 60 استعداد برتر دنیای فوتبال
مهاجم استقلال از سوی رسانه  معتبر انگلیسی به یکی از 60 استعداد برتر دنیای فوتبال 

لقب گرفت.
روزنامه گاردین در گزارشی از 60 استعداد برتر فوتبال دنیا پرده برداشت. 

اللهیار صیادمنش، ستاره کنونی استقلال نیز در بین این ستارگان جوان دیده می شود. 
این رسانه در خصوص انتخاب مهاجم ایرانی نوشت: اللهیار در جام جهانی 2017 زیر 17 
ساله ها با ایران توانایی های خود را نشان داد. وی که در استقلال تهران، یکی از بزرگترین 
تیم های آسیا توپ می زند نقش مهمی در رسیدن تیم ملی به جمع 8 تیم پایانی جام 

جهانی داشت. گل وی مقابل گینه نشان دهنده کیفیت بالای صیادمنش است.
در بین این لیست نام پسر لیلیان تورام، ستاره سابق فرانسه و باشگاه های یوونتوس و 

بارسلونا نیز دیده می شود.

ورزش و مردم را به پیمان یوسفی داده بودند

شوک بزرگ ۳ روز پایانی زندگی بهرام شفیع 
مدیران شبکه اول به او گفته بودند برنامه اش را تحویل بدهد

عرفان حاج بابایی

بهرام شفیع که این اواخر انتقادهای زیادی را به برنامه اش می کردند و به طرز 
برای  نوستالژیک  خاطرات  قدر  این  بود،  یافته  کاهش  مخاطبانش  چشمگیری 
هوادارانش به جای گذاشته بود که اعلام خبر فوتش یکبار طوفانی شد و شبکه های 

اجتماعی را درنوردید.
او که پیشتر دو بار جراحی قلب باز کرده بود، این اواخر مشکل حادی نداشت اما 
چه شده بود که یکباره این اتفاق برایش رخ داد؟ امیر اقبال شفیع درست بعد از 
فوت پدرش در همان اولین مصاحبه ها گفت72 ساعت تلخ بر این مجری قدیمی 

گذشته است. 
قانون بد موقع بازنشستگی

دو رخداد از پی هم او را باید در 62 سالگی و به طور همزمان از دو عشقش جدا می 
کرد. اولی تصویب و عملیاتی شدن قانون بازنشستگی بود. قانونی که سبب شد تا 1۳ 
رئیس فدراسیون رفتنی شوند و بهرام شفیع هم باید از هاکی می رفت. فدراسیونی 
که به نامش سند خورده بود و بارها تلاش برای کنار گذاشتنش به واسطه محبوبیتش 
در ورزش و جایگاهی که داشت، سبب می شد تا ماجرا به نتیجه نرسد . او پسر خاله 
سید احمدآقای خمینی بود و خودش هم کم چهره ای در ورزش نبود که به سادگی 
از کنار نامش بگذرند. ولی این تفسیر جدید از قانون بازنشسته ها دیگر مسیر را بر 

روی بسته بود. 
ماجرای تلویزیون!

همین قانون البته در تلویزیون هم دستاویزی شده بود برای منتقدانش. همین 

چندی قبل بود که روابط عمومی شبکه اول سیما اعلام کرد برنامه ورزش و مردم را 
بعد 40 سال از شفیع می گیرند.

خبری که ضربه روحی بزرگی به این مجری قدیمی زد. او و پسرش بلافاصله خبر را 
تکذیب کردند چون تا پایان آبان ماه قرارداد داشتند و باورشان این بود باز هم کارشان 
ادامه پیدا می کند. ولی زین العابدین که مدیرپیشین شبکه سه بود انگار برای تغییرات 
در برنامه ورزشی شبکه اول به جمع بندی رسیده بود. او دوباره این برنامه را به قبل 
از ظهر جمعه برگرداند و نزدیکان به شفیع می گویند قرار بوده او تنها دو برنامه دیگر 

را روی آنتن ببرد. 
امیر اقبال پسر و همکار شفیع در این سال های آخر ورزش و مردم بعد از فوت پدر 
از 72 ساعت سختی گفت که به او گذشت و حالا گروهی اعتقاد دارند این دلخوری 
مربوط به این ماجرا بوده است. گزینه بعدی شبکه یک انگار برای برنامه ورزش و مردم 
هم پیمان یوسفی بوده است که این روزها برای بازی های پاراآسیایی در جاکارتا است. 
پیمان که بعد از تغییر و تحول در گروه ورزش و مدیریت شبکه ۳، برنامه لیگ برتر را 
هم اجرا نمی کرد، قرار بود بیاید تا احتمالا در برنامه ورزش و مردم تحول ایجاد کند. 
اگرچه خود پیمان هم همیشه منتقدانی جدی در نوع گزارش، اجرا و برنامه هایش 

دارد و منتقدانش کمتر از بهرام شفیع هم نبوده اند.
روایت از نگاه رسانه ملی

تلاش خبرآنلاین برای تماس با مجید زین العابدین به نتیجه ای نرسید و مدیر شبکه 
اول سیما پاسخ تماس های همکاران ما را نداد و رنجبران مدیر روابط عمومی سازمان 
هم از پاسخگویی در این باره تا زمان حصول اطلاعات قطعی خودداری کرد اما یک 
منبع آگاه در رسانه ملی در این باره گفت: »ایشان قرار بود بعد از 4 یا 5 برنامه از برنامه 

ورزش و مردم بروند و این موضوع با تمایل خودشان هم بود. اینکه برنامه به اصرار 
مدیران شبکه از او گرفته شده باشد واقعیت ندارد . البته با پیمان یوسفی برای آینده 

این برنامه صجبت هایی شده بود.«
اگرچه به نظر می رسد زمان برای تغییر در ورزش و مردم رسیده بود اما یکی از 

دلخوری های روزهای پایانی عمر مرحوم شفیع تلخی باور این واقعیت بوده است.

مدیر عامل  اسبق  باشگاه استقلال درباره  دلخوری های حسینی 
از نیمکت نشینی گفت : من حسینی را می شناسم. او بازیکن من 
بوده و آدمی نیست که به دنبال یاغی گری باشد. باید به اندازه ای 
هم به او حق بدهیم او ملی پوش است و نگران است که جام ملت ها 
را هم همچون جام جهانی از دست بدهد. ما نباید او را تهدید کنیم 

بلکه باید او را کمک کنیم تا دوباره به روزهای خوبش بازگردد.
 علی فتح الله زاده در گفتگویی ، به موضوعات جالبی می پردازد. 
او از جمله مدیران موفق و محبوب تاریخ باشگاه استقلال است 
که همیشه توانسته با استقلال افتخارات زیادی را کسب کند. 
با مدیرعامل سابق استقلال در خصوص شرایط این تیم، حضور 
پرسپولیس در آسیا و فینال احتمالی و همچنین دلخوری های 

حسینی از نیمکت نشینی همکلام شدیم.
استقلال توانست 2 بار نفت مسجدسلیمان را شکست دهد؟

به  را  شفیع  استاد  درگذشت  بگویم  تسلیت  دارد  جا  ابتدا 
جامعه فوتبال و رسانه. او بسیار آدم خوب و بی ادعایی بود و با 

گزارش هایش شادی های زیادی را به خانواده ها آورده بود. امیدوارم 
خدا به خانواده اش صبر بدهد. درباره استقلال هم باید بگویم بازی 
خوبی را مقابل نفت مسجدسلیمان انجام داد بخصوص بازی دوم 
که به مراتب بهتر از بازی اول بود. فکر می کنم استقلال کم کم در 
حال هماهنگ شدن و راه افتادن است. شفر اگر به جوان ها اعتماد 

کند قطعا در کارش موفق خواهد شد.
هرچقدر این روزها از جوان های استقلال تعریف می شود 
اما عملکرد خارجی های این تیم هم خوب نبوده است. 

علت را در چه می بینید؟
خارجی های استقلال در فرصت نه چندان مناسبی به این تیم 
آمدند و مدیریت باشگاه هنوز شکل نگرفته بود. یک عده در حال 
رفتن بودند و یک عده در حال آمدن و به ناچار مجبور شدند 
بازیکنانی را بگیرند که به درد استقلال نخورد. ای کاش به جای این 
همه پولی که به این همه بازیکنان دادند، تیام را حفظ می کردند.

و  است  ناراحت  نیمکت نشینی  از  حسینی  روزها  این 
واکنش هایی را هم در این خصوص داشته است؟

من حسینی را می شناسم. او بازیکن من بوده و آدمی نیست که 
به دنبال یاغی گری باشد. باید به اندازه ای هم به او حق بدهیم او 
ملی پوش است و نگران است که جام ملت ها را هم همچون جام 
جهانی از دست بدهد. ما نباید او را تهدید کنیم بلکه باید او را 
کمک کنیم تا دوباره به روزهای خوبش بازگردد. اما این را هم باید 
بپذیریم مهدی رحمتی الان در شرایط فوق العاده خوبی است. او 
زمانی که بهترین دروازه بان آسیا بود و هیچ رقیبی نداشت از تیم 

ملی خداحافظی کرد. او از آن زمان به بعد می خواهد خودش را 
اثبات کند و می بینید که برتری خود را به رخ همه کشیده است. 
فوتبال همین است باید تلاش کنیم  و به موفقیت برسیم. سخت 
است نیمکت نشینی اما باید با آن کنار بیایی و تلاش کنی که 

مربیان دوباره به تو اعتماد کنند.
اما فتحی بعد از رفتار حسینی به شدت از عملکرد او انتقاد کرد.

باید ببینیم چه کسانی به مدیرعامل استقلال گزارش داده اند . 
او اینگونه عصبانی شده است. من از فتحی شناخت دارم او اهل 
دعوا نیست. او توان مدیریت بسیار خوبی دارد که می تواند حسینی 
را آرام کند و به نوعی حاشیه های استقلال را جمع و جور کند. 
حسینی مانند پسر فتحی است اما مدیرعامل هم وظیفه دارد از 

شأن باشگاه استقلال دفاع کند.
در خبرها آمده بود که گرو بازیکن خارجی استقلال قصد 
با اصغر حاجیلو سرپرست استقلال را  برخورد فیزیکی 

داشته است؟
من این موضوع را باور نمی کنم. کسی جرات ندارد که به حاجیلو 
حرفی بزند. اگر چنین اتفاقی رخ داده و یا قرار بوده اتفاق بیفتد باید 
به شدت هرچه تمام تر با آن برخورد شود. حاجیلو یکی از افتخارات 
باشگاه استقلال است و در واقع نماینده مدیرعامل روی نیمکت 
استقلال است. باید قبول کنیم حاجیلو یکی از نادرترین بازیکنانی 
بوده که هیچ وقت پیراهن استقلال را با تیم دیگری عوض نکرده 
است. وجود او در هر تیمی نعمت است و باید از وجود چنین 

افرادی در استقلال استفاده کنند.

این روزها سازمان لیگ هم هوای پرسپولیس را دارد و به 
دلیل حضور آنها در آسیا با تغییر بازی های این تیم موافقت 

می کند؟
به هرحال همیشه استقلال مظلوم بوده. یادم هست زمانی که 
مدیرعامل بودم از سازمان لیگ خواستم به دلیل بازی سختی که 
در لیگ قهرمانان آسیا مقابل نماینده کره داشتیم، یک روز بازی ما 
را زودتر برگزار کنند اما این کار را نکردند و ما مستقیم از اصفهان 
به کره رفتیم و در آنجا نتیجه را واگذار کردیم و نتوانستیم به فینال 
راه پیدا کنیم. خسرو حیدری در آن موقع در اوج آمادگی بود و به 
دلیل همین اتفاقات، آسیب دید البته این را هم بگویم هیچ وقت 
هم راضی نیستیم که به رقیب مان، پرسپولیس کم لطفی شود 
وآنها هم ضربه بخورند. اگر باشگاه های ایرانی در آسیا موفق باشند 

افتخارش برای فدراسیون فوتبال است.
پرسپولیس هم در آستانه حضور در فینال لیگ قهرمانان 

آسیاست.دراین باره چه نظری دارید؟
پرسپولیس باید بداند السد در تهران خطرناک تر از بازی رفت 
است. اگر آنها به دنبال تساوی باشند، موفق نخواهند شد. فوتبال 
غیرقابل پیش بینی است و آنها باید تا دقیقه 90 بجنگند تا بتوانند 

به فینال برسند.
از تیم ملی و شرایطش چه خبری دارید؟

از تیم ملی خبر خاصی ندارم اما این را می دانم که کی روش 
همیشه تحت هر شرایطی خوب نتیجه می گیرد و به اصطلاح ما 

فوتبالی ها کارش را خوب بلد است. 

فتح ا... زاده: نباید او را تهدید کنیم

حسینی اهل یاغی گری نیست

 مبارز ایرانی رشته MMA معتقد است که هنوز برای اهدافی که برای خود تعیین کرده 
است نرسیده و با تلاش زیاد سعی در رسیدن به خواسته هایش دارد.

به  گزارش  ایسنا  و  به نقل از اسپوتنیک روسیه ، امیر علی اکبری، هرکول ایرانی تنها 
ورزشکار ایرانی است که در رشته ورزشی MMA  فعالیت می کند. این ورزشکار در گذشته 
در رشته کشتی فرنگی به مقام قهرمانی در جهان رسیده بود و همین طور قهرمانی در 

آسیا را به دست آورد.
علی اکبری از سال 2015 در رشته MMA فعالیت کرده است و در حال  حاضر نیز در 

عضویت سازمان ACB روسیه فعالیت می کند.
 علی اکبری در ابتدا درباره حضور در رشته ورزشی MMA، گفت :  MMA نزدیک ترین 
ورزش به کشتی بود که من می توانستم از مهارت هایم استفاده کنم. خیلی از کشتی گیران 
به این رشته ورزشی رفتند و موفق شدند. مساله مالی هم نقش بزرگی ایفا می کند. شما در 
این  رشته می توانید درآمد خوبی هم داشته باشید. همچنین ورزشکارانی در 40 سالگی 
در این رشته ورزشی به قهرمانی در جهان می رسند و این به این معنا است که سن نقش 

چندان مهمی در رسیدن به موفقیت ایفا نمی کند.
او در بخش دیگری از صحبت های خود، اضافه کرد: من سخت ترین مسابقه ای که داشتم 

امسال بود و با یک حریفی از لهستان مبارزه کردم و توانستم برنده شوم. ورزش همیشه در 
زندگی ام نقش داشته است و من دو بار در روز تمرین می کنم. یک بار صبح و یک بار هم 
در بعد از ظهر. همچنین به تیراندازی و کشتی نیز مشغول هستم. هنوز به مربیگری فکر 

نکرده ام و به اهدافی که در سر دارم نرسیده ام.
مبارز ایرانی در ادامه  صحبت های خود، درباره مساله پیش آمده در کشتی نمایشی در 
عربستان و تقابل احتمالی با ورزشکارانی از رژیم صهیونیستی، گفت : دو ایرانی با خواست 
خودشان به عربستان رفتند و یک نمایشی در آن جا ایفا کردند تا اعراب به آنها بخندند، 
در ادامه من گفتم که هر جا که آنها بخواهند در جهان برابر مبارزان عربستانی روبرو 

خواهم شد.
وزیر ورزش عربستان اعلام کرد که نمی توانند چنین مسابقه را ترتیب دهند. در واقع عرب 
ها ورزشکاری در این رشته ورزشی ندارند. درباره تقابل با ورزشکارانی از رژیم صهیونیستی 
نیز باید این را بگویم که تاکنون با آنها رقابتی نداشته ام و امیدوارم که رقابتی هم با آنها 

نداشته باشم. در سنگین وزن ورزشکاری از آن ها وجود ندارد.
علی اکبری در پایان صحبت های خود درباره خصوصیات خودش در زندگی شخصی اش 
، گفت : من در زندگی شخصی ام فردی آرام هستم. غیر از جمعه  ها که استراحت می کنم 

مابقی روزها در حال تمرین هستم. جمعه  ها سعی می کنم در کنار خانواده  حضور داشته 
باشم و یا به تیراندازی و شنا بروم و فیلم تماشا می کنم. در طول هفته  انرژی زیادی صرف 
تمرین کردن می کنم. بر خلاف آن چه که  ممکن است فکر کنید من در زندگی شخصی ام 
آرام و ساکت هستم و فکر می کنم خیلی ساکت تر از بقیه کشتی گیران محسوب می شوم.

 چیزی حدود چهل سال سابقه در اجرا و گزارش را در این 
دنیا گذاشت و رفت. برای بدرقه اش از هر قشری آمده بودند. 
از احسان حدادی قهرمان المپیک گرفته تا روسای فدراسیون 
ها و مدیران ورزشی و صدا و سیما. صدها نفر آمده بودند تا 

پیکرش را تشییع کنند.
همکارانش از خراسانی و طبسی گرفته تا خیابانی و دیگران 
از او صحبت کردند و همگی از دوست داشتنی بودن او و دل 

پاکش صحبت کردند.
همه آمده بودند. تمام چهره آشنای قاب تلویزیون از قدیم 
الایام تا همین امروز. چه آن که مانند جواد خیابانی او را پدر 
معنوی و استاد خودشان می دانستند و چه آن ها که همکار 

و هم دوره اش بودند.
بهرام شفیع اولین برنامه ورزشی صدا و سیما را به راه انداخت 
و بیش از سه دهه آن را ادامه داد و تبدیلش کرد به با ثبات 

ترین برنامه سیما.
طبع بلند و دل بزرگ و خنده های پهنش در خاطرات 
تمام همکارانش جای داشت و چیزی جز نیکی در خاطرات 

نگذاشته بود.
جمع خانواده، دوستان و همکاران که جمع شد و خاطرات 
مجری دوست داشتنی سیما مرور شد، نوبت به نماز بر پیکرش 

رسید.

جایی که یادگار امام)س( در صف اول ایستاد و بر پیکر این 
مجری با سابقه نماز خواند. نمازی که آخرین حضور پیکرش 
در این دنیا و در بین ما بود. نمازی با شکوه و با حضور صدها 
نفر از میلیون ها آدمی که با تصویر دوست داشتنی او در قاب 

تلویزیون خاطره داشتند.
بهرام شفیع با آن لبخند زیبا و همیشگی، انگار در قاب 
تلویزیون پیر شد. در مرور زمان و سال هایی که در دهه های 
شصت و هفتاد و هشتاد و نود، تصویر او از تلویزیون های سیاه 
و سفید به رنگی پرید و رنگ سفید اما روی مو و محاسنش 

نشست و ماندگار شد.
از آن بازی به یاد ماندی ایران و کره تا دیگر گزارش ها و 
اجراهای بیاد ماندنی می شود ساعت ها گفت و شنید. گزارش 
و آثاری که اگر خالقش از بین ما رفته اما نتیجه چهار دهه 
کار در صدا و سیما تا ابد خواهد ماند و یادش را زنده نگه 

خواهد داشت.
بهرام شفیع خیلی زود و در شصت و دو سالگی از میان ما 
رفت. رفت به دنیایی که خودش همیشه اعتقاد داشت جای 

بسیار بهتری است و ترسی برای رفتن نداشت.
او از میان ما رفت و به قول امیر اقبال، تنها پسرش، باید 
مطمئن باشیم که جایش خوب است و دارد از آن بالا لبخند 

پهنش را نثار همه ما می کند.  

:MMA علی اکبری مبارز ایرانی رشته

 هنوز به اهدافی که در سر دارم نرسیده ام

مراسم تشییع با حضورگسترده مردم و همکاران برگزارشد

خداحافظی با یک لبخند پهن و قلبی بزرگ؛ بدرود بهرام شفیع

رئیس هیات روستایی و بومی محلی استان قم گفت: درچهار سال گذشته بیش 
از 50 جشنواره بومی محلی در سطح بخش ها و روستاهای استان اجرا شده است.

 رضا رحیمی افزود: این جشنواره ها درقالب بازی های سنتی، بومی و محلی، 
ورزش های همگانی و همچنین جشنواره غذاهای سنتی برگزار شده است.وی 
تک شهرستانی بودن و سکونت 97 درصد جمعیت قم درمناطق شهری را از 
جمله مشکلات توسعه ورزش روستایی و بومی محلی دانست و گفت: بیش از 2 
هزار ورزش بومی درکشور وجود دارد که 600 ورزش به تصویب فدراسیون رسیده 
که از این تعداد تنها 15 ورزش در روستاهای قم اجرا می شود.رحیمی ادامه داد: 
طناب کشی، چوب کشی، دال پلان، هفت سنگ، مره بازی، وسطی، کمربندی 
بازی، مچ اندازی، کوبل زنی، شتر سواری، سوارکاری، کشتی، والیبال، فوتسال و 
فوتبال از جمله ورزش هایی است که در قالب بازی های بومی محلی در روستاهای 
قم اجرا می شود.وی با بیان اینکه ورزش روستایی و بومی محلی، ورزشی قهرمانی 
نیست بلکه بیشتر به دنبال نشاط اجتماعی و عمومی کردن فرهنگ ورزش در 
مناطق روستایی است افزود: بیشتر ورزش هایی که در روستاهای قم در قالب 
ورزش های بومی محله ای اجرا می شود محلی بوده و کمتر سنتی و بومی است.

وی ادامه داد: برگزاری جشنواره غذاهای سنتی و ایجاد نمایشگاه با موضوعات 
مختلف و همچنین برگزاری کلاس های آموزشی با موضوع آسیب های اجتماعی 
از دیگر اقدام هایی می باشد که این هیات در راستای فرهنگ سازی و ترویج سنت 

های روستایی در استان اجرا کرده است.

به توسعه ورزش بانوان در روستاها در اولویت قرارداد
رحیمی ، توجه به توسعه ورزش بانوان در روستاها را از جمله اولویت های این 
هیات ورزشی دانست و گفت: به دلیل اینکه ممکن است بانوان در بسیاری از رشته 
های ورزشی نتوانند شرکت کنند، برای مشارکت بیشتر آنان ، اقدامات جدی در 

دستور کار قرار گرفته است.
وی تربیت نیروهای متخصص و سازمان یافته در رشته بانوان را از دیگر اقدام 
های ارزشمند این هیات ورزشی دانست و گفت: درسال های گذشته چند دوره 
کلاس تربیت داور و مدرس و مربی در سطح بانوان برگزار شده که دستاوردهای 
خوبی در این استان داشته است.وی اظهار داشت: به منظور توسعه ورزش های 
بومی و محلی در روستاهای استان و ایجاد انگیزه برای ورزشکاران فعال در این 
رشته ها، اعزام ورزشکار به مسابقات استانی و المپیادهای بازی های روستایی و 
بومی محلی از دیگر اقدام هایی بوده که در سال های گذشته به صورت مستمر 
مورد تاکید قرار گرفته است.رئیس هیات روستایی و بومی محلی قم ادامه داد: هم 
اکنون سه هزار ورزشکار بیمه شده در رشته های مختلف زیر نظر این هیات در 
روستاها و بخش های مختلف استان فعالیت می کنند که نیمی از این ورزشکاران 
را بانوان تشکیل می دهند.طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 
1۳95، استان قم دارای 127 روستا با جمعیت بالای 20 خانوار است؛ جمعیت 
ساکن مناطق روستایی قم بیش از 55 هزار و 865 تن است که در قالب 17 هزار 

و ۳85 خانوار زندگی می کنند.

رئیس هیات روستایی و بومی محلی استان قم:

50 جشنواره بومی محلی در روستاهای قم برگزار شد
نایب رئیس هیأت جودو، جوجیتسو و کوراش استان قم از برگزاري دوره هاي مربیگري و داوري این 

رشته در قم و تلاش براي تداوم پیشرفت این رشته خبر داد.
سیما شاهزاده اظهار کرد: هیأت جودو، جوجیتسو و کوراش یکی از مهمترین اولویت های کاری خود 
را طبق تقویم سالیانه هیات، برگزاری دوره های متنوع آموزشی به منظور افزایش کمی و کیفی در 

بخش های مربیگری و داوری قرار داده است.
وی با اشاره به میزبانی این هیأت ورزشی از دوره  داوری درجه سه رشته جودو، اضافه کرد: این دوره به 
شکل سراسری با حضور داورانی از قم و دیگر استان ها به مناسبت هفته تربیت بدنی و ورزش روزهای 25 
تا 29 مهر ماه در قم برگزار خواهد شد. نایب رئیس هیأت جودو، جوجیتسو و کوراش استان قم از برگزاری 
دوره داوری درجه دو جودو در قم نیز خبر داد و یاد آور شد: این دوره نیز به صورت سراسری در روزهای 
سی ام مهر تا چهارم آبان ماه با حضور رئیس کمیته داوران فدراسیون جودو در قم برنامه ریزی شده است.

وی با بیان اینکه یکی از اصلی ترین نیازهای هیأت افزایش تعداد مربیان و داوران در بخش بانوان است، 
عنوان کرد: با برنامه ریزی انجام شده از اواخر سال گذشته، تعدادی از جودوکاران که شرایط حضور در 
دوره های مربیگری و داوری این رشته را دارند توسط هیات انتخاب شده و کلاس های فشرده برای این 

افراد گذاشته شد.
شاهزاده با اشاره به سرمایه گذاری این هیات روی استعدادهای رده های سنی پایه به منظور توسعه 
بخش قهرمانی این رشته ورزشی، در پایان اظهار کرد: ماه گذشته تعداد 15 نفر از جودوکاران قم در 
آزمون دان کشوری شرکت کردند تا مجوز حضور در این دوره ها را کسب کنند، در مجموع هدف از 
میزبانی این دوره ها افزایش کمی و  کیفی مربیان و داوران بانوان به منظور توسعه هنر المپیکی جودو در 

سطح استان قم است.

نایب رئیس هیأت جودو، جوجیتسو و کوراش استان قم خبر داد

توسعه هنر المپیکی جودو در قم
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نشانه های کم کاری تیروئید

کمبود ید با بدنتان چه می کند؟
ید یک ماده ی معدنی است که برای سلامت ضروریست؛ اما علائم کمبود ید چیست 
و آیا می تواند خطرناک باشد؟ ید، محلول در آب است و در برخی مواد غذایی و نمک 

یُددار موجود است. ید را به صورت مکمل هم می توان مصرف کرد.
چرا بدن به ید نیاز دارد؟

ید در عملکرد تیروئید نقش اساسی دارد. غده ی تیروئید از ید برای تولید هورمون های 
تیروئید استفاده می کند و برای رشد مغز، رشد بدن، ترمیم، بازسازی و متابولیسم تولید 
انرژی لازم است. کم کاری تیروئید زمانی روی می دهد که تیروئید فرد نتواند به اندازه 
کافی هورمون تیروئید تولید کند.  کمبود ید، توانایی تیروئید برای تولید هورمون را 

محدود می کند و موجب کم کاری تیروئید می شود.
نشانه های کمبود یُد

طبق مطالعه ای در سال 2017، حدود یک سوم افراد کمبود ید دارند.
1. افزایش وزن

یکی از بارزترین علائم کمبود ید افزایش وزن ناخواسته است. کسی که متابولیسم 
سالمی دارد، کالری می سوزاند تا انرژی به دست بیاورد. کم کاری تیروئید یا کمبود 
هورمون تیروئید موجب کُندی متابولیسم می شود. وقتی هم متابولیسم کُند شود، 
کالری ها بیشتر به عنوان چربی ذخیره شده و منجر به افزایش وزن خواهند شد. البته 
باید بدانید که افزایش وزن همیشه هم علامت کمبود ید نیست و فقط زمانی می توان 
آن را به عنوان نشانه ای از کمبود ید تلقی کرد که هیچ علت دیگری نتوانید برای 

افزایش وزنتان پیدا کنید.
2. احساس ضعف

کسی که کمبود ید دارد ممکن است احساس ضعف کند. مثلًا از زمین بلند کردن 
چیزی که همیشه برایتان راحت بود ممکن است اکنون برایتان دشوار شود. علت این 
ضعف داشتن انرژی کمتر به نسبت گذشته است. کم کاری تیروئید، سرعت سوخت و 
ساز را پایین می آورد؛ یعنی کالری کمتری برای انرژی می سوزاند. انرژی کمتر هم به 
این معنی است که عضلات نمی توانند به خوبی کار کنند و این باعث احساس ضعف 

در فرد می شود.
3. احساس خستگی

افت سرعت متابولیسم باعث احساس خستگی می شود. بنابراین احساس خستگی 
هم یکی دیگر از علامت های کمبود ید است. احساس خستگی نیز مانند افزایش وزن، 
همیشه هم به دلیل کمبود ید نیست. اگر شما استراحت کافی نداشته باشید طبیعی 
است که احساس خستگی کنید. اما اگر دلیلی برای احساس خستگی خود نمی یابید 

ممکن است دچار کمبود ید شده باشید.
4. ریزش مو

ریزش مو نیز یکی دیگر از نشانه های احتمالی کمبود ید است. هورمون تیروئید 
حامی بازسازی فولیکول های مو است. اگر کم کاری تیروئید داشته باشید، کمبود 
هورمون تیروئید به معنی توقف بازسازی فولیکول ها خواهد بود. مو به طور طبیعی 
می ریزد اما با فولیکول های جدید جایگزین می شود. به مرور زمان این شرایط باعث 

داشتن موهای کمتر خواهد شد.
5. خشکی پوست

خشکی و پوسته شدن پوست می تواند از علامت های کم کاری تیروئید باشد. 
هورمون تیروئید به بازسازی سلول ها کمک می کند و کمبود این هورمون می تواند 
موجب تجمع سلول های مرده روی پوست شده و گاهی خشکی و پوسته شدن پوست 

را به دنبال داشته باشد.
6. احساس سرما

کمبود ید موجب کمبود هورمون تیروئید می شود. داشتن هورمون تیروئید کمتر 
باعث افت سرعت سوخت و ساز می شود و با افت سرعت سوخت و ساز، فرد انرژی 
کمتری خواهد داشت. انرژی به بدن گرما می دهد و کمبود آن می تواند سبب شود 

فرد احساس سرما کند.
7. پایین بودن ضربان قلب

کمبود ید باعث می شود ضربان قلب فرد کمتر شود و وقتی ضربان قلب افت می کند، 
فرد احساس ناخوشی یا سرگیجه خواهد کرد و در مواردی ممکن است غش کند.

خستگی نیز مانند افزایش وزن، همیشه هم به دلیل کمبود ید نیست. اگر شما 
استراحت کافی نداشته باشید طبیعی است که احساس خستگی کنید. اما اگر دلیلی 

برای احساس خستگی خود نمی یابید ممکن است دچار کمبود ید شده باشید
8. مشکلات حافظه و یادگیری

هورمون تیروئید برای رشد مغز مهم است. کمبود ید می تواند موجب کمبود تیروئید 
شود و در نتیجه مشکلاتی در حافظه و یادگیری موضوعات جدید به وجود بیاید. 

مطالعه ای در سال 2014 دریافت افرادی که میزان هورمون تیروئیدشان پایین تر بود، 
هیپوکامپوس مغزشان کوچک تر بوده است.

9. مشکلات بارداری
زن باردار ممکن است به سختی ید کافی دریافت کند. یک زن باردار هم برای 
خودش و هم برای جنین در حال رشدش به ید نیاز دارد. هورمون تیروئید برای رشد 
سالم جنین در رحم مادر لازم است. کمبود ید ممکن است جلوی رشد مناسب مغز 
کودک را بگیرد. اگر بدن مادر باردار کمبود ید داشته باشد، فرزندش بیشتر در معرض 

نابودی خواهد بود.
10. پریودهای سنگین یا نامنظم

ایین بودن سطح هورمون تیروئید می تواند بر سطح هورمون های تنظیم کننده ی 
پریود نیز اثر بگذارد. پریودهای سنگین تر از حد نرمال و پریودهایی که کمتر یا بیشتر 

از حد نرمال خونریزی دارند می توانند نشان دهنده ی کمبود ید باشند.
11. تورم گردن

اگر کمبود ید داشته باشید ممکن است گردنتان متورم شود. علت تورم گردن این 
است که غده ی تیروئید که در گردن واقع شده، بزرگ می شود. اگر تیروئید، ید کافی 
نداشته باشد سعی می کند ید بیشتری از خون جذب کند و این باعث می شود تیروئید 
بزرگ شود و گردن را متورم نشان بدهد. زنان باردار و جنین آن ها بیشتر در معرض 
عوارض خطرناک کمبود ید هستند. در بدترین حالت، کمبود ید می تواند موجب مرگ 

جنین یا تولد جنین با مشکلات روانی ناشی از توقف رشد مغز شود.
علت کمبود ید چیست؟

کمبود ید ممکن است زمانی روی بدهد که فرد، غذاهای یددار را به میزان کافی 
مصرف نکند.شما به روزانه 150 میکروگرم ید نیاز دارید تا سطح مطلوبی از ید در 

بدنتان حفظ شود.

فوق تخصص خون و سرطان مطرح کرد

دلایل ابتلا به سرطان روده بزرگ
فوق تخصص خون و سرطان ضمن هشدار در مورد شیوع سرطان روده بزرگ گفت:سابقه 
خانوادگی، نوشیدن مشروبات الکلی و بیماری های حاد شکمی از دلایل بروز این بیماری است. 
مجتبی قدیانی با اشاره به اینکه سرطان روده بزرگ، سومین سرطان شایع در دنیاست و در 
کشورهای توسعه یافته و صنعتی شیوع بیشتری دارد، گفت: این نوع سرطان در کشور ما 
نیز به دلیل تغییر در سبک زندگی رو به افزایش است. وى افزود: دلایل زیادی می تواند در 
ابتلا به سرطان روده بزرگ نقش داشته باشد که از مهم ترین آن ها می توان به ابتلا به پولیپ 
های غیرسرطانی روده و راست روده در جداره داخلی این عضو، سابقه خانوادگی، وجود 
فاکتورهای غیرطبیعی ژنتیکی، نوشیدن مشروبات الکلی و بیماری های حاد شکمی اشاره 
کرد. قدیانی اذعان داشت :در  همایش یکروزه  سرطان کولورکتال که با همکارى انجمن خون 
و سرطان بالغین ایران و گروه خون و آنکولوژى دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی برگزار 
می شود، بیمارستان طالقانی میزبان پزشکانی مجرب است که به ارائه آخرین دستاوردهاى 
علمی در خصوص تشخیص و درمان این بیمارى خواهند پرداخت. وی ادامه داد: در این 
همایش پیرامون محورهایی نظیر تازه های جراحی سرطان کولورکتال، تازه هاى شیمی 
درمانی در درمان سرطان کولورکتال و دسترسی بیماران به درمان هاى جدید بحث و تبادل 
نظر انجام خواهد شد. فوق تخصص خون و سرطان خاطرنشان کرد: این کنگره علمی از امتیاز 
بازآموزى براى گروه هاى هدف برخوردار است که فوق تخصص خون و سرطان ، متخصص 
پرتودرمانی، پزشکان عمومی، متخصص جراحی ،متخصص داخلی، دکترای ژنتیک، دکترای 
علوم آزمایشگاهی، فوق تخصص گوارش و کبد بالغین، متخصص آسیب شناسی و متخصص 

رادیولوژی از جمله گروه هاى هدف این همایش هستند.

دلایل و درمان تیرگی ناحیه اطراف قوزک پا

با تیرگی قوزک پا چه کنیم؟
یکی از مشکلات رایج زیبایی که شاید شما هم درگیر آن شده باشید، تیرگی نواحی 
اطراف قوزک پاست. این تیرگی در برخی افراد به نسبت شدید است و ممکن است سبب 

بروز مشکلاتی شود.
دکتر محمد فصیحی دستجردی در این باره می گوید: در طب سنتی هر قسمتی که لک 
تیره دارد، دلیل بر سردی و خشکی مزاج یا افزایش سودا در بدن است که خون رسانی را 
محدود می کند. هر نوع روغن موضعی یا روغنی که گرم و مرطوب باشد مثل روغن کنجد، 
زیتون، سیاه دانه، بادام شیرین، شترمرغ و اگر تیرگی تازه و کم است، حتی روغن های 
ملایم تری مثل گل بنفشه می تواند مؤثر باشد. هر شب باید ناحیه چرب شود و روی آن 
جوراب بپوشند تا روغن روی پوست تا صبح استراحت کند. اگر لایه ضخیم و قدیمی است 

و ناحیه پینه بسته برای باز کردن عروق باید از بادکش و زالو کمک گرفت.
دکتر محمدعلی نیلفروش زاده در این باره می گوید: تیرگی ناحیه اطراف قوزک پا یا دیگر 
نواحی بدن طبیعی است اما گاهی این حالت شدید است و روی زیبایی فرد تأثیر منفی 
می گذارد. برخی خانم ها سعی می کنند با کرم های آرایشی تیرگی را بپوشانند اما این کار 
راه حل خوبی نیست چون کرم پاک می شود و ظاهر خوبی ندارد. به هر حال تیرگی نشانه 
بیماری نیست و تنها دلیل آن ضخیم شدن پوست ناحیه است و برخلاف باور عامه مردم 
لک نیست.  برخی افراد از نظر ژنتیکی مستعد این تیرگی ها هستند. گاهی نیز به دنبال 
تحریک و فشار زیاد پوست دچار تیرگی می شود و در کسانی شایع تر است که عادت به 

چهارزانو نشستن دارند. 
برای درمان، راهکارهای مختلفی وجود دارد، مثلًا گفته می شود لیزر و میکرودرم ابریژن 
می تواند به کاهش تیرگی کمک کند اما طبق تحقیقات این روش ها چندان مؤثر نیست. 
لیزر فرکشنال شاید بتواند تا حدی ضخامت پوست را کم کند، اما باید مراقب نحوه استفاده 
از لیزر و درجه آن بود زیرا این کار می تواند سبب تحریک پوست ناحیه و ضخیم تر شدن 
پوست و تیرگی آن شود. استفاده از کرم های لایه بردار و پیلینگ با اسید میوه هم می تواند 
تا حدی تیرگی را کم کند. گاهی داروهای خوراکی و ضدلک تجویز می شود که البته 
چندان مؤثر نیستند.  به طور کلی هیچ روش درمانی نمی تواند به طور صد در صد این 
تیرگی را برطرف کند ولی داروهایی که می توانند ضخامت پوست را در این ناحیه کم 
کنند مثل کرایولوتیک یا حاوی اوره و AHA می توانند مؤثر باشند و باید زیر نظر پزشک 
مصرف شوند زیرا استفاده نادرست یا بیش از حد می تواند سبب عود تیرگی و ضخیم شدن 
پوست شود. کرم های حاوی روشن کننده های پوست که عناصری مثل لاکتیک اسید و 
شیرین بیان و عصاره گریپ فروت و کوجیک اسید و... دارند می توانند در روشن شدن 
پوست مؤثر باشند. اسکراپ هم با برداشتن سلول مرده می تواند مفید باشد اما اگر سایش 
زیاد باشد، ممکن است سبب بدتر شدن اوضاع شود. اگر در ناحیه، اگزما و خارش وجود 
داشته باشد، گاهی کرم استروئیدی ملایم هم مفید خواهد بود. کرم های مرطوب کننده 

باید به طور مرتب و قبل از خواب مصرف شوند تا جلوی عود تیرگی را بگیرند.
قوزک، آرنج و زانوها مستعد تیرگی هستند

دکتر فریبا قلمکار می گوید: غیر از قوزک پا از دیگر نواحی بدن که مستعد تیرگی و 
خشکی و پوسته ریزی است می توان به آرنج و زانوها اشاره کرد. در افرادی که مشکلات 
مفصلی دارند و بلند شدن به راحتی برایشان امکان پذیر نیست، شاهد این مساله هستیم. 
معمولًا این افراد با گذاشتن 4 انگشت روی زمین، سعی می کنند بلند شوند، در نتیجه 
پشت پنجه و پوست روی برجستگی های استخوانی شان ضخیم می شود و پینه می بندد. 
بهترین کار، پیشگیری از سایش است. کسانی که در برخاستن مشکل دارند باید هنگام 
برخاستن بالشتکی نرم زیر دست خود بگذارند یا اگر چهارزانو می نشینند، روی بالشتکی 
نرم بنشینند تا میزان سایش به حداقل برسد استفاده از کرم های کراتولوتیک یا ترکیبات 

اوره 5 تا 10 درصد برای درمان توصیه می شود.
نپوشیدن جوراب وقتی پا درون کفش است و خشکی هوا در فصل زمستان نیز می تواند 
باعث ضخامت لایه شاخی شود. در این صورت لایه شاخی ضخیم، ترک دار و پوسته پوسته 
می شود. دلیل این مساله خشکی ساده یا انواع اگزما، پسوریازیس یا برخی بیماری های 
کراتیدرماست که زمینه خانوادگی دارند. برای درمان می توان از ترکیب های کراتولوتیک، 
اوره همراه با کرم های مرطوب کننده و چرب کننده و صابون های ملایم استفاده کرد. 
استفاده از سنگ پا به شرطی که ملایم کشیده شود هم می تواند لایه شاخی را کاهش 
دهد ولی بعد از استفاده از آن حتماً باید پوست را چرب کرد. تیرگی در چین ها و نواحی 
زیر بغل، کشاله ران و زیر سینه ها و میان پاها هم شایع است. این مشکل به خصوص در 
افرادی که مبتلا به بیماری درماتیت اتوپیک، درماتیت سبوروئیک و بیماری های قارچی یا 
اریتراسما هستند بیشتر ایجاد می شود. البته در صورتی که تغییر رنگ غیرطبیعی و پوست 

مخملی شود، فرد باید حتماً به پزشک متخصص مراجعه کند.

برداشته می شود،  زمانی که کیسه صفرای شما 
ممکن است همچنان صفرای کافی در بدن وجود 
اما میزان آن در روده کوچک کافی  باشد،  داشته 

نباشد.
کیسه صفرا در قسمت بالا سمت راست شکم قرار 
گرفته و با ترشح صفرا به روده کوچک به گوارش 
چربی کمک می کند. این فرآیند از طریق مجاری 
سنگ های  واسطه  به  که  می گیرد  صورت  صفرا 
کیسه صفرا می توانند مسدود شوند. هرگونه انسداد 
در کیسه صفرا ممکن است به درد شدید، به ویژه 
پس از خوردن یک وعده غذایی چرب منجر شود. 
گاهی اوقات لازم است تا کیسه صفرا به طور کامل 
برداشته شود تا از درد و ناراحتی پیشگیری شود. اما 

آیا می توان بدون کیسه صفرا به زندگی ادامه داد؟
افراد بسیاری هر ساله مجبور به برداشت کیسه 
صفرای خود می شوند. جالب توجه است که پس 
از این کار تغییر چندانی در شرایط سلامت خود 
احساس نمی کنید. البته برخی افراد ممکن است با 
مقداری ناراحتی مواجه باشند زیرا در نبود کیسه 
نیز وجود نخواهد  برای ذخیره صفرا  صفرا مکانی 
داشت. بدن انسان برای گوارش غذاهای چرب به 
صفرا نیاز دارد. کیسه صفرا می تواند حدود یک فنجان 
صفرا در خود ذخیره کند تا زمانی که خواب هستید 
یا نیازی به آن ندارید برای گوارش غذا استفاده شود.

برداشته می شود،  زمانی که کیسه صفرای شما 
ممکن است همچنان صفرای کافی در بدن وجود 
اما میزان آن در روده کوچک کافی  باشد،  داشته 
اندکی دشواری در  از این رو، ممکن است  نباشد. 
گوارش غذا را احساس کنید. این شرایط به طور 
قطع موجب مقداری ناراحتی می شود، اما همچنان 
ادامه  می توانید بدون کیسه صفرا به زندگی خود 

دهید.
تغییرات در دستگاه گوارش

پس از انجام عمل جراحی برداشت کیسه صفرا، 
پزشک شما یک رژیم غذایی کم چرب را توصیه 
خواهد کرد. شما باید برای چند هفته به این رژیم 
پایبند باشید و به آرامی غذاهای مختلف را به رژیم 
غذایی خود اضافه کنید. پس از این مدت کوتاه، شما 
می توانید به عادات غذا خوردن عادی خود باز گردید. 
مردم  درصد  که 90  می دهند  نشان  ارقام  و  آمار 
می توانند پس از عمل جراحی برداشت کیسه صفرا به 
عادات غذا خوردن عادی خود بازگردند. این به معنای 
آن است که برخی افراد ممکن است متوجه تغییری 
در شرایط گوارش خود پس از برداشت کیسه صفرا 
شوند. آن ها ممکن است سوءهاضمه یا معده درد را 
پس از خوردن غذاهای چرب تجربه کنند. با اندکی 
اصلاح در رژیم غذایی مقابله با این شرایط امکان پذیر 

است.
برای پرهیز از ناراحتی چه کاری می توان انجام داد؟

باید  برداشت کیسه صفرا  انجام جراحی  از  پس 
توجه ویژه ای به رژیم غذایی خود داشته باشید. پس 
از انجام این عمل جراحی باید برخی تغییرات سریع 
را در رژیم غذایی خود ایجاد کنید. همان گونه که 
اشاره شد باید به آرامی به عادات غذا خوردن پیشین 
خود باز گردید تا بدن از زمان کافی برای سازگاری و 
ارائه عملکرد عادی بدون کیسه صفرا برخوردار باشد.

به تدریج به رژیم غذایی پیشین خود بازگردید
بلافاصله پس از انجام عمل جراحی برداشت کیسه 
صفرا خوردن غذاهای چرب را آغاز نکنید. بهتر است 
طی چند روز پس از جراحی مایعات، ژلاتین، و آب 
گوشت مصرف کنید. برای اضافه کردن غذای جامد 

به رژیم غذایی خود عجله نکنید.

گزینه های کم چرب را انتخاب کنید
کمک  چرب  غذاهای  گوارش  به  صفرا  کیسه 
می کند، از این رو، بهتر است پس از انجام جراحی 
برای مدتی از آن ها پرهیز کنید. از هرگونه غذای 
تولیدکننده  پرچرب، غذاهای سرخ شده، غذاهای 
گاز، و غذاهایی که روایح قوی دارند پرهیز کنید. 
کالری دریافتی از چربی نباید بیش از 30 درصد از 
کل کالری های دریافتی شما را شامل شود. به عنوان 
مثال، اگر روزانه 1800 کالری مصرف می کنید نباید 
بیش از 60 گرم چربی در روز مصرف کنید. افزون بر 
این، باید اندازه وعده غذایی شما کوچک تر باشد تا از 

سوءهاضمه پیشگیری شود.
مراقب برخی مواد غذایی باشید

زندگی  به  نیز می توانید  بدون کیسه صفرا  شما 
خود ادامه دهید، اما ممکن است در صورت تداوم 
مصرف برخی مواد غذایی با ناراحتی مواجه شوید. به 
عنوان مثال، شما باید از گوشت های پرچرب مانند 
پرهیز کنید.  گاو چرخ کرده  و گوشت  سوسیس، 
دارد.  اهمیت  پرچرب  لبنیات  از  پرهیز  همچنین، 
شما باید مصرف سیب زمینی سرخ شده، سوپ های 
خامه ای، کره، و پیتزا را محدود کنید. از روغن هایی 
مانند روغن نخل و روغن نارگیل پرهیز کنید. محدود 
کردن مصرف این مواد غذایی حداقل برای مدتی 
کوتاه به پیشگیری از درد، اسهال و نفخ کمک خواهد 

کرد.
مراقب غذاهای سرشار از فیبر باشید

بدن شما برای سازگاری با برداشت کیسه صفرا به 
زمان نیاز دارد و طی این مدت باید میزان مصرف 
غذاهای سرشار از فیبر را کاهش دهید. اگر بلافاصله 
از  سرشار  غذاهای  مصرف  جراحی  عمل  از  پس 
فیبر را آغاز کنید، مواجهه با گاز و شکم درد دور 
از انتظار نخواهد بود. شما باید مقادیر کم از غذاها 
مانند دانه ها، حبوبات، مغزها، نان غلات کامل، کلم، 
گل کلم، و غلات صبحانه را مصرف کنید. وعده های 
غذایی کوچک با محتوای فیبر کم به پیشگیری از 
گرفتگی های ماهیچه ای، اسهال و نفخ کمک می کند.

بر آنچه می خورید نظارت داشته باشید
نظر  زیر  را  خود  خوردن  غذا  جریان  باید  شما 
داشته باشید و این که پس از خوردن برخی غذاها 
کار  بهترین  کنید.  بررسی  را  دارید  احساسی  چه 
بررسی  و  هفته  چند  برای  مصرفی  غذاهای  ثبت 
واکنش های بدن به برخی غذاها است. شما می توانید 
برای پرهیز از ناراحتی موارد مشکل آفرین را حذف یا 
محدود کنید. اما در صورت تجربه شکم درد پس از 
چهار هفته از جراحی باید شرایط را به پزشک خود 
اطلاع دهید. اگر با استفراغ یا حالت تهوع، یرقان، 
یا ناتوانی در دفع گاز برای بیش از سه روز پس از 
عمل جراحی مواجه هستید، به کمک پزشکی نیاز 
دارید. اگر پس از سه روز پس از انجام جراحی اجابت 
مزاج نداشته اید نیز پزشک خود را از شرایط موجود 

آگاه کنید.

مراقبت های پس از جراحی برداشت کیسه صفرا

 زندگی بدون کیسه صفرا

 

تولید  بدنمان  در  که  است  موادی  از  مملو  ما،  اطراف  مختلف،  دلایل  به  امروزه 
رادیکال های آزاد کرده و از این طریق، سلامت ما را تحت تأثیر قرار می دهند و لزوم 
مصرف آنتی اکسیدان ها را دوچندان می کنند. محققان کشورمان، چنین مواد ارزشمندی 

را از پوست دورریختنی پسته استحصال کرده اند.
 گیاهان دارای گستره ای از ترکیبات مهم هستند که از آن ها با »ترکیبات فنولی« یاد 
می شود. این مواد، از مولکول های ساده مانند اسیدهای فنولی تا درشت مولکول های 
پلیمری مانند تانن ها تشکیل می شوند. برای این ترکیبات که در بافت های گیاهی وجود 
دارند، فواید متعددی برای سلامت و بهبود زندگی انسان و حیوانات گزارش شده است. 
اثر آنتی اکسیدانی، ضدالتهابی و ضد میکروبی، ازجمله مهم ترین این تأثیرات و فواید 

هستند.
آنتی اکسیدان ها با افزایش قدرت آنتی اکسیدانی در پلاسمای خون، باعث کاهش خطر 
ابتلا به بیماری های قلبی عروقی و سکته مغزی می شوند و همچنین از ایجاد و پیشرفت 
سرطان ها که به دنبال رسیدن آسیب به DNA ایجاد می شوند، جلوگیری می کنند. 
در این خصوص، انواعی از آنتی اکسیدان های مصنوعی نیز ساخته شده اند که در برخی 
صنایع غذایی به کار می روند. ولی با توجه به شواهدی که نشان از زیان بار بودن این مواد 
دارد، گرایش محققان به شناخت خواص آنتی اکسیدانی موجود در طبیعت بالأخص در 

گیاهان، افزایش چشمگیری یافته است.
در این رابطه، محققانی از دانشگاه الزهرا، اقدام به انجام مطالعه ای کرده اند که در آن، 
خاصیت آنتی اکسیدانی در عصاره پوست سبز پسته به شکلی علمی بررسی شده است.

بدین منظور، پژوهشگران فوق، ارقام مختلف پسته، مشتمل بر رقم اوحدی و رقم 
کله قوچی را از شهرستان سیرجان تهیه کرده و پس از خشک کردن پوست پسته ها 
در سایه، آن ها را با آسیاب، خرد کرده و آزمایش های متعدد مربوط به بررسی خاصیت 

آنتی اکسیدانی را روی آن ها به عمل آوردند.
نتایج به دست آمده از این تحقیق نشان داد که پوست پسته می تواند به عنوان یک منبع 

ارزان و قابل دسترس برای ترکیبات فعال زیستی و آنتی اکسیدان مورد استفاده گیرد.

به گفته دکتر پریچهر حناچی، دانشیار گروه بیوتکنولوژی دانشکده علوم زیستی 
دانشگاه الزهرا و همکارانش: »تمام عصاره های به دست آمده از دو رقم کله قوچی و 
اوحدی در چهار حلال مختلف شامل استن، متانول، اتانول و آب خاصیت آنتی اکسیدانی 
خیلی قوی را از خود نشان می دهند. این نتایج در هر دو روش استفاده از امواج فراصوت 

و خیساندن به منظور استخراج مواد آنتی اکسیدان از پوست پسته به دست آمد«.
از این پژوهش و ازآنجاکه آنتی اکسیدان های مصنوعی  با توجه به نتایج حاصل 
یافته ها برای استخراج  این  از  انسان زیان آور هستند، می توان  در طول زمان برای 
آنتی اکسیدان های بهتر از محصولات طبیعی نظیر پوست پسته که اغلب به عنوان یک 

ماده دورریختنی به آن نگاه می شود، استفاده کرد.
بر اساس این گزارش، یافته های فوق را فصل نامه ای موسوم به »پژوهش های گیاهی« 
که متعلق به انجمن زیست شناسی ایران است، در قالب یک مقاله علمی پژوهشی به 

چاپ رسانده است.

همدان  سینای  بوعلی  دانشگاه  پژوهشگران 
نانوحامل هایی را برای انتقال هوشمند دارو به سلول های 
نتایج تحقیقات  تولید کردند که  بافت رحم  سرطانی 
داروی  حامل  نانوذرات  جانبی  عوارض  داد  نشان  آنها 

"نویراپین" نسبت به داروی مشابه کاهش یافته است.
با شیوع بیماری سرطان در بین جهانیان، محققان در 
تلاش هستند تا راهکارهایی برای کاهش اثرات جانبی 
داروهای ضدسرطان و همچنین افزایش اثربخشی این 

داروها ارائه دهند.
یکی از مهمترین راهکارها در این حوزه طراحی نانو 
رهاسازی  منظور  به  دارو  انتقال  هوشمند  حامل های 
کنترل شده  داروها در بافت هدف است که در این راستا 
حامل های  نانو  همدان  سینا  بوعلی  دانشگاه  محققان 
هوشمندی را برای انتقال دارو به سلول های سرطانی 

بافت رحم تولید کردند.
دکترای  دانش آموخته  مقدم،  پور  حسین  ندا 
دانشگاه بوعلی سینای همدان، سرطان رحم را یکی از 
کشنده ترین سرطان ها عنوان کرد و افزود: با توجه به 

عوارض جانبی بالای داروهای طراحی شده برای درمان 
این بیماری، در این تحقیقات نانو حامل حاوی داروی 

"نویراپین" تولید کردیم.
وی هدف اصلی این نانو حامل ها را مهار رشد سلول های 
سرطان رحم دانست و یادآور شد: در این پژوهش، از نانو 
ذرات مغناطیسی عامل دار شده با ترکیب کیتوسان جهت 
سنتز نانو حامل و انتقال داروی "نویراپین" به سلول های 
سرطانی رحم )Hela( و همچنین رهاسازی آهسته این 
دارو، جهت افزایش مرگ سلول های سرطانی استفاده 
را  نانو ذرات فلزی مغناطیسی  شده  است. حسین پور 
یکی از مهم ترین و پرکاربردترین انواع نانو مواد توصیف 
کرد و افزود: مغناطیس ذاتی این ترکیبات موجب ارتقا 
خاصیت هدف یابی این نوع ذرات شده است به گونه ای 
که دارورسانی را از طریق تمرکز میدان هایی با قدرت 
بالا و امکان تجمع بالای نانوذرات در محل مورد نظر 

فراهم می کند.
اصلاح  روش های  از  استفاده  محقق  این  گفته  به 
سطحی، خواص زیست پزشکی مطلوب و پایداری را 

برای نانوذرات فلزی مغناطیسی ایجاد کرده و از اثرات 
پروتئین های  یا  سلول ها  روی  نانوذرات  این  سمیت 
بیولوژیکی ممانعت بعمل می آورد. این امر افزایش زیست 

سازگاری چنین نانوذراتی را در پی خواهد داشت.
مجری طرح با اشاره به نتایج به دست آمده از این 
تحقیق گفت:  نتایج این تحقیقات نشان می دهد  رها 
از  "نویراپین"  داروی  درصد  بالای 80  پیوسته  سازی 
حفرات نانو ذرات مغناطیسی طی یک دوره 26 ساعته، 
باعث تأثیر بیشتر نانو ذرات حامل داروی نویراپین بر روی 
سلول های سرطانی Hela نسبت به خود داروی نویراپین 
می شود. وی اضافه کرد: علاوه بر آن، نتایج حاصل از 
آزمون  MTT تأثیر مشابه نانوذرات حامل داروی نویراپین 
و داروی ضد سرطان شناخته شده "جفتنیب" بر روی 

سلول های سرطان رحم را نشان می دهد.
حامل  نانوذرات  جانبی  عوارض  کاهش  محقق  این 
داروی "نویراپین" نسبت به داروی "جفتنیب" بر روی 
سلول های نرمال Vero را از مهمترین دستاوردهای این 

مطالعات ذکر کرد.

اپل حق امتیاز محافظی برای آی پد و آیفون ثبت کرده که با استفاده از آهنربای 
الکتریکی و میدان مغناطیسی از خرد شدن دستگاه جلوگیری می کند.

به تازگی حق امتیاز اختراع یک قاب محافظ برای آی پد یا آیفون منتشر شده است.. 
این حق امتیاز در مارس 2015 ارائه شده است.

 در این حق امتیاز اپل یک گجت فناورانه را توضیح داده که با استفاده از نیروی 
الکترومغناطیس دستگاه ها و اکسسوری ها را به یکدیگر متصل می کند.

نیروی الکترومغناطیس به وسیله آهنرباهای الکتریکی به دستگاه افزوده می شود تا 
یک ارتباط مغناطیسی قدرتمند ایجاد کند.

اپل در توضیحات می نویسد: متاسفانه میدان های مغناطیسی که با آهنرباهای 
معمول ایجاد می شوند، همیشه ایده آل نیستند و نمی توان آنها را در هر شرایطی 

به کار گرفت.
علاوه برآن این نوع میدان ها به اندازه ای قدرتمند نیستند که بتوانند در مقابل برخی 

چالش ها مقاومت کنند.

اپل معتقد است نیروی الکترومغناطیس از خرد شدن یا شکستن دستگاه هایی 
جلوگیری می کند که از ارتفاع به زمین می افتند. این درحالی است که آهنرباهای 

الکتریکی می توانند میدان مغناطیسی قدرتمندتری ایجاد کنند.
اپل معتقد است آهنرباهای الکتریکی به خصوص از خرد شدن و شکستن دستگاه 

هایی اجتناب می کند که از ارتفاع به زمین می افتند.
حق امتیاز مذکور توضیح می دهد که آهنرباهای الکتریکی به وسیله یک حسگر 
میدان مغناطیسی نیرو دریافت می کنند. اگر دستگاه بیفتد چند آهنربای الکتریکی در 
قاب دستگاه غیر فعال می شوند. همین امر سبب می شود  دستگاه طوری زمین بیفتد 
که خرد نشود.هنگامیکه گوشه قاب محافظ با سطح سخت برخورد کند، فضای بین 
قاب و دستگاه سبب می شود از میزان فشار کاسته شود و در نتیجه احتمالا خسارت 

به آن کمتر می شود.
در این حق امتیاز ذکر شده این قاب برای محافظت از آی پد استفاده می شود اما 

احتمالا بتوان آن را برای آیفون نیز استفاده کرد.

تولید ارزان آنتی اکسیدان از پوست پسته

تولید کپسول های حمل هوشمند دارو برای حذف سلول های سرطانی

محافظ آی پد که از خرد شدن دستگاه جلوگیری می کند

موبایل مخصوص بازی های رایانه ای با 
دستگاه خنک کننده

 به زودی موبایلی برای بازی های رایانه ای عرضه می شود که یک دستگاه خنک 
کننده جداشونده دارد. این دستگاه نمایشگری 6 اینچی آمولد و باتری 4 هزار میلی 

آمپری دارد.
موبایل ROG Phone متعلق به شرکت ایسوس از 26 مهرماه در سراسر آمریکا با 

قیمت 899 و 1099 دلار عرضه می شود.
این موبایل یک تلفن هوشمند بازی محور است که ویژگی های خارق العاده ای دارد. 
 Adreno630 مجهز به تراشه اسنپ دراگون 845 و کارت گرافیکی ROG Phone

است که برای بازی های رایانه ای ارتقا یافته است.
  RAM ،دستگاه مذکور نمایشگر 6 اینچی آمولد با وضوح 2160 در 1080 پیکسل
 ROG هشت گیگابایتی، حافظه ذخیره 128و512 گیگابایتی دارد. همچنین پشت

Phone دو دوربین 12 و 8  و جلوی آن یک دوربین 8 مگاپیکسلی قرار دارد.
 باتری دستگاه نیز 4 هزار میلی آمپری است. ROG Phone همچنین یک خنک 
کننده جدا شونده Aero Active دارد که با پورت USB-C به کنار موبایل متصل 

می شود.
این درحالی است که ایسوس تصمیم دارد در سه ماهه چهارم 2018 میلادی 
 Mobile طیفی از اکسسوری های مربوط به بازی های رایانه عرضه کند، از جمله
Sesktop Dock که موبایل را به یک مانتیور 4K و ماوس و کیبورد متصل می کند.

 Twin View Dock  قیمت این اکسسوری 229.99 دلار است. اکسسوری دیگر
با قیمت 399.99 دلاری است که موبایل را به یک نمایشگر 6 اینچی متصل می کند. 

قیمت ROG Phone با حافظه 512 گیگابایتی 1099 دلار است.

نخستین رز آبی رنگ طبیعی جهان تولید شد
 محققان چینی با کمک مهندسی ژنتیک نوعی باکتری، برای نخستین بار در 

جهان رز آبی طبیعی تولید کردند.
مدت هاست که باغبانان سعی دارند رز آبی پرورش دهند، اما هیچ گاه موفق 

نشدند. 
این در حالی است که به تازگی محققان چینی با استفاده از نوعی باکتری رز آبی 
پرورش داده اند. این گل نخستین رز مهندسی شده آبی دنیا است. محققان راهی 
برای گسترش آنزیم تولید رنگ یک باکتری یافته اند که در گلبرگ های گل رز 

سفید وجود دارد. این آنزیم به گل رنگ آبی می دهد.
ییهو ا چن از آکادمی علوم چین و یان ژانگ از دانشگاه تیانجین روشی ساده برای 
پرورش رز آبی واقعی ابداع کرده اند. آنها دو آنزیم باکتریایی را انتخاب کردند که باهم 
می توانند گلوتامین L )یک ماده معمول در گلبرگ رز( را به رنگدانه آبی تبدیل کنند.

محققان در مرحله بعد رشته ای از آگروباکتریوم تومفاسینس )عامل بیماری گال 
تاجی در گیاهان( را مهندسی کردند که حاوی دو ژن تولید رنگدانه بود.

این ژن ها از گونه های مختلف باکتری بود. به طور معمول از آگروباکتریوم 
تومفاسینس در فناوری زیستی گیاهان استفاده می شود زیرا باکتری دی ان ای 
خارجی را در ژنوم گیاه قرار می دهد.  محققان در مرحله بعد باکتری مهندسی شده 

را به گلبرگ رز سفید اضافه کردند.
باکتری مذکور ژن تولید رنگدانه را به ژنوم رز منتقل کرد و رنگ آبی در محل 

تزریق به گلبرگ نمایان شد.
البته این رنگ برای مدت کوتاهی نمایان شد و در تمام گلبرگ منتشر نشد.  به 
گفته محققان مرحله بعدی مهندسی رزهایی است که بتوانند این دو آنزیم را خود 

تولید کنند.

حل  شورای  مجتمع  کلاسه 9609988603600469شعبه 36حقوقی  پرونده 
اختلاف شهید بهشتی شهرستان کرمانشاه تصمیم نهایی شماره 

خواهان:خانم سمیرا ذکی شاهملکی فرزند هوشنگ به نشانی استان کرمانشاه-
شهرستان هرسین-شهر هرسین-هرسین تازاباد روبروی پارک امام علی)ع(

خوانده:اقای سهراب رضایی والا فرزند محمود به نشانی 
خواسته:مطالبه وجه بابت...

بتاریخ 97/3/12پرونده کلاسه 960477تحت نظر است شورا به شرح ذیل مبادرت 
به صدور رای مینماید.

رای قاضی شورا
در خصوص دادخواست خانم سمیرا ذکی شاهملکی بطرفیت سهراب رضایی والا 
بخواسته استرداد گوشی همراه با توجه محتویات پرونده و نظریه اعضای محترم شورا 
با توجه به اینکه خوانده محترم علی رغم ابلاغ در جلسات رسیدگی حضور نیافته 
و لایحه ایی نیز ارائه ننموده است لذا خواسته خواهان مقرون به صحت است به 
استناد 311قانون مدنی و ماده 198ایین دادرسی مدنی رای به استرداد گوشی همراه 
به شماره سریال- 359601084031527-359601084031525در حق خواهان 
صادر و اعلام میگردد رای صادره غیابی وفق مقررات ظرف بیست روز پس از رویت 
قابل واخواهی در این شعبه و سپس بیست روز دیگه قابل تجدید نظر خواهی در 

محاکم محترم عمومی حقوقی کرمانشاه میباشد.
اسدی قاضی شورای حل اختلاف
نشانی:کرمانشاه-سه راه مسکن-جنب کلانتری 22مسکن-شورای حل 
اختلاف
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در نشست بررسی مسائل و مشکلات صنعت آب و برق استان قم مطرح شد

 تکمیل شبکه فاضلاب پردیسان نیازمند 170 میلیارد تومان اعتبار است

در نشست بررسی مسائل و مشکلات صنعت آب و برق استان قم، گزارشی از 
آخرین وضعیت پروژه فاضلاب منطقه پردیسان ارائه و عنوان شد  تکمیل شبکه 

فاضلاب پردیسان نیازمند به 170 میلیارد تومان اعتبار است.
نشست بررسی مسائل و مشکلات صنعت آب و برق استان قم ظهر روز پنجشنبه  
با حضور وزیر نیرو، استاندار قم، معاونین استاندار و مدیران دستگاه های اجرایی استان 

قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد.
وزیر نیرو: 

باید طرح آمایش آب محور در سطح استان های کشور پیاده شود 
وزیر نیرو  در این  نشست گفت: دولت و مجلس باید همراه یکدیگر اصلاح الگوی 
مصرف را به یک مطالبه اجتماعی تبدیل و از هر ابزار قانونی در این مسیر استفاده 

کنند. 
رضا اردکانیان ، افزود: اگر اصلاح الگوی مصرف در کشور نهادینه نشود، هر اندازه هم 
که نیروگاه و سد ساخته شود، نمی توان به نیازهای غیرضروری جامعه در خصوص 

استفاده از منابع آبی و انرژی پاسخ داد.
وی در ادامه بیان کرد: اولویت طرح های آب رسانی، تامین آب آشامیدنی مورد 
نیاز مردم ساکن در مناطق مختلف کشور است و برای تامین آب مورد نیاز صنعت و 

کشاورزی می توان از پساب های تصفیه شده استفاده کرد.
وزیر نیرو همچنین با اشاره به این که کارگروه ملی سازگاری با کم آبی با تصویب 
هیات دولت تشکیل شده است، گفت: تشکیل این کارگروه منافاتی با مسئولیت ذاتی 
وزارت خانه ها ندارد بلکه این طبیعت بحث مدیریت منابع آبی است که باید به صورت 

میان بخشی بدان پرداخته شود.
اردکانیان افزود: این کارگروه دارای کمیته های استانی است و ما منتظر ارائه نظرات 
کمیته استان قم در خصوص چگونگی مدیریت منابع آبی این استان و تصمیم گیری 

منسجم در این خصوص هستیم.
وی ادامه داد: باید طرح آمایش آب محور در سطح استان های کشور پیاده شود 
و ظرفیت های علمی و دانشگاهی برای ارائه راهکارهای مناسب به منظور شناخت 

دقیق منابع و مصارف آبی موجود مورد استفاده قرار گیرد.
وی بیان کرد: باید مطالعات دقیق در خصوص فرآیند و روش های تامین و انتقال 
آب به استان های کشور از جمله قم انجام شود تا از هرگونه اشتباه در این مسیر 

جلوگیری گردد.
 امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم:

بحران دریاچه نمک 25درصد جمعیت ایران را تحت تاثیرقرار می  دهد
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی  نیز  در این نشست گفت: وضعیت 
بحرانی دریاچه نمک، 25 درصد جمعیت ایران را تحت تاثیر خود قرار می دهد و 

اهمیت این دریاچه بیشتر از اهمیت دریاچه نمک است. 
احمد امیرآبادی فراهانی  با اشاره به وضعیت دریاچه نمک اظهار کرد: به دلیل این 
که حق آبه این دریاچه تخصیص پیدا نکرد، دریاچه نمک در حال تبدیل شدن به 

یکی از مناطق بحران آفرین کشور است.
وی ادامه داد: اهمیت دریاچه نمک بیشتر از اهمیت دریاچه ارومیه است، چون 
وضعیت بحرانی این دریاچه 25 درصد جمعیت ایران را تحت تاثیر خود قرار می دهد.

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی افزود: اگر آب به دشت مسیله انتقال 
پیدا نکند، برای بخش مرکزی کشور مشکلات زیست محیطی زیادی به وجود می آید.

امیرآبادی با اشاره به برداشت از چاه های آب علی آباد اظهار کرد: برداشت از این 
چاه ها به صورت بی رویه ادامه دارد، این در حالی است که باید طبق قانون پس از 
انتقال آب از سرشاخه های دز به قم، چاه های آب علی آباد پلمپ می شدند و دیگر 

برداشتی از این چاه ها صورت نمی گرفت.
وی ادامه داد: اکنون شاهد هستیم که بیش از 50 میلیون مترمکعب از آب سد 
کوچری در گلپایگان صرف کشاورزی می شود، باید مدیریت این سد در دست استان 
قم باشد، مدیران این استان تعهد خواهند داد که از منابع آب سد کوچری به حد نیاز 

به شهرهای دیگر اختصاص بدهند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی افزود: وضعیت برخی از تیرهای برق در 
شهر قم به خصوص در بافت فرسوده شهر در شان قم نیست و شماری از این تیرها 

در آستانه سرنگونی قرار دارند که خطراتی را برای مردم به وجود می آورند.
امیرآبادی با اشاره به وضعیت خطوط انتقال برق فشار قوی اظهار کرد: باید در هسته 
مرکزی این خطوط جمع آوری شوند و انتقال برق فشار قوی به صورت زیرسطحی 

صورت بگیرد.
وی ادامه داد: شاهد وجود زیاد دکل های فشار قوی 230 کیلوولتی در شهر قم 
هستیم، بدون اینکه این دکل ها حریم های شهر را رعایت کنند، وزارت نیرو برای جمع 
آوری این دکل ها باید ورود کند، مردم از این وضعیت ناراضی هستند و شهرداری قم 

آمادگی لازم را برای جمع آوری دکل های فشار قوی برق دارد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی افزود: وزارت نیرو برای ایجاد دو پست 
400 کیلوولت و 13 پست 123 کیلوولت در استان قم تعهد داد که این وزارتخانه 
تاکنون به تمام تعهدات خود عمل نکرده است و پیشرفتی در زمینه ایجاد پست های 

برق 400 کیلوولت در قم نمی بینیم.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

نباید از منابع آبی سد کوچری مصارف دیگر استفاده شود
 محسن بهشتی معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  نیز دراین نشست با 
اشاره به افزایش دما در استان قم اظهار کرد: دمای این استان 6 درجه در چند دهه 
اخیر افزایش پیدا کرده است و باید برای توسعه فضای سبز در قم از پساب های شهری 

استفاده شود تا شاهد تلطیف هوای این شهر باشیم.
وی ادامه داد: باید وزارت نیرو پساب های فاضلاب را در شهر قم در اختیار شهرداری 
قرار بدهد، جمعیت استان قم بیشتر از زیرساخت های لازم در این استان است، 
زیرساخت های آبی قم محدود است و به این دلیل با احداث یک شهر جدید در 

محدوده جاده قم- کاشان مخالف شد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم افزود: با توجه به اینکه در شرایط کم 
آبی قرار داریم، نباید از منابع آبی سد کوچری به هر قیمتی در مصارف دیگر استفاده 

شود، اما اکنون شاهد اجرای طرح های گردشگری در اطراف این سد هستیم.
 نیاز به 55 میلیارد تومان اعتبار برای تامین آب شرب سه بخش قم  

محمد احمدی جبلی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم در 
بخش دیگر این نشست گفت: کل درآمدهای این شرکت در سال گذشته حدود 

هفت میلیارد بود، در حالی که هزینه های در سال 96 به 14 میلیارد تومان رسید.
وی ادامه داد: برای محرومیت زدایی از 11 روستای استان قم و اجرای پروژه قیام 

40 میلیارد تومان اعتبار در نظر شده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم افزود: برای اینکه آب شرب را 
در سه بخش مهم روستایی استان تامین کنیم، به 55 میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم.

 احداث  تصفیه خانه جدید فاضلاب در قم  ضروری است
علی جان صادق پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در بخش دیگری 
از نشست با اشاره به وضعیت شبکه آب استان قم اظهار کرد: هم اکنون 100 درصد 
جمعیت شهری این استان به آب شرب دسترسی دارند، همچنین 30 درصد مردم 

قم هم انشعاب شبکه فاضلاب را دارند.
وی ادامه داد: ظرفیت تصفیه خانه فاضلاب قم 120 هزار مترمکعب است و اگر تمام 
مردم شهر قم به شبکه فاضلاب متصل شوند، دیگر این تصفیه خانه پاسخگو نیست 
و احداث یک تصفیه خانه جدید فاضلاب در قم با توجه به افزایش مشترکان شبکه 

فاضلاب ضروری است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم افزود: برای اجرای طرح شبکه فاضلاب 
در منطقه پردیسان 20 میلیارد تومان اختصاص پیدا کرد، در حالی که اجرای این 
طرح نیازمند 170 میلیارد تومان اعتبار است و مشکل فاضلاب منطقه پردیسان 

پابرجا است.
صادق پور با اشاره به وضعیت عملیات اجرایی شبکه فاضلاب در منطقه پردیسان 
اظهار کرد: این پروژه آغاز شده است و برای انجام آن باید از اختیارات ماده 9 استفاده 

شود.
وی خاطرنشان کرد: برای نوسازی و تعمیر تجهیزات انتقال آب از سد 15 خرداد 
25 میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز است و این تجهیزات دچار مشکلات اساسی به 

دلیل استهلاک شدند.
 درخواست اختصاص 2.5 میلیون مترمکعب آب به بخش صنعت قم 

احمد حاج حسینی مسگر مدیرعامل شرکت آب منطقه  ای قم در بخش پایانی 
نشست سرشاخه های دز را منبع تامین آب شرب قم دانست و تصریح کرد: به دلیل 
وجود نواقصی در سرشاخه های دز شاهد فرسایش تجهیزات شبکه انتقال و افزایش 

قیمت تمام شده انتقال آب از سرشاخه ها به قم هستیم.
وی ادامه داد: استان قم اکنون تنها حق استفاده از 60 درصد ظرفیت پساب خود را 
دارد و باید اختیارات در این خصوص از مرکز به استان ها واگذار شود، از سال 93 به 
بعد در خورد مرکز در خصوص تخصیص پساب ها تصمیم گیر می شود و این مساله 

از اختیارات استان ها خارج شده است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه  ای قم خاطرنشان کرد: برای اینکه بخشی از نیازهای 
صنعت استان برطرف شود به وزارت نیرو درخواست داد که 2.5 میلیون مترمکعب 
آب از محل پرکردن چاه های غیرمجاز آب و جلوگیری از اضافه برداشت چاه های 
مجاز آب به بخش صنعت قم تخصیص پیدا کند و امیدوار هستیم که وزارت نیرو با 

این درخواست موافقت کند.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم خبر داد

رشد 3 درصدی مصرف برق در قم
مدیرکل شرکت توزیع برق استان قم گفت: در سال جاری 3 درصد رشد مصرف 
برق در استان داشتیم، در حالی که میانگین رشد سالیانه مصرف برق استان در سال 

6 درصد بود.
مهدی آهنین پنجه ظهر روزپنجشنبه در مراسم افتتاح پروژه های صنعت برق استان 
قم با اشاره به وضعیت اقلیمی قم اظهار کرد: گرمای هوا و دمای بالا از جمله ویژگی های 
این شهر است و حتی دمای 48 درجه در این شهر ثبت شده است و گرم بودن شهر 

قم موجب بالا رفتن مصرف برق در قم می شود.
وی ادامه داد: به دنبال رساندن تلفات برق در شبکه توزیع برق استان قم به زیر 10 
درصد هستیم، 1.4 مگاوات ظرفیت تولید برق خورشیدی در حال بهره برداری و 10 
مگاوات ظرفیت تولید برق خورشیدی در دست احداث در استان داریم، البته برای 
احداث تعدادی نیروگاه برق خورشیدی به میزان 219 مگاوات در استان قم پروانه صادر 

شده است، درخواست احداث نیروگاه برقابی به میزان 20 مگاوات در استان داریم.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم اظهار کرد: از زمانی که تعرفه برق گرمسیری 
در استان اعمال شد، شاهد افزایش مصرف برق در قم بودیم، در سال جاری 3 درصد 
رشد مصرف برق در استان داشتیم، در حالی که میانگین رشد مصرف سالیانه برق در 

قم 6 درصد بود.
آهنین پنجه با اشاره به افتتاح پروژه های صنعت برق در استان قم اظهار کرد: یک 
نیروگاه تولید برق پراکنده با ظرفیت 6 مگاوات با اعتبار 128 میلیارد ریال، یک نیروگاه 
برق خورشیدی با ظرفیت 100 کیلووات با اعتبار 7 میلیارد ریال و شبکه روشنایی 
بلوار آیت الله بروجردی به طول هفت کیلومتر با اعتبار 9 میلیارد ریال امروز در استان 

قم افتتاح شد.
وی خاطرنشان کرد: یک نیروگاه برق خورشیدی با ظرفیت 10 مگاوات و اعتبار 10 
میلیون یورو در استان قم در حال احداث است که به زودی این پروژه افتتاح می شود.

استاندار: نگاه متوازن عامل پیشرفت قم است 
استاندار قم  نیز  در این مراسم گفت: نگاه متوازن عامل پیشرفت قم در بخش های 
مختلف همچون صنعت آب و برق است و در این زمینه از همکاری مدیران استان 
قدردانی می کنم. سید مهدی صادقی افزود: تلاش ما در استان این بوده است که زمینه 
و بسترهای خدمت رسانی مطلوب به مردم را فراهم کنیم و اگر در این مسیر مانعی بر 
سر راه است آن را به موقع برداریم.وی بیان کرد: اگر بخواهیم توسعه متوازن را در قم 
اجرا کنیم باید بخشی نگری را کنار گذاشته و روحیه مشارکت میان دستگاهی را تقویت 
کنیم. وی ادامه داد: از جمله مزایای ارتقاء نگاه سیستمی در قم این است که هر کدام از 
بخش های استان علاوه بر انجام وظایف خود، عضو مجموعه ای کلان تر هستند و باید 

منافع جمعی را در نظر داشته باشند.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران خبر داد

اجرای 500 میلیارد تومان پروژه در صنعت 
برق قم

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران'گفت: از سال 94 تاکنون 500 میلیارد تومان 
پروژه در صنعت برق استان قم اجرا شد.

غلامرضا خوش  خلق ظهر روزپنجشنبه در مراسم افتتاح پروژه های صنعت برق استان 
قم با اشاره به وضعیت این پروژه ها اظهار کرد: این پروژه ها با اعتبار 97 میلیارد تومان 
به بهره برداری رسید و 130 میلیارد تومان پروژه هم در صنعت برق قم در دست اقدام 
داریم، اجرای چهار پروژه دیگر این صنعت را هم با اعتبار 100 میلیارد تومان در آینده 
در دستور کار داریم، اجرای این پروژه ها موجب تامین برق مورد نیاز بخش های مختلف 

استان قم از جمله صنایع خواهد شد.
وی ادامه داد: از سال 94 تاکنون 500 میلیارد تومان پروژه در صنعت برق استان اجرا 
شد، سال گذشته به دلیل کم آبی ناچار شدیم که مدیریت بار را در برخی از ساعات 

در استان قم اجرا کنیم.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران افزود: استان های تهران، البرز و قم با 18 
میلیون نفر زیرپوشش این شرکت هستند، 20 درصد تجهیزات و 25 درصد مشترکان 

صنعت برق کشور زیرپوشش شرکت برق منطقه ای تهران قرار دارند.
خوش  خلق بحث قیمت برق را در مدیریت مصرف موثر دانست و تصریح کرد: در 
سال 90 با افزایش قیمت برق در طرح هدفمندی یارانه ها یک درصد مصرف برق 

کاهش پیدا کرد.
وی ادامه داد: ظرفیت تولید نیروگاه های برق استان قم 714 مگاوات است، 9 مشترک 
صنعتی از جمله شرکت فولاد غرب آسیا با قدرت دیماند قراردادی 193 مگاوات مصرف 

کننده اصلی برق در استان قم هستند.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران خاطرنشان کرد: به دنبال احداث پست دائم 
230 کیلوولت در منطقه پردیسان هستیم که احداث آن در تامین برق مردم آن منطقه 

تاثیرگذار است.

 ذوالنور نماینده قم:

مدیریت آب سرشاخه های دز بر عهده قم باشد
 نماینده مردم قم در مجلس گفت: اخیرا شنیده شده که مدیریت آب سرشاخه های 
دز بر عهده آب منطقه ای تهران گذاشته خواهد شد که امیدواریم در این تصمیم تجدید 

نظر شود.
حجت الاسلام مجتبی ذوالنور در مراسم افتتاح تعدادی از پروژه های بخش صنعت 
برق قم که با حضور وزیر نیرو برگزار شد در سخنانی اظهار داشت: استان قم به دلیل 
شرایط جوی و همچنین کمبود آب با محدودیت های در زمینه سرمایه گذاری در بخش 

نیروگاه های حرارتی مواجه است که باید به این مسئله توجه شود.
وی گفت: هزینه تمام شده برق خورشیدی نیز از نیروگاه حرارتی بالاتر است که 

همین امر موحب نگرانی و عدم ورود سرمایه گذاران به این عرصه می شود.
نماینده مردم قم در خانه ملت، افزود: برای خرید پنل های خورشیدی باید حمایت های 
لازم از سوی دولت صورت گیرد و تامین ارز برای بخش خصوصی جهت واردات 

پنل های خورشیدی باید مورد توجه باشد تا سرمایه گذاران با مشکل مواجه نشوند.
حجت الاسلام ذوالنور در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه مدیریت آب از 
سد کوچری بر عهده استان قم بوده است، افزود: اخیرا شنیده شده که مدیریت آب 
سرشاخه های دز بر عهده آب منطقه ای تهران گذاشته خواهد شد که امیدواریم در این 

تصمیم تجدید نظر شود.
نماینده مردم قم در خانه ملت افزود: با توجه به ماموریت دستگاه های زیرمجموعه 
وزارت نیرو که کاری میدانی و سختی بر عهده دارند باید از تلاش های آنان قدردانی 
کرد. وی گفت: قم در بخش فاضلاب با مشکل مواجه است و امروز در منطقه پردیسان 
نیازمند سرمایه گذاری در این زمینه هستیم چرا که در برخی از خانه ها فاضلاب بیرون 

می زند که شرایط بدی را برای ساکنین ایجاد می کند.
وی افزود: 120 میلیارد تومان برای فاضلاب پردیسان باید هزینه شود که تاکنون 

بودجه لازم به آن اختصاص نیافته است.

معاون آتش نشانی شهرداری قم:

بازار قم از نظر ایمنی جزو اماکن پرخطر است
معاون آموزش و پیشگیری سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: 
بازارهای این شهر شامل بازار بزرگ واقع در نزدیکی حرم مطهر حضرت معصومه)س(، 

بازار کهنه ونو از نظر ضریب ایمنی، جزء اماکن پرخطر محسوب می شود.
علی زندیه افزود: قدمت بازارهای قم و نداشتن تجهیزات ایمنی از جمله سیستم اعلام 
حریق، باعث شده اگر حادثه ای در این محدوده رخ دهد، حتی آمد و شد خودروهای 

آتش نشانی نیز با مشکل مواجه گردد.
وی اضافه کرد: با توجه به نوع طراحی و درهای ورودی بازارها، امکان ورود خودروهای 
بزرگ آتش نشانی به این محدوده وجود ندارد.وی با اشاره به مواد اشتعالزای موجود 
در بازارهای قم، ادامه داد: اگر تعداد کافی سیستم اطفای حریق در این اماکن مستقر 
شود، می توان به محض بروز حادثه ای با کمک مردم آتش را مهار کرد، ولی اگر آتش 
سوزی زمانبر شود، علاوه بر سخت بودن مهار آن، خسارت های زیادی نیز به بار می 
آورد. زندیه تاکید کرد: بازاریان باید با هماهنگی اتاق اصناف و همچنین سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم نسبت به ایمنی این اماکن اقدام نمایند و 
سازمان آتش نشانی نیز در این راستا مشاوره ها و نظارت های لازم را انجام خواهد داد.

وی تصریح کرد: سازمان آتش نشانی و خدمات امینی، مجموعه ای نظارتی است که 
وظیفه آموزش، مشاوره و نظارت بر طراحی و اجرای کامل سیستم های ایمنی را دارد، 
ولی خرید و نصب تجهیزات ایمنی برعهده سازمان های مربوطه می باشد.وی در ادامه 
گفت: آتش نشانی قم نخستین سازمانی است که دستورالعمل ایمنی بازار را در سال 
93 تدوین نمود و در همین راستا بازدیدهای مداوم و مستمری از این اماکن صورت داد.

معاون آتش نشانی قم اضافه کرد: در این بازدیدها مواردی از جمله ایمنی سیستم 
های برق و گاز، 'انبارچینی' و سیستم های اطفای حریق چک می شود و تاکنون موارد 
ناایمن از جمله چینش ها و ورودی و خروجی پارکینگ ها تا حدودی اصلاح شده است.

وی گفت: چهار شیر قرمز آتش نشانی موجود در محدوده بازاربزرگ به صورت هفتگی 
مورد بازدید فنی قرار می گیرد تا هنگام استفاده از آن مشکلی پیش نیاید.

وی ادامه داد: یک ایستگاه آتش نشانی در کوچه وحدت در محدوده این بازار مستقر 
است که در صورت وقوع حادثه ای با توجه به حجم آمد و شد در منطقه، به شرط 
مدیریت ترافیک، ماموران آتش نشانی می توانند در کوتاه ترین زمان ممکن به محل 

حادثه برسند.
وی گفت: تا قبل از سال 92 نظارتی بر بازارها و مجتمع های تجاری صورت نمی 
گرفت، ولی پس از آن نظارت های کافی انجام شد و بازارها و غرفه ها پس از بازدیدهای 

ایمنی مجوز فعالیت گرفتند.

با همکاری سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم صورت گرفت؛

رونمایی از کتاب زندگی نامه شهید مهدی 
زین الدین در قم

کتاب تنها زیر باران مربوط زندگی نامه شهید مهدی زین الدین در قم رونمایی شد.
آئین رونمایی از کتاب زندگی نامه شهید مهدی زین الدین با عنوان »تنها زیر باران« در خانه 
موزه شهیدان زین الدین برگزار شد. این مراسم با حضور خانواده شهیدان زین الدین، کاجی و 
فتوحی از سرداران جنگ تحمیلی، بیطرفان معاون هماهنگ کننده سپاه قم، مسئولان سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری قم، برخی از مسئولان استانی و اقشار مختلف مردم برگزار شد. 
نویسنده کتاب تنها زیر باران در این مراسم، اظهار داشت: کتاب تنها زیر باران حاصل بیش از 
100 مصاحبه بوده و بیش از 80 درصد این کتاب توسط مصاحبه های تولیدی توسط نگارندگان 
این کتاب است و از کتاب های دیگری که پیرامون شهید مهدی زین الدین نوشته شده نیز در 
این کتاب استفاده شده است. مهدی قربانی با بیان اینکه این کتاب روایتگر جامع و کامل زندگی 
شهید مهدی زین الدین است، افزود: کسانی که شهید مهدی زین الدین را می شناسند ممکن 
بوده نواقص و ایراداتی از این کتاب بگیرند و خاطراتی ممکن است از شهید وجود داشته که در 
این کتاب ذکر نشده است که در چاپ های بعدی نواقص رفع خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: در 
این کتاب از شهید مجید زین الدین نیز توضیحاتی ارائه شده است زیرا ایشان برادر گرامی شهید 
مهدی زین الدین بوده و بخش مهمی از زندگی ایشان را تشکیل می دهند. قربانی ادامه داد: کتاب 
تنها زیر باران سیری روایی دارد و این کتاب به صورت روایت از خانواده، دوستان و همرزمان 
شهید زین الدین پیرامون دوران بدو کودکی تا شهادت ایشان سیر جامعی را ارائه می دهد.  در 
ادامه احمد فتوحی از فرماندهان دفاع مقدس اظهار داشت: نظام جمهوری اسلامی استوار بر 
ولایتمداری است و ولایتمداری یعنی در هر شرایطی همراه با ولایت باشیم، از دستوراتش تبعیت 
کرده و دل های خود را مطیع فرمان های ولایت کنیم. ایشان با بیان اینکه امروزه برخی بوده که 
مدام از مقبولیت در کشور سخن می  گویند، افزود: برخی از این سخنان زیبا استفاده می کنند 
اما تنها قصد فریب مردم را دارند، جمهوری اسلامی مقبول ترین نظام بوده و در مقام عمل نیز 
این موضوع ثابت شده است. وی به بیان خاطراتی پیرامون شرایط سخت منطقه جزایر مجنون 
پرداخت و خاطرنشان کرد: در جریان حفظ جزایر مجنون شرایط به گونه ای سخت شده بود که 
5 فرمانده گردان شهید شدند و جنازه آن ها در میدان رزم باقی ماند، اما رزمندگان به فرمان 
ولایت فقیه در این شرایط باقی ماندند و از کشور خود در مقابل دشمنان با تمام توان خود دفاع 
کردند. فتوحی با بیان اینکه حفظ جزایر مجنون تجلی قدرت معنوی حاکمیت ولایت بود، ادامه 
داد: ما با گلوله های محدود در مقابل دشمنی ایستاده بودیم که در طول یک روز یک میلیون 
گلوله به منطقه شلیک می کرد و از طرف دو پایگاه هوایی به ما حمله می شد اما وقتی به گوش 
رزمندگان رسید که امام خمینی)ره( فرمان به حفظ جزایر دادند، رزمندگان تمام وجود خود 
را در راه حفظ جزایر مجنون فدا کردند. یادگار هشت سال دفاع مقدس با اشاره به اینکه جزایر 
مجنون محک مجاهدان فی سبیل الله بود، گفت: شهید مهدی زین الدین برای بنده تعریف 
می کرد که بسیاری از رزمندگان در راه حفظ جزایر مجنون شهید شده و من خیلی تنها شدم 
و تنها انگیزه من برای ماندن در این شرایط سخت سخن امام خمینی)ره( مبنی بر حفظ جزایر 
مجنون بود. وی بیان کرد: امروزه دست انداز و سختی های زیادی برای ولایتمداری وجود دارد، 
اما باید با مقاومت زیاد از این سختی ها گذر کنیم و این موضوع یک هنر است، نباید شرایط 
جامعه به گونه ای باشد که جوانی مانند شهید حججی در صدها کیلومتر دورتر از وطن برای 
حفظ امنیت ما سر خود را فدا کند اما ما با وجود این امنیتی که در کشور وجود دارد دین دار 

و ولایتمدار نباشیم.

جهت اطلاع رسانی به زائرین خارجی صورت می گیرد

استقرار افراد مسلط به زبان های عربی، اردو و 
انگلیسی در سامانه137 شهرداری قم

مدیرکل هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از استقرار افراد مسلط به زبان های عربی، 
اردو و انگلیسی در سامانه137جهت اطلاع رسانی به زائرین خارجی در ایام اربعین حسینی خبر 
داد. سیدمحسن میرهادی در جلسه ستاد اربعین حسینی شهرداری قم، با بیان اینکه جلسات 
متعددی برای اخذ تمهیدات لازم برای میزبانی از زائرین اربعین تشکیل شده است اظهار کرد: 
برنامه ریزی اولیه شهرداری با سه موضوع در دستور کار بوده است؛ یکی اقدامات در سطح شهر 
قم است چرا که قم در محور مواصلاتی 17 استان قرار گرفته و چند سالی است که مساله اربعین 
به دلیل حضور خیل عظیم زائرین نیازمند خدمات رسانی مطلوب است. وی پیش بینی تشکیل 
ستادهای خدمات رسانی در مناطق با محوریت هسته مرکزی شهر و مبادی ورودی خاطرنشان 
کرد: سال گذشته در این ستادها با سه زبان اردو، عربی و انگلیسی خدمات رسانی صورت گرفت 
تا زائرین خارجی هم امکانات لازم را دریافت کنند. مدیرکل هماهنگی امور خدمات شهری 
شهرداری قم پیش بینی تمهیدات ترافیکی و ایمنی را مورد توجه قرار داد و افزود: در حوزه 
اطلاع رسانی نیز پیش بینی اقدامات لازم صورت گرفته است. وی با اشاره به برگزاری پیاده روی 
اربعین حسینی در بلوار پیامبر اعظم گفت: این پیاده روی به صورت خودجوش از سوی مردم 
صورت می گیرد و با این حال نیاز است مسیر برای مردم آماده باشد. میرهادی بسیج امکانات 
سامانه 137 برای اطلاع رسانی به زائرین اربعین را مورد توجه قرار داد و افزود: افرادی مسلط به 
زبان های عربی، اردو و انگلیسی در این سامانه مستقر خواهند شد تا بتوانند اطلاع رسانی مطلوبی 
به زائرین داشته باشند. وی با بیان اینکه روابط عمومی شهرداری 10 سازه برای تبلیغات قرارگاه 
اربعین در نظر گرفته است اظهار کرد: همچنین سه عرشه پل نیز برای تبلیغات این قرارگاه در 

نظر گرفته شده است.

 مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم خواستار شد

اهتمام شهروندان به رعایت نکات ایمنی 
درخصوص بارندگی

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به آغاز فصل بارندگی 
از شهروندان خواست نسبت به رعایت مسائل ایمنی در این ایام اهتمام لازم را داشته باشند.

عباس جعفری با اشاره به اقدامات صورت گرفته در روزهای اخیر در پی بارش باران و وزش 
باد بیان کرد: خوشبختانه شاهد اتفاق خاصی در شب گذشته نبودیم و فقط یک مورد شکستن 
درخت در خیابان آذر به آتش نشانی گزارش شد که با حضور ماموران آتش نشانی اقدامات لازم 
برای ایمن سازی محل صورت گرفت. وی قطع کنتور برق، قطع آسانسور و... را از دیگر مشکلات 
جزئی صورت گرفته در شب گذشته دانست و گفت: با حضور نیروهای آتش نشانی اقدامات لازم 
در خصوص رفع مشکلات پیش آمده انجام شد. مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم با 
اشاره به ضرورت رعایت نکات ایمنی در فصل بارش اظهار کرد: ضرورت بررسی پشت بام ها و 

باز بودن مسیر آبراه ها از مسائل مهمی است که باید از سوی شهروندان مورد توجه قرار گیرد.
وی یادآور شد: در سنوات گذشته به دلیل بسته بودن آبراه بام ها پس از بارندگی در بافت 
فرسوده شاهد ریزش آوار بودیم که امیدواریم با اهتمام شهروندان در سال جاری چنین مشکلاتی 
تکرار نشود. جعفری همچنین از شهروندان خواست تا نسبت به ایمن سازی سیم های برق و 

وسایل برقی که در محیط آزاد قراردارد اهتمام لازم را داشته باشند.
ارائه آموزش های ایمنی به 54 موکب اربعین حسینی

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  همچنین در جلسه ستاد اربعین 
حسینی از ارائه آموزش های ایمنی به 54 موکب اربعین حسینی خبر داد. جعفری ، با تاکید 
بر اینکه سازمان آتش نشانی باید اطلاعات دقیق از محل های استقرار زائرین اربعین در اختیار 
داشته باشد اظهار کرد: جدا از بحث تامین ایمنی زائرین بازدید ایمنی مکان های استقرار زائرین از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. وی با تاکید بر اینکه مصلی از امکانات بسیار کمی از نظر سیستم 
گرمایشی برخوردار است خاطرنشان کرد: خیل عظیم زائرین اربعین در مصلی مستقر می شوند 
که نیاز است بیش از پیش به بحث تامین سیستم های گرمایشی ایمن در این مکان توجه شود و 
از خدمات سازمان آتش نشانی برای تامین ایمنی هم استفاده شود. مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم وضعیت ایمنی سیستم گرمایشی مصلی را نامطلوب خواند و افزود: 
امیدواریم مسوولان مصلی همکاری بیشتری با سازمان داشته باشند تا مشکلات ایمنی در آستانه 
اربعین برطرف شود. وی با بیان اینکه 54 موکب اربعین حسینی توسط سازمان آتش نشانی 
آموزش داده شده اند تصریح کرد: تمام توان آموزشی و خدماتی خودرا به کار گرفتیم تا مشکل 

ایمنی برای موکب ها رخ ندهد.

 معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم تاکید کرد

لزوم ساماندهی تردد اتوبوس های زائرین 
پاکستانی در ایام اربعین

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم بر لزوم ساماندهی تردد اتوبوس های زائرین 
پاکستانی در ایام اربعین در سطح شهر قم تاکید کرد. سیدامیر سامع در جلسه ستاد اربعین حسینی 
شهرداری قم، با بیان اینکه برای ایستگاه های هشت نقطه شهر نیازمند فضاسازی مطلوب هستیم، 
گفت: باید اطلاعات نصب شده در سردرب ایستگاه ها منسجم و متحدالشکل باشد تا مردم به درستی 
شناسایی این ایستگاه ها را داشته باشند. وی با اشاره به حضور خیل عظیم زائرین اربعین حسینی 
از کشورهای پاکستان و... در قم اظهار کرد: زائرین شیعه پاکستان بسیار مظلوم هستند و باید 
تمهیداتی اندیشیده شود تا از آنها استقبال در خوری صورت گرفته و خدمات مطلوبی به آنها ارائه 
شود. معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهردار قم پیش بینی تمهیدات لازم برای اطلاع رسانی 
به اتوبوس ها و محل های توقف در شهر در ایام اربعین را مورد تاکید قرار داد و افزود: در حوزه 

اطلاع رسانی باید اقدامات هماهنگ و به سرعت انجام شود تا دچار مشکل نشویم.

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد

هرس درختان سطح شهر با شروع فصل پاییز
مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: هرس درختان در شرایط ویژه 
و با دستورالعمل های خاصی که برای هر نوع درخت وجود دارد انجام می شود و شهروندان 
نگران میزان هرس درختان نباشند. پیام جوادیان هرس درختان بوستان ها و معابر سطح شهر 
را هم زمان با آغاز فصل پاییز یکی از اولویت های سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
دانست و بیان کرد: با شروع فصل پاییز و آغاز بادهای فصلی هرس درختان معابر سطح شهر و 
بوستان ها در دستور کار سازمان قرار گرفته است.   مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم مهم ترین علت هرس درختان را تداخل با شبکه برق شهری عنوان کرد و گفت: 
هرس درختان در شرایط ویژه آن هم با دستورالعمل های خاصی که برای هر نوع درخت وجود 
دارد انجام می شود و شهروندان نگران میزان هرس درختان نباشند.  وی با تأکید بر حفظ ظاهر 
و سلامت درختان در هرس سالیانه افزود: با توجه به نوع درختانی که در شهر قم وجود دارد، 
هرس طولی و عرضی درختان را در پاییز و با توجه به نوع خطرات احتمالی برای درختان انجام 

می دهیم و در هر دو مورد سلامت درخت در نظر گرفته می شود.

دو طرح خدمات غیرحضوری به مشترکان با حضور وزیر 
نیرو، استاندار و جمعی از مسئولان در قم به بهره برداری 

رسید.
در  نیرو)پاون(،  وزارت  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
مراسمی که با حضور اردکانیان وزیر نیرو، صادقی استاندار 
قم، امیرآبادی و ذوالنور نمایندگان قم در مجلس شورای 
اسلامی و برخی دیگر از مسئولان استان در سالن جلسات 
امام جواد استانداری قم برگزار شد، پورتال ارائه خدمات 
الکترونیک و سامانه قرائت آنلاین کنتورهای مشترکین 

شرکت آب و فاضلاب استان قم به بهره برداری رسید.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در سخنانی 
در این مراسم اظهار داشت: اجرای این طرح ها بر اساس 
بخشی از تکالیف و الزاماتی است که طبق بخش نامه ها 
و آیین نامه ها در خصوص صیانت از حقوق شهروندی و 
تکریم ارباب رجوع و مبارزه با فساد اداری بر عهده شرکت 

آب و فاضلاب است.
استقرار  راستای  در  طرح  دو  این  اینکه  بیان  با  وی 
دولت الکترونیک اجرا شده است، ابراز داشت: امیدواریم 
با بهره برداری از این طرح ها شاهد افزایش رضایتمندی و 
تقویت حمایت های اجتماعی از شرکت آب و فاضلاب و 
وزارت نیرو باشیم. علی جان صادق پور با تشریح مزایای 
سامانه قرائت آنلاین کنتور گفت: اطمینان از قرائت در 
محل، بهینه سازی مسیر قرائت، کنترل اطلاعات در لحظه 
و مکان قرائت، امکان صدور صورتحساب آنلاین، نظارت بر 

مأمورین قرائت کنتور از جمله این مزایا است.
وی کارکرد آنلاین و آفلاین، امینت یکپارچه با نرم افزار 
به روزرسانی  اطلاعات،  تبادل  امنیت  مشترکین،  امور 
اطلاعات پایه، اعمال محدودیت ها در قرائت به ازا هر مأمور 
قرائت، به روزرسانی آنلاین تغییرات، دریافت و به روزرسانی 
قرائت، تصویربرداری از کدهای مانع و محاسبه آنلاین و 
قابلیت محاسبه سریع و قطعی را از جمله قابلیت های این 

سامانه برشمرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم ثبت گزارش 
بازرسی به همراه تصاویر مربوطه، ثبت اطلاعات زمانی و 
مکانی قرائت، نمایش مسیر قرائت به ازا هر مأمور و  دریافت 
اطلاعات ثبتی تعریف شده برای هر مأمور در هر دوره را از 

دیگر قابلیت های این نرم افزار ذکر کرد.
خدمات  ارائه  پورتال  طرح  تشریح  در  ادامه  در  وی 

الکترونیک آب و فاضلاب قم خاطرنشان کرد: واگذاری 
انشعاب آب و فاضلاب، پاسخ به استعلامات، واحد شمار، 
انشعاب،  ادغام  یا  جمع آوری  نام،  تغییر  کاربری،  تغییر 
قطع موقت و وصل انشعاب، تفکیک کنتور یا انشعاب، 
تغییر قطع انشعاب از جمله خدماتی است که توسط این 
ارائه می شود. صادق پور  سامانه به صورت غیرحضوری 
ارائه خدمات به صورت غیرحضوری، پیگیری لحظه ای 
درخواست توسط مشترک، مشاهده اطلاعات و سوابق 
توسط مشترک از طریق سامانه، پرداخت صورتحساب های 
آب بها، حق انشعاب و اقساط به صورت برخط، کاهش زمان 
وصول صورت حساب ها را از جمله اهداف این طرح اعلام 

کرد.
وی تسریع  و تسهیل در ارائه خدمات به متقاضیان و 
مشترکین، کمک به تحقق دولت الکترونیک، ارائه خدمات 
به صورت 24*7، افزایش سطح دسترسی مشترکین به 
شرکت، کاهش تردد و سفرهای درون شهری، حذف هزینه 
مجتمع های  بهره برداری  مشترکین،  از  درخواست  ثبت 
مسکونی و مشترکین سازمانی از بخش محاسبه و سوابق 
نرم افزار و تسهیل در ارائه خدمات به مشترکین با مشاهده 
کاهش مانده بدهی بلافاصله پس از پرداخت را از جمله 

دستاوردهای این طرح برشمرد.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان همچنین با اشاره 
به ارائه خدمات 24ساعته در مرکز 122 آبفای قم در زمینه 
خدمات فوریتی، فروش، پس از فروش و شکایات اظهار 
داشت: در سال 96از مجموع 281هزار مراجعه حضوری و 
غیرحضوری به شرکت بیشترین مراجعه به صورت تلفنی و 

از طریق مرکز جامع ارتباطات و خدمات 122بوده است.
دکتر صادق پور سهم این مرکز در ارائه خدمات را 52 
درصد از کل این مراجعات عنوان و تاکید کرد: در راستای 
مسؤلیت اجتماعی و حقوق شهروندی با ارائه این خدمات 
درون شهری  از حدود 120هزار سفر  در سال گذشته  

مشتریان شرکت آب و فاضلاب جلوگیری شده است.
وزیر نیرو نیز در ادامه این مراسم با قدردانی از توسعه ارائه 
خدمات به صورت غیرحضوری، مراکز ارتباطی را پیشانی 
شرکت های آب و برق دانست و گفت: مراکز ارتباطی آب 
و برق نقش بزرگی در ارائه خدمات مناسب به شهروندان 
دارند و در مواقع مختلف و در تمام شبانه روز پاسخگوی 
مشکلات و مسائل موردنیاز هستند و می توانند همانند 
مخازن سد، سیل تماس ها را مدیریت کنند. دکتر ارکانیان 
همچنین در تماس تلفنی مستقیم با مرکز ارتباطات 122 
شرکت آبفای قم ضمن آشنایی با خدمات قابل ارائه تلفنی، 

از همکاران این مرکز تقدیر و تشکر کرد.

با حضور وزیر نیرو:

دو طرح ارائه خدمات غیرحضوری به مشترکان آبفا در قم به بهره برداری رسید



7سیاسی شنبه - 21 مهرماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4665

برخی برای رسیدن به اهداف خود به هر وسیله ای متوسل می شوند 

تهدید پیامکی جلوه ای از بداخلاقی سیاسی 
تهدیدهای پیامکی نمایندگان موافق تصویب لایحه عضویت ایران در کنوانسیون 
مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( را می توان جلوه ای از بداخلاقی سیاسی کسانی 

دانست که برای رسیدن به اهداف خود به هر وسیله ای متوسل می شوند. 
فارغ از محتوای این لایحه و نظرات کارشناسی موافق و مخالفی که درباره آن بیان 
شد، شکل گیری چنین رویه ای در حقیقت نوعی بدعت گذاری خطرآفرین برای فضای 
سیاسی کشور محسوب می شود، به ویژه در برخورد با موضوعاتی که نیازمند بررسی های 
کارشناسانه و مرتبط با تامین منافع ملی است.اشاعه این تفکر که کشور باید بر اساس 
خواست و نظر ما اداره شود نه بررسی های کارشناسی و ساز و کارهای قانونی، رویه ای 
است که فضای سیاسی کشور را تحت تاثیر قرار می دهد. البته اینکه این اقدام برنامه ریزی 

شده صورت گرفته یا نه، موضوعی است که باید به طور دقیق تر بررسی شود.
گر چه بنابر اعلام برخی از نمایندگان هنگام بررسی طرح ها و لوایح پیامک های 
متعددی از سوی عده ای برای نمایندگان مجلس ارسال می شود که گاه تعداد آنها روزانه 
به 200 تا 300 پیامک می رسد. برخی از این موارد حتی می تواند مفید باشد و شاید 
نمایندگان مردم در مجلس نیز از آنها بهره برداری کنند، اما ارسال پیامک های تهدیدآمیز 
با ادبیات نامناسب همراه با به کار بردن عباراتی نظیر خیانتکار، منافق و ... برای نمایندگان 
مردم در خانه ملت، اشاعه نوعی بی اخلاقی و انحطاط سیاسی در جامعه است.ارسال 
این گونه پیامک ها حتی پس از تصویب لایحه CFT نیز ادامه یافت. یکی از نمایندگان 
اعلام کرده که حتی در یکی از این پیامک ها تهدید به مرگ شده است. علاوه بر اینکه 
این اقدام فضای قانونگذاری و کارشناسی را مخدوش می کند، به گونه ای تضییع حق 
الناس و ارعاب نمایندگان در مسیر انجام وظایف قانونی محسوب شده، قابل پیگرد است.

محمد فیضی، نماینده اردبیل در گفت و گویی اعلام کرده که روزانه بیش از ۵00 
پیامک با متن های توهین، تهدید و افترا و تهمت دریافت می کند و نکته جالب این است 

که این پیامک های تهدید و ناسزا به نام نمایندگان ارسال می شود.
به کار بردن عباراتی نظیر »دارالمنافقین« برای مجلس شورای اسلامی که اعضای 
خانه ملت محسوب می شوند و ایراد تهمت به دستگاه دیپلماسی و خادمان مردم در 
دولت، آن هم در زمینه موضوعی که نیاز به بررسی های کارشناسانه و در فضایی به 
دور از هیاهو و تهدید و ارعاب دارد، مغایر با منافع ملی و مصالح عمومی است که باید 
از ترویج و تکرار آن جلوگیری کرد.محمدرضا بادامچی، عضو فراکسیون امید مجلس در 
گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایرنا اظهار داشت: مدت ها بود که پیامک های تهدید آمیز 
درباره لایحه CFT به نمایندگان ارسال می شد، ما تصور می کردیم این پیامک ها بعد از 
بررسی و تصویب این لایحه پایان یابد ولی هنوز این پیامک ها ادامه دارد و جنبه نفرین 

پیدا کرده است.
وی ادامه داد: این ها که این پیامک ها را می دهند تا دیروز می گفتند که این کار را 
بکن و این کار را نکن؛ از روز گذشته و پس از تصویب این لایحه، لحن پیامک هایشان 

عوض شده و می گویند »وای به حالتان«.
احمد مازنی، رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس نیز در این باره گفت: یک روش برای 
ایجاد فشار روانی، پیامک زدن به نمایندگان است. از خود پیامک ها مشخص است که در 
جای معینی تهیه و تولید شده و برای نمایندگان فرستاده می شوند. این پیامک ها اشکال 
مختلفی دارد؛ بعضی ها به آیات قرآن استناد می کنند، بعضی  دیگر هم به فرمایش های 

امام و مقام معظم رهبری یا اینکه توهین و تهدید می کنند.
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه این افراد فکر می کنند که کشور 
باید به روش و سلیقه آنها اداره شود، می افزاید: آنها اعتقادی به حق الناس ندارند. زیرا از 
ساعت 12 شب به بعد تا صبح مرتباً پیامک می فرستند و به حریم خصوصی نمایندگان 

تعرض می کنند.
سید احسان قاضی زاده هاشمی، نماینده فریمان و سرخس و عضو شورای مرکزی 
فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس که به این لایحه رأی مخالف داده نیز در گفت و 
گویی با خبرنگار سیاسی ایرنا نسبت به این موضوع واکنش نشان داد و تهدید نمایندگان 

را امری ناپسند دانست.
قاضی زاده هاشمی تاکید کرد: تصور نمی کنم این گونه اقدامات و ارسال پیامک 
تهدیدآمیز در رأی و نظر کارشناسی نمایندگان اثری داشته باشد زیرا نمایندگان هر کدام 
مواضع، تحلیل و نظر کارشناسی خود را دارند و حتی مخالفان در مجلس که به این لایحه 

رأی ندادند ادله ای داشته اند.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه به طور قطع توجیهی برای این گونه اقدامات 
وجود ندارد، گفت: نمایندگان دارای تحلیل و مبانی فکری هستند، من خودم مخالف این 
لایحه بودم و به آن رأی منفی دادم. به واسطه اینکه در حقوق بین الملل سر رشته دارم، 

بر آن اساس به این تصمیم رسیدم که به لایحه رأی مخالف بدهم.
جلوگیری از تکرار این پدیده می تواند به عنوان یک موضوع اولویت دار در دستور 
کار دستگاه های ذیربط به ویژه نهادهای نظارتی و قضایی قرار گیرد تا فضای سیاسی 
کشور شاهد تکرار این بداخلاقی ها و نهادینه شدن آن در سطوح مختلف نباشد. تاکید 
نمایندگان مجلس نیز این بوده که هیات رئیسه مجلس در این خصوص اقدام لازم را 

به انجام برساند.
به تعبیر بسیاری از کارشناسان و مسئولان کشور تصویب این لایحه را می توان 
تصمیم تاریخی مجلس شورای اسلامی دانست که می تواند تسهیل کننده مبادلات مالی 

بین المللی ایران باشد و فرصت بهانه جویی را از دولت آمریکا بگیرد.
تصویب لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون بین المللی مقابله با 
تامین مالی تروریسم )CFT( پس از ساعت ها بحث کارشناسی در خانه ملت را می توان 

موفقیت تدبیر و منطق برای تامین منافع ملی دانست.
مجلس یکشنبه این هفته با 143 رأی موافق از مجموع 271 نماینده حاضر در 
مجلس شورای اسلامی الحاق ایران به این کنوانسیون را به تصویب رساند، 120 نماینده 

نیز رأی مخالف و ۵ نماینده رأی ممتنع دادند. 
 

هاشم زایی نماینده مردم تهران:

چرا صف های کیلومتری نماز جمعه حفظ نشد؟
 یک نماینده مردم تهران  گفت : نماز های جمعه بعد از انقلاب به صورت کیلومتری 
در خیابان ها خوانده می شد اما چرا این حفظ نشد؟ اعتقاد من این است که مردم دیدند 
به جای شنیدن حرف های وحدت طلب غالبا حرف های اختلاف برانگیز از خطبه های نماز 

جمعه شنیده می شود.
عبدالرضا هاشم زایی در گفت و گو با ایلنا درباره امکان ایجاد زمینه ای برای برگزاری 
انتخاباتی حزبی در سال های آینده در کشور گفت: یادم هست که اکثر ائمه جمعه از 
اعضای حزب یا سمپاد حزب انتخاب می شدند که حضرت امام فرمانی دادند که امام 
جمعه یا باید در حزب باشد یا باید امام جمعه باشد و یادم هست یکی از ائمه جمعه از 
خراسان یک مصاحبه ای کرده بود که من حزب را ترجیح  می دهم و شنیدم که این 
بالاخره بازتاب پیدا کرد و شاید یکی از دلایلی که فیتیله حزب پایین آمد و آرام آرام منحل 
شد همین بود.وی با بیان اینکه بعد از انحلال حزب جمهوری اسلامی احزاب مختلفی 
در کشور ایجاد شد، خاطرنشان کرد: معمولا هیات هدایت کننده احزاب از تعداد اعضای 
آن بیشتر نیست اما اسم و رسم دارند و حزب را تشکیل می دهند. من اعتقادم این است 
که نظام های پارلمانی بدون حزب نمی توانند آن نقش اساسی در حوزه دموکراتیک را ایفا 
کنند.هاشم زایی درباره چگونگی ایجاد هرچه بیشتر اعتماد بین مردم و مسئولان گفت: 
ما باید به افکار عمومی احترام بگذاریم و منافع ملی را درست تشخیص دهیم و تعریف 
کنیم، نهاد های عمومی مثل بلندگو های ائمه جمعه نباید در دست یک جناح خاص 
باشد، همچنین تلویزیون از بیت المال اداره می شود و هم اصلاح طلبان و هم اصولگرایان 
و هم همه مردمی که در ایران زندگی می کنند و حتی همه کسانی که در هیچ طیفی 
نیستند دارند مالیات می دهند و درنتیجه باید برای افکار عمومی مردم جا بیافتد که این 

تلوزیون ملی است.
وی ابراز داشت: من به عنوان نماینده مجلس، تلویزیون را ملی نمی بینم بلکه تلویزیون 
را سخنگوی یک جناح می بینم و دلیل هم دارم. افرادی که به عنوان کارشناس به 
تلویزیون می آیند و چهره سازی می کنند، اکثریت از کدام طیف هستند؟ ببینید در 
خطبه های نمازجمعه چقدر آقایان  ملی هستند؟ در صورتی که  امام جمعه جایگاهی 
که دارد متعلق به همه مردم است.این عضو کمیسیون شوراها با اشاره به جمعیت چند 
میلیون نفری تهران و موضوع مشارکت مردم عنوان کرد: ما کشوری مسلمان با اکثریت 
قاطع شیعه هستیم که مرجع تقلید هم داریم. شما نماز جمعه های ما را با نمازجمعه های 
کشورهای همسایه مقایسه کنید. حتی در امارات و مالزی صدای الله اکبر ظهر که شنیده 

می شود اکثریت قاطع مسلمانان به سمت  مساجد محل هجوم آورده و نماز می خوانند.
وی با اشاره به برگزاری های نماز های جمعه در اوایل انقلاب گفت: نماز های جمعه بعد 
از انقلاب به صورت کیلومتری در خیابان ها خوانده می شد اما چرا این حفظ نشد؟ اعتقاد 
من این است که مردم دیدند به جای شنیدن حرف های وحدت طلب غالبا حرف های 
اختلاف برانگیز از خطبه های نماز جمعه شنیده می شود و این تنها یکی از دلایلش هست. 
هاشم زایی با طرح این پرسش که اگر بخواهیم این اعتماد عمومی را جلب کنیم از 
کجا باید جلب کنیم؟، گفت:  یکی از آن ها تلوزیون است شما ببینید مردم دنیا چقدر به 
تلویزیون خودشان اعتماد دارند. در نتیجه وقتی تلویزیون یک خبری را منتشر می کند 
حتی یک سخنرانی جامعه شناسی و مذهبی می گذارد مردم گوش می کنند و تلویزیون 
می تواند به اکثریت مردم جهت دهد در صورتی که در کشور ما در کوچه و بازار می گویند 

دروغ می گویند. اعتماد مردم واقعا سلب شده است. 
وی تصریح کرد: همین نطق های مجلس را نگاه کنید، یک جناح علیه جناحی دیگر یا 
بر علیه دولت، نمی خواهم بگویم این نارسایی ها نیست ولی بیان هر روز آن از تریبون های 

مختلف اعتماد عمومی را چاره نمی کند.

نکتـه

گمانه زنی های گوناگونی در مورد دلایل استعفای »نیکی 
هیلی« از نمایندگی آمریکا در سازمان ملل بیان می شود اما به 
اعتقاد تحلیلگران این کناره گیری نشانه ای از وجود هرج ومرج در 

تیم سیاست خارجی کاخ سفید است.
نیکی هیلی برجسته ترین زن عضو کابینه »دونالد ترامپ« 
بود که با استعفای ناگهانی خود بسیاری را شگفت زده کرد. وی 
به عنوان نماینده ایالات متحده در سازمان ملل متحد در ماه 
های نخست حضور در این سازمان بسیار جنجالی ظاهر شد و 
استعفای ناگهانی و پذیرش آن از سوی رئیس جمهوری آمریکا 
هم خبر غیرمنتظره ای بود که تقریبا هیچ کس انتظار شنیدن آن 
را در این برهه زمانی نداشت. گفته می شود وی پیش از این با 
رئیس جمهوری آمریکا در مورد مشغله زیاد و خستگی از پُست 
نمایندگی آمریکا در سازمان ملل صحبت کرده بود اما تا صبح روز 
سه شنبه که این تصمیم هیلی رسانه ای شد هیچ یک از کارکنان 
کاخ سفید و حتی ترامپ هم از قطعیت موضوع اطلاع نداشتند. 

*هرج و مرج در سیاست خارجی آمریکا 
هیلی از نگاه بسیاری از کارشناسان، افراطی ترین همکار ترامپ 
بود که تاکنون به همکاری با او ادامه داد. وی در عین آرمان  
گرایی افراطی خود فردی به شدت ایدئولوژیک در عرصه تصمیم 
سازی های آمریکا در سیاست خارجی هم به شمار می رود که 
به اندازه رئیس جمهوری ایالات متحده به شعار »اول آمریکا« 

اعتقاد نشان داد. 
وی یک از تندروترین مقام های کاخ سفید بود که هیچگاه 
دیدگاه های ضدایرانی خود را مخفی نمی کرد و بارها در نشست 
ها یا سخنرانی های رسمی و غیررسمی خود، ادعاهایی بسیاری را 
علیه کشورمان مطرح کرد. جالب اینجا است هیلی در بسیاری از 

این ادعاها به ویژه در شورای امنیت ناکام ماند. 
روزنامه »گاردین« در گزارش خود خروج هیلی از دولت ایالات 
متحده را نشانه ای از وجود هرج و مرج در کاخ سفید و سیاست 
خارجی ترامپ ارزیابی کرد و نوشت: ترامپ در 22 ماه ریاست 
جمهوری کار با سه مشار امنیت ملی و دو وزیر امور خارجه را 
تجربه کرد و اکنون باید به دنبال پر کردن یک پست خالی مهم 
در حوزه امنیت ملی باشد و جایگزینی برای نماینده آمریکا در 

سازمان ملل پیدا کند. 
به نوشته این روزنامه بریتانیایی، استعفای هیلی تعجب همه 

را برانگیخت اما وزیر امور خارجه آمریکا و کارکنان کاخ سفید را 
بیش از همه در بهت فرو برد. در حالی که در دوسال گذشته مقام 
های ارشد بسیاری از کاخ سفید یا کابینه خارج شدند اما اعلام 
چنین اقدامی پیش از انتخابات میاندوره ای کنگره بسیار تاثیرگذار 
است زیرا ممکن است این سوال را مطرح سازد که آیا هیلی این 
تصمیم را به خاطر هرج و مرج در دولت اتخاذ کرده است یا اینکه 

می خواهد خود را برای ریاست جمهوری آماده کند؟ 
بنا بر تحلیل این روزنامه آشکارتر از همه موضوعات آن است 
که سیاست خارجی ترامپ در اوج هرج و مرج قرار دارد و هیچ 
کس هم به آن توجهی نمی کند. اگرچه سیاست خارجی شبیه 
نظامی استبدادی نیست اما اکنون با تصورات ناپایدار یک رئیس 
جمهوری از طریق توئیت و گزارش های فاکس نیوز هدایت می 

شود. 
به نوشته تحلیلگر این روزنامه، سیاست خارجی بدون برنامه 
کاخ سفید نه تنها برای آمریکا بلکه برای جهان چالش ساز شده 
است. نتیجه این فرایند در داخل آمریکا آن است که تیم ترامپ 

قادر به ادامه همکاری با وی نیست و افراد بدون پس دادن آزمون 
خود در یک بحران بین المللی مهم، کنار می روند. در این شرایط 
اگر دونالد ترامپ بخواهد برای یک بحران امنیت ملی واقعی چاره 

اندیشی کند، باید به داد جهان رسید. 
از نگاه روزنامه »واشنگتن پست« چیزی که کناره گیری 
هیلی را برجسته می کند این تحلیل است که وی برای تغییر 
سیاست ها چندان مناسب نبود زیرا به رغم انتقادهای تند از 
سازمان ملل متحد همان رویکردهای کلینتون و اوباما را در 
سیاست خارجی دنبال می کرد. از طرف دیگر در دوره »رکس 
تیلرسون«، هیلی خود را فرد نخست در سیاست خارجی به 
نمایش گذاشت اما در برخی حوزه ها با سیاست های دولت 
مخالف بود و اعتقاد داشت شعار نخست آمریکا نباید به مفهوم 
آمریکای تنها باشد؛ این رویکرد وی در پرونده های مهاجرت و 

روسیه آشکار بود. 
این روزنامه آمریکایی افزود: از نگاه تحلیلگران نقش هیلی در 
چند ماه اخیر بسیار کمرنگ شده بود و در دو پرونده مهم ترامپ 

-یعنی ایران و کره شمالی- وی جایگاهی را نداشت. اکنون جان 
بولتون می تواند بسیاری از خواسته های ضد سازمان مللی ترامپ 

را اجرایی کند زیرا وی تجربه و شناخت دقیقی از آن دارد. 

* به حاشیه رفتن یا آماده شدن برای ریاست جمهوری؟ 
رسانه ها گمانه زنی های گوناگونی را در مورد دلیل کناره 
گیری بهت آور هیلی بیان می دارند. یکی از مهمترین و محتمل 
ترین فرضیه ها که برخی رسانه ها همچون تارنمای شبکه خبری 
»سی.ان.ان« به آن پرداخته این است که با آمدن »جان بولتون« 
و »مایک پومپئو« به پست های مشاور امنیت ملی و وزیر امور 
خارجه ترامپ عرصه برای هیلی تنگ شده بود و به عبارت دیگر 
وی در سیاست خارجی واشنگتن به حاشیه رانده شد. برخی دیگر 
هم موضوع بازگشت به عرصه های تجاری و مدیریت شرکت 
هایی را که هیلی درآن تجربه و سابقه موفقی داشت، به عنوان 
دلیل این تصمیم بیان می کنند.تحلیلگر سی.ان.ان نوشته هیلی 
اکنون یک فرزند دانشجو دارد و فرزند دیگر وی نیز تا چند سال 
دیگر باید وارد دانشگاه شود. وی می تواند در بخش خصوصی 

آمریکا حقوقی به مراتب بالاتر دریافت کند. 
البته برخی تحلیل ها نیز بازگشت به عرصه سیاست در آمریکا 
را از مهمترین برنامه های هیلی برای آینده می دانند. این دیپلمات 
هندی الاصل که پیش از این فرماندار ایالت کارولینای جنوبی 
بود ممکن است بخواهد برای دوره های بعدی خود را به عنوان 
نامزد ریاست جمهوری از سوی جمهوریخواهان معرفی کند. البته 

گفتنی است وی این فرضیه را رد کرد. 
ترامپ حضور خود در انتخابات سال 2020 را اعلام کرده 
است. به نوشته یورو نیوز شاید هیلی سال 2024 را هدف اصلی 
برای انتخابات ریاست جمهوری قرار داده باشد. اکنون هیلی با 
استعفای خود تلاش می کند حاشیه های کمتری را به علت 
سیاست های ماجراجویانه ترامپ و نزدیکان تندروی وی برای 
خود به ثبت برساند. سی.ان.ان چنین تحلیل کرده که در سال 
2024 شش سال از جدایی هیلی از ترامپ می گذرد بنابراین وی 
می تواند گزینه مناسبی برای جمهوریخواهان باشد. از طرف دیگر 
از آنجا که وی رابطه خوبی را با ترامپ داشته است، در صورت 
دو دوره ای شدن رئیس جمهوری کنونی، امکانات و زمینه برای 
حمایت از ریاست جمهوری یک زن در حزب جمهوریخواه فراهم 

خواهد بود. 

عضو شاخص حزب کارگزاران سازندگی گفت: مردم 
گرفتاری هایی را که آمریکا با اعمال تحریم بر نظام سیاسی 
ما بار کرده، می بینند و متوجه هستند که دولت مقصر 
نیست. در واقع مردم می دانند این طور نیست که دولت 

بخواهد انفعال پیدا کند و از مردم روی گردان باشد.
در روزگاری که تحلیل می شد روابط و همکاری اصلاح 
طلبان و حسن روحانی به گرمی اردیبهشت ماه سال 96 
نیست و روز به روز مناسبات شان به سردی می گراید، 

نشستی برگزار شد که خط قرمزی بر این تحلیل بود.
کارگزاران  حزب  شاخص  عضو  عطریان فر  محمد 
سازندگی گفت: فاصله بین اصلاح طلبان و آقای روحانی 
گزاره درستی نیست. البته از ناحیه اصلاح طلبان به دولت 
نقدهایی وارد است اما عمدتا این نقدها معطوف به آن 
است که دولت باید کمر همتش را محکمتر ببندد و از حال 

انفعال خارج شود.
مشروح گفت وگوی خبرآنلاین با محمد عطریان فر را در 

ادامه بخوانید:

* پیش از نشست مشترک رئیس جمهور با اصلاح 
طلبان، صحبت می شد که جریان اصلاحات در حال 
فاصله گرفتن از آقای روحانی است، آیا می توان برگزاری 
این نشست را به پا برجا ماندن ائتلاف اصلاحات و اعتدال 

تفسیر کرد؟
فاصله افتادن بین اصلاح طلبان و آقای روحانی گزاره درستی 
نیست. اصلاح طلبان به دولت آقای روحانی نقدهایی معطوف به 
مشکلات اقتصادی کشور دارند چون بدخواهان برای ایران تحریم 
هایی اعمال کردند که نظام اقتصاد-معیشتی مردم را تحت تأثیر 
قرار داد، در چنین وضعیتی اصلاح طلبان معتقدند دولت باید از 
حال انفعال خارج شود، کمر همتش را محکمتر ببندد و اوضاع را 
جبران کند اما اینکه فاصله ای بین اصلاح طلبان و آقای روحانی 
افتاده گزاره درستی نبود و نیست. البته برخی دوستان اصلاح 
طلب که مقداری مسیر افراط را طی می کنند، این موضوع را 
مطرح کرده بودند ولی آنها حرف و نظر شخصی خودشان را 

گفتند.

* آیا نشست اصلاح طلبان با آقای روحانی نشان داد 
که آن اصلاح طلبان تندرو و افراطی معتقد به جدایی از 

روحانی در اقلیت اند؟
بله، در واقع این نشست نشان داد که الان جریان اصلی و 
محوری اصلاح طلبان همچنان موضع شان تأیید منتقدانه دولت 
است یعنی در عین تأیید دولت، نقدهای شان را مشفقانه و اصلاح 
طلبانه مطرح می کنند. ما درباره اصلاح طلبان نماد مشخص 
تعریف شده مان شخص آقای خاتمی است که او موضع تأییدی 
درباره دولت دارد. آقای روحانی در این نشست بیانی داشت که به 

نظر من خیلی روشنگر بود. او گفت »اصلاح طلبان تنها حامیان 
من نیستند بلکه شرکای من در دولت و امور اجرایی هستند«. 
این بیان خیلی هوشمندانه، ظریف و تعیین کننده بود به این معنا 
که آقای روحانی هیچ گاه پیوند و اعتقاد خودش و به بیان روشن 
تر وامداری خودش را نسبت به اصلاح طلبان فراموش نکرده و به 
صراحت آن را بیان کرده است؛ در مجموع این نشست بیش از آنی 
که در جزئیات منشأ اثر باشد و بر انتقال برخی مفاهیم انتقادآمیز 
به رئیس جمهور دلالت کند، امکانی بود تا رئیس جمهور را با یک 
افکار گسترده تری از آنچه در جامعه می گذرد آشنا کند، اثرات 
کلی ترش نیز، دلالت بر باقی ماندن بر سر پیمان بین اعتدال و 

اصلاحات بود. در واقع این دو پیام را بیشتر به جامعه نشان داد.

* فکر نمی کنید آن اقلیت تندرو اصلاح طلب به مرور 
زمان تا ریاست جمهوری 1400 باعث شوند که جدایی بین 

اصلاح طلبان و آقای روحانی اتفاق بیفتد؟
کلا مقوله تندروی و رادیکالیسم با اصلاحات در یک جا جمع 
نمی شود. دوستانی که موضع تند و افراطی می گیرند عملا به 
یک شکلی موضع اصلاح طلبی خودشان را می شکنند. در واقع بر 
سر شاخ نشستند و بن می برند. من خیلی برای این وجه جریان 
اصلاحات وقعی قائل نیستم چون وزن سنگینی ندارند. جریان 
اصلاحات یک جریان بالنده است و روز به روز خود را اصلاح 
می کند. کلا اصلاح طلبی نمی تواند با تندروی جمع شود. لذا 
همواره این موضع روشنی است و اشاره کردم که اگر یک چند 
نفری در مواردی اظهارنظر می کنند، اظهارنظر شخصی است لذا 

نمی توانیم به عنوان یک جریان به صحبت های آنها نگاه کنیم. 
رادیکالیسم در متن جریان اصلاحات وجه جریانی پیدا نمی کند. 
تک صداهایی ممکن است باشد که با کمترین گفتگو آنها هم 

قابل رفع است.

* از نماد ائتلاف اصلاحات و اعتدال، تصویب لایحه 
CFT در مجلس بود که نشان داد دلواپسان و اصولگرایان 

رادیکال همچنان در اقلیت هستند، نظر شما چیست؟
داستان CFT که یکی از مولفه های FATF است، باید 
در مجلس مورد توجه قرار می گرفت. آقای لاریجانی بسیار 
هوشمندانه و با غیرت ملی پارلمان را مدیریت کرد و اجازه 
جبهه  نمادشان  که  مجلس  تندروهای  و  هیاهوها  که  نداد 
پایداری است، از فضای آشفته به نفع خودشان بهره بگیرند. 
رئیس مجلس 7 سناریوی مخالفان را در CFT نقش برآب 

کرد. 
سناریوی اول این بود که مجلس را از اکثریت بیاندازند و 
اجازه ندهند جلسه علنی تشکیل شود، به عبارت دیگر می 
خواستند آبستراکسیون کنند که موفق نشدند. سناریوی دوم 
از  رفتارهای دور  انجام  و  بازی  با شلوغ  تندروها  بود که  آن 
شأن مجلس برای خارج کردن فضای پارلمان از حالت عادی 
تلاش کردند اما اقدامات شان اثربخش نبود و به نتیجه نرسید. 
سناریوی سوم این بود که تندروها یک جریانی را از بیرون 
ساماندهی کردند، معمولا نیز پیش می آید برخی تندروها 
وقتی روند طبیعی را طی نمی کنند، مقداری فضای اجتماعی 

را آشفته می کنند تا به هدف شان جامع عمل بپوشانند، در 
روز بررسی لایحه CFT در مجلس نیز آنها نیروهای جوانان را 
جلوی مجلس آوردند تا فضا را شلوغ کنند اما این اقدام هم 
شکست خورد و موفق نبود. سناریوی چهارم این بود که لایحه 
CFT دو شوری شود اما این مسئله جای طرح نداشت چون 
درباره لایحه بحث های پیش از این صورت گرفته بود. سناریوی 
پنجم این بود که اخطارهایی دادند تا مدیریت مجلس را فشل 
کنند که این هم شکست خوردند. سناریوی ششم تلاش برای 
القای مخالفت رهبری با لایحه CFT بود. در واقع تندروها 
موضع خود را به نظر رهبری نسبت دادند و گفتند »رهبری 
مخالف است«. حال آنکه اگر رهبری مخالف موضوعی باشند، 
آقای لاریجانی به عنوان رئیس مجلس بیش از هر کس نسبت 
به این مسئله توجه نشان می دهد. خوشبختانه آقای لاریجانی 
از پیش پیگیری های خودش را کرده بود و با قرائت نامه ای که 
از دفتر مقام معظم رهبری اعلام کرد، ایشان هیچ مخالفتی با 
طرح موضوع در مجلس ندارند که این مسئله به نظر من خیلی 
ارزشمند بود. در واقع یکی از شاه بیت های مخالفت رادیکال 
ها در مجلس، عملا با هوشمندی و حسن تدبیر آقای لاریجانی 
شکست خورد. سناریوی هفتم تحت فشار قراردادن دو سوم 
نمایندگان مجلس بود چون این گروه از نمایندگان وکالت مردم 
مناطق محروم و شهرستان های کوچک تک نماینده را به عهده 
دارند بنابراین حوزه انتخابیه شان بسیار بسته و کوچک است. 
تندروها در تدارک این بودند که الا و لابد آرایی که به صندوق 
ریخته می شود باید مشخص و علنی باشد، تا آنها توسط عوامل 
رادیکال بتوانند با برخی تحریکات آرامش و امنیت این دسته از 
نمایندگان موافق CFT را در حوزه های انتخابیه سلب کنند اما 
وقتی پیشنهاد رأی گیری علنی دادن با آن مخالفت شد. در کل 
تمامی بازیگری های مخالفان در آن روز عملا نقش برآب شد 
آنچه در مجلس رخ داد پیامد مثبتی به نفع منافع ملی کشور 
بود و عملا یک پیروزی دستاوردی برای دولت و اصلاح طلبان 

به حساب می آید.

* آیا می توان گفت مخالفان دولت همچنان دست 
پایین را دارند؟

من باورم این است که دولت دچار دست انداز سنگینی شده 
که این گرفتاری بخش اندکی اش مربوط به انفعال و ضعف برخی 
از ارکان های اجرایی دولت است، عمده ترینش در مسائل خارج 
از دولت ریشه دارد. گرفتاری هایی که آمریکا با اعمال تحریم بر 
نظام سیاسی ما بار کرده است. مردم این مسائل را می بینند و 
متوجه هستند که دولت مقصر نیست. در واقع مردم می دانند 
این طور نیست که دولت بخواهد انفعال پیدا کند و از مردم روی 
گردان باشد. با این پیش فرض و با این تحلیل که گفتم تصورم این 
است که همچنان مخالفان دولت دست برتری در عرصه سیاسی 

کشور ندارند.

حضـور 271 نماینـده مجلـس بـا آرای مخالـف، موافـق و 
ممتنـع بـرای بررسـی CFT کـه بیـش از همـه بـا هماهنگی 
نماینـدگان فراکسـیون امیـد محقـق شـد؛ بـه خـودی خـود 
پاتکی بود که نقشـه طراحان آبستراکسـیون را برهم زد و نمی 

تـوان آن را مصـادره بـه شـخص یـا رای کرد.
مجلس شـورای اسـلامی با پیوسـتن ایران به کنوانسیون 
مبـارزه بـا تامین مالـی تروریسـم موافقت کـرد؛ نمایندگان 
بـا وجـود همـه مخالـف گویـی هـا و هجمه هـا دربـاره این 
لایحـه، منافـع ملی را بـا توجه به اقتضائـات و ضرورت های 
کنونـی کشـور در اولویـت قرار دادنـد و با غلبـه آرای موافق 

CFT تصویب شـد.
مخالفـت هـا بـا آخریـن لایحـه FATF از مـاه هـا قبـل 
و بـه شـیوه هـای گوناگـون اعـم از رسـانه هـا، تریبـون هـای 
سیاسـی- مذهبـی همچون نمـاز جمعـه، برگـزاری تجمعات 
اعتراضـی و بـه ویژه سـخنرانی ها و موضع گیـری ها متناقض 
برخی نمایندگان مجلس شـورای اسـلامی نسـبت به پذیرش 
اسـتانداردهای مـورد تاکیـد گـروه ویژه اقـدام مالی آغاز شـده 

اسـت و هنوز نیـز ادامـه دارد.
در جلسـه روز چهارشـنبه )یازدهم مهرماه( مجلس شورای 
اسـلامی مقـرر شـد کـه صبـح یکشـنبه )پانزدهـم مهرمـاه( 
بررسـی لایحـه CFT در دسـتور کار مجلـس قـرار گیـرد؛ در 

خبرهـای غیررسـمی و شـبکه هـای اجتماعی گمانـه هایی دربـاره احتمـال ایجاد 
آبستراکسـیون )عـدم حضـور عمـدیِ گروهـی از نماینـدگان مجلـس در هنـگام 
رأی گیـری، بـه  قصـد از اکثریت انداختن مجلس و جلوگیـری از تصویب یک لایحه 
یـا طـرح( از سـوی نماینـدگان جریان مخالف بـا الحاق ایـران به کنوانسـیون های 
بیـن المللـی و رعایت اسـتانداردهای گـروه ویژه اقـدام مالی مطرح شـده بود؛ حربه 
ای کـه بـا درایـت و فرصـت شناسـی و حضور منسـجم اعضـای فراکسـیون امید و 

نماینـدگان مسـتقل مجلس نـاکام ماند.
انسـجام حضـور نماینـدگان موافـق CFT در روز یکشـنبه بـه گونـه ای بود که 
برخـی نماینـدگان مخالف نیـز آن را بی سـابقه توصیف کرده انـد؛ در همین زمینه 
محمـد مهـدی زاهدی نماینده مـردم کرمان و عضو فراکسـیون نماینـدگان ولایی 
مجلـس گفـت: »حضـور 271 نماینـده در مجلس بسـیار بی سـابقه بـود، حتی در 
جلسـه وزرا هـم این تعداد نماینـده حاضر نبودند. چون احتمال می دادند دوسـتان 
ولایـت مجلـس را از اکثریـت بیندازند، برای همیـن برنامه ریزی کرده بـوده اند هر 

طـور شـده اف ای تی اف تصویب شـود.«
حضور هماهنگ و منسـجم نمایندگان باعث شـد، مخالفت 
هـا بـا لایحـه الحاق ایـران بـه کنوانسـیون بین المللـی مبارزه 
بـا تامیـن مالی تروریسـم نه فقـط آرای نماینـدگان بر تصویب 
ایـن لایحـه موافق شـود بلکـه اجماعی که نماینـدگان مخالف 
بـا همکاری ایران بـا FATF که لازمه آن رعایت 41 اسـتاندارد 
ارائه شـده از سـوی این گروه برای خروج جمهوری اسـلامی از 
فهرسـت سـیاه اسـت- از قبل مدعی آن بودند و به واسـطه آن 
برای ایجاد آبستراکسـیون پافشـاری می کردند، شـکل نگیرد، 
در ایـن میـان امـا برخـی دیدگاه هـا و نظـارت دربـاره مصادره 
بـه مطلـوب این انسـجام و هماهنگی به اسـم یکـی از اعضای 
فراکسـیون امیـد حکایـت دارد؛ دیدگاهـی که با فـرض محال 
بـودن آن، طـرح آن نیـز ممکـن اسـت انسـجام و همبسـتگی 

موجـود در این فراکسـیون را تحت الشـعاع قـرار دهد.
حضـور 271 نماینـده اعـم از مخالـف و موافـق و دارای رای 
ممتنـع در تصویـب یـا عـدم تصویـب یک لایحـه یا طـرح، با 
توجـه بـه اظهـارات برخـی نماینـدگان و همچنین مـروری بر 
آرای ماخـوذه در مصوبـات مجلس، پررنگ و منسـجم اسـت و 
نمـی تـوان بـه صـرف اینکه فلان رسـانه یـا جریـان مخالف از 
یک شـخص یـا احـوالات او بـرای توجیـه مواضع خـود درباره 
یـک موضوع یا مسـاله نام می بـرد، آن را نادیده گرفـت و از آن 

مصـادره به شـخص یـا رای کرد.
لایحه الحاق ایران به کنوانسـیون بین المللی مبارزه با تامین مالی تروریسـم در 
مجلـس بـا 143 رای موافـق، 120 رای مخالف و ۵ رای ممتنع از مجموع آرای 271 
نماینـده حاضـر در مجلس به تصویب رسـید؛ حضـور 271 نماینـده با هماهنگی و 
همبسـتگی نمایندگان فراکسـیون امید مجلس نه فقط حضور شخص یا اشخاصی 

خـاص، به خودی خود آبستراکسـیون را نقش بـر آب کرد.

 رازهای بزرگ خروج نزدیکان ترامپ از کاخ سفید

مشتی از خروار هرج و مرج در کاخ سفید

محمد عطریان فر  :

لاریجانی سناریوهای مخالفان سی اف تی را نقش برآب کرد

هماهنگی فراکسیون امید نقشه طراحان آبستراکسیون را برهم زد

انسجام »امید« مصادره به مطلوب نمی شود

خبــر
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 امام جمعه قم گفت: در سختی ها و 
مشکلات اقتصادی و مبارزه با حقوق های 
نابجا و ناعدالتی ها همه باید همکاری 
از  بیش  باید  گانه  سه  قوای  و  کرده 

گذشته در میدان باشند. 
آیت الله علیرضا اعرافی ظهر دیروز 
در خطبه های نماز جمعه که در مصلی 
قدس برگزار برگزار شد، اظهار داشت: 
اعمال و رفتارهای باطنی و ذاتی انسان 
انسان  شخصیت  که  می شود  سبب 
ساخته  و نتایج آن در دنیا ظاهر می شود.

خود  اعمال  گرو  در  انسان  افزود:  وی 
نیز  دیگران  اعمال  در  گاهی  و  است 
می آید  پیش  سؤال  می شود،  شریک 

که چگونه در اعمال خوب و بد دیگران 
شریک می شویم که دلیل آن این است 
علل صدور عمل شدیم.امام جمعه قم با 
اشاره به حدیثی از اهل بیت )ع( تصریح 
کرد: هنگامی که انسان امر به معروف و 
نهی از منکر می کند در آن شریک است 
همچنین در زمینه راهنمایی و مشاوره 
و هدایت دیگران شریک می شود.استاد 
حوزه علمیه بااشاره به فرازی از خطبه 
196 نهج البلاغه بیان کرد: امیرالمؤمنین 
)ع( انسان را به تقوا توصیه کرده است، 
دنیا محل گذر و رفتن است و محل 
ماندن نیست و منزلگاهی است که باید 
از آن گذر کنیم و جای ناکامی ها ست. 

اینکه  بیان  با  علمیه  حوزه های  مدیر 
ورزش همگانی اصل مهمی است که 
باید در کنار ورزش قهرمانی و حرفه ای 
مورد توجه باشد، بیان کرد: ورزشکارانی 
که ارزش های الهی را در زمینه ورزش 
رعایت می کنند باید مورد توجه باشند 
و همچنین ارزش های معنوی و الهی 
باید در زمینه ورزش مورد توجه باشد.

در  گفت:  المصطفی  جامعه  رئیس 
چهلمین سالگرد انقلاب اسلامی قرار 
اقتصادی  داریم که هجمه های شدید 
و منفعلانه ای ایجاد شده است و نباید 
سبب شود از راه خود دور شویم، باید از 
اقتدار ملی و اسلامی صیانت کرده و به 

نیروی داخلی خود تکیه کنیم و به اروپا و 
آمریکا امید نداشته باشیم.آیت الله اعرافی 
خاطرنشان کرد: نباید در برنامه ریزی ها و 
طراحی های خود به دیگر کشورها نگاهی 
نداشته باشیم، مجلس شورای اسلامی و 
قوای سه گانه و نهادهای کشور و ملت 
مقام  که  راهنمایی هایی  پرتو  در  باید 
معظم رهبری تاکید دارند حرکت کرده 
و این موضوع را بدانیم که پایداری بر 
ارزش های اسلامی ما را پیروز می کند. در 
سختی ها و مشکلات اقتصادی و مبارزه با 
حقوق های نابجا و ناعدالتی ها همه باید 
همکاری کرده و قوای سه گانه باید بیش 

از گذشته در میدان باشند.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم:

قوای سه گانه برای حل مشکلات جامعه بیش از گذشته در میدان باشند 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم بر لزوم 
هدایت پایان نامه های دانشجویی به سمت حل مسائل 

استان تاکید کرد.
سید محمد رضا هاشمی در کمیسیون دانشجویی قم 
روز چهارشنبه با حضور نمایندگان تشکل های دانشجویی 
برگزارشد اظهارداشت برای استفاده مطلوب از پایان نامه 
های دانشجویی در کمیسیون دانشجویی استان تصویب 
شد که پایان نامه های پذیرفته شده در دانشگاه های 
قم، دارای رویکرد بومی بوده و برش استانی داشته باشد.

سید محمد رضا هاشمی بیان کرد: امروز قم در مساله 
خشکسالی با آسیب های جدی مواجه است که پایان نامه 
های دانشجویی می توانند راهکارهای عملیاتی برای حل 
این موضوع را ارائه دهند.وی همچنین با اشاره به اهمیت 
ارتباط صنعت با دانشگاه، ادامه داد: استان قم با دارا بودن 
نیروی انسانی کارآمد و تحصیل کرده باید در حوزه صنعت 
سرآمد سایر مناطق کشور باشد و در این زمینه اقدام های 
خوبی برای نزدیکی صنعت و دانشگاه و تهیه پایان نامه های 
مرتبط با ظرفیت های صنعتی استان، در حال انجام است.

وی افزود: قم یک شهر دانشگاهی است که بیش از 

72 هزار دانشجو در 30 دانشگاه و مرکز علمی آن مشغول 
تحصیل هستند، بنابراین ظرفیت اندیشه ورزی بالایی در 
این استان وجود دارد که باید برای حل مسائل اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی از آن استفاده شود.وی ادامه داد: تنها در 
سال تحصیلی جدید 19 هزار دانشجو در دانشگاه ها و مراکز 
آموزش عالی قم مشغول به تحصیل شدند که این رقم نشان 
دهنده اهمیت این استان در فضای دانشجویی کشور است.

هاشمی گفت: فعالیت 200 تشکل دانشجویی و 160 
نشریه فعال در این حوزه از دیگر افتخارات دانشگاه های 
استان قم است که در فضایی آرام انجام می شود.وی بیان 
کرد: یکی از مهمترین ماموریت های کمیسیون دانشجویی 
استان، رسیدگی به دغدغه های دانشجویان است که 
در همین زمینه طی سه ماه گذشته 22 مصوبه در این 
کمیسیون تصویب و 18 مورد آن اجرا شد.وی با اشاره 
به اهمیت نشاط اجتماعی و سیاسی دانشجویان، افزود: 
برگزاری کرسی های آزاد اندیشی و اجرای برنامه های 
متنوع فرهنگی در محیط دانشگاه، از جمله راهکارهای 
افزایی در میان  افزایش روحیه امید به آینده و نشاط 
دانشجویان است.معاون استاندار قم گفت: به برکات نظام 

جمهوری اسلامی امروز دانشگاه های کشور میزبان میلیون 
ها دانشجوست و در عین حال هیچ مشکلی در تامین 
فضای آموزشی و هیات علمی مورد نیاز مراکز دانشگاهی 
وجود ندارد.وی با بیان اهمیت حفظ وحدت و انسجام ملی 
در برابر دشمنان، افزود: تشکل های دانشجویی می توانند 
نقش موثری در تقویت روحیه وحدت و خودباوری ملت 
ایران در مقابل توطئه های دشمنان داشته باشند که باید از 

این ظرفیت به بهترین شکل استفاده شود.
وی با اشاره به این که تشکل های دانشجویی در برگزاری 
مراسم های مورد نظر خود نباید دغدغه مکان مناسب و 
بودجه را داشته باشند، ادامه داد: هیچ کس حق برخورد با 
برنامه های تشکل های دانشجویی که در چارچوب قانون 
برگزار می شود را ندارد.هاشمی گفت: برای تقویت ارتباط 
تشکل های دانشجویی با مسئولان ارشد استان تلاش 
خواهیم کرد و از نظرات ایشان در تصمیم گیری ها استفاده 
می کنیم.وی بیان کرد: باید مراقب توطئه های دشمن در 
حوزه تهاجم فرهنگی و آسیب های اجتماعی باشیم که در 
این زمینه تشکل های دانشجویی وظیفه ای مهم و حساس 

برعهده دارند.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم :

پایان نامه های دانشجویان با هدف رفع مسائل قم تدوین شود
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خبــر

دبیرکل حزب موتلفه :اصولِ اصولگرایی نو و کهنه ندارد 
 دبیرکل حزب موتلفه اسلامی درباره مانیفست قالیباف در مورد نواصولگرایی گفت: اگر در این 
مطالبی که اعلام شده است بحث اصولِ اصولگرایی باشد من معتقدم اصولِ اصولگرایی نو و کهنه 
ندارد اما اگر بحث این باشد که برای تحقق آن اصول ما باید از روش های جدیدتر باید استفاده کنیم 
حرف درستی است.  محمدنبی حبیبی درباره آغاز فعالیت های انتخاباتی جمنا و اینکه آیا حزب 
موتلفه اسلامی هم در زمان انتخابات با جمنا همکاری خواهد داشت یا نه؟، گفت:  من به عنوان عضو 
شورای مرکزی جمنا در جلسات آنان شرکت می کنم ولی برای انتخابات آینده، در موقع مقتضی 
با جمع بندی موتلفه اسلامی اقدامات انتخاباتی می کنیم. به این دلیل که هنوز این جمع بندی ها را 
نکردیم اظهارنظر نمی کنم.وی درباره اینکه آیا قرار است دولت جلسه ای را با اصولگرایان برگزار کند؟، 

اظهار کرد: من به صورت شایعه شنیده ام ولی تا این تاریخ دعوتی از ما به عمل نیامده است.

کمبود ۱۲۵ هزار پرستار در کشور 
 رئیس سازمان نظام پرستاری کشور گفت: کمبود حدود 12۵ هزار پرستار در چرخه درمان و 
بهداشت کشور احساس می شود و نیاز داریم که حداقل 30 هزار پرستار جدید هر سال جذب و وارد 
این چرخه شوند.اصغر دالوندی در مراسم اختتامیه نخستین جشنواره ملی عکس پرستار که در سالن 
اجتماعات دانشگاه آزاد اردبیل برگزار شد، اظهار داشت: بی توجهی به قشر پرستار سبب از دست 
دادن سلامت مردم می شود چرا که شغل پرستاری در راستای ارتقا و حفظ سلامت مردم جامعه از 
اهمیت بسیار بالایی برخوردار است.رئیس سازمان نظام پرستاری کشور افزود: در حال حاضر 30 هزار 
پرستار بیکار و حدود 1۵ هزار نفر پرستار طرحی که آماده به خدمت هستند، در سطح کشور وجود 
دارد که شاخص بهره مندی از پرستار به ازای هر تخت در کشور ایران، بسیار پایین تر از کشورهای 
توسعه یافته بوده و نیاز است برای جذب پرستاران در حوزه بهداشت و درمان کشور، تصمیمات جدی 

توسط مسئولان کشور اخذ شود.
 

رفتگری با دکترای عمران و ۳۵ مقاله ISI در کرمانشاه!
یکی از پرسنل شهرداری منطقه … کرمانشاه با مراجعه به دفتر باختر عنوان کرد که من دارای 
مدرک دکترای تخصصی عمران هستم، ولی به عنوان رفتگر در این منطقه از شهرداری کرمانشاه 
فعالیت می کنم . وی که دارای 3۵ مقاله ISI و علمی پژوهشی معتبر نیز می باشد از عدم شایسته 
سالاری در سیستم مدیریتی کشور انتقاد کرد. او که متاهل و دارای یک فرزند و همچنین سرپرست 
پدر و مادرش نیز می باشد، حدود 4 سال است که به عنوان رفتگر، زیر نظر یکی از شرکت های 
پیمانکاری حوزه خدمات شهرداری کرمانشاه، فعالیت می کند. این دکتر رفتگر! ما می گوید: حدود 
هفت ترم است که در دانشگاه های استان به صورت حق التدریس فعالیت کرده و عایدی ناچیزی 

نیز از دانشگاه دارم.
 

آمار عجیب و غریب از تعداد قوانین کشور
 ناهید تاج الدین نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی با مقایسه نهاد قانون گذاری ایران 
و فرانسه گفت: حدود 110 سال است که از نهاد قانون گذاری در ایران می گذرد و در این سال ها 
حدود 11 هزار قانون در ایران تصویب شده است. اگر بخواهیم با کشوری مانند فرانسه که حدود 
200 سال است از نهاد قانون گذاری آن می گذرد مقایسه کنیم، آن ها تاکنون حدود 3800 قانون 
تصویب کرده اند و متاسفانه دائم در مجلس شورای اسلامی قوانین مختلفی که شاید اولویت نداشته 
باشد و کارشناسی نشده باشد تصویب می شود و بعضاً قوانینی که نیاز جامعه است و اولویت شرایط 
کنونی است به نتیجه نخواهد رسید البته مرکز پژوهش های مجلس این موضوع را باید دنبال کند 

که قطعاً این کار را خواهد کرد.

آمار عجیب مبتلایان به ایدز در ایران
محمدمهدی گویا، رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت که بر اساس آخرین برآوردها، آمار بیماران مبتلا به ایدز در ایران به حدود 43 هزار 
نفر رسید. آقای گویا اضافه کرد که در حال حاضر تنها 13 هزار نفر از بیماران مبتلا به ایدز کشور 
شناسایی شده و تحت درمان قرار دارند. حدود 30 هزار بیمار مبتلا به ایدز در کشور هیچ اطلاعاتی 
وجود ندارد و نحوه خدمات گیری آنان مشخص نیست. رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر 

وزارت بهداشت علت اصلی ابتلا به بیماری ایدز در ایران را اعتیاد تزریقی اعلام کرد.

هزینه ویزای اربعین کاهش یافت
 با پیشنهاد همتی به رئیس جمهور هزینه ویزای اربعین 3۵ درصد کاهش یافت.به گزارش روابط 
عمومی بانک مرکزی، عبدالناصر همتی طی نامه ای با اشاره به اهمیت حماسه اربعین و حضور 
میلیونی اقشار مختلف مردم در این همایش عاشقان حسینی پیشنهاد داد در محاسبه نرخ ارز زوار 
اربعین 3۵ درصد تخفیف اعمال شود.بنابه این گزارش روحانی رئیس جمهور ضمن تاکید بر اهمیت 
حماسه حضور عاشقان امام حسین )ع( با پیشنهاد رئیس کل بانک مرکزی موافقت کرد.براین اساس 
هزینه ویزای زوار اربعین حدود 107هزار تومان کاهش پیدا می کند.گفتنی است پیش از این و 
به دلیل کاهش قیمت ارز قیمت ویزای اربعین نیز کاهش یافته و از 386 هزار تومان به 372 هزار 
تومان رسیده بود. بنابراین با تصمیم جدید دولت قیمت ویزای اربعین با 107 هزار تومان کاهش 

نسبت به 372 هزار تومان صادر خواهد شد.

افخمی فیلمی با موضوع جنگ می سازد 
کارگردان فیلم سینمایی »روباه« از ساخت فیلمی با موضوع دفاع مقدس خبر داد. بهروز افخمی 
کارگردان پیشکسوت سینما در سری جدید برنامه باهمستان، درباره اینکه آیا کسانی که جنگ را 
تجربه نکرده اند، می توانند در مورد جنگ فیلم بسازند؟ گفت: شاید این افراد از روبه رو شدن با چنین 
مهلکه ای ترس دارند و بخواهند چیزهایی را به مردم نشان دهند که با نگاه دیگری با آن روبه رو می 
شویم؛ بنابراین در سینمای داستانی شاید نگاه های متفاوت خریدار داشته باشد ولی چون سینمای 
مستند ملاک تشخیص قرار می گیرد، معمولا با افراد باتجربه جواب می دهد. وی افزود: کسانی که 
مستند دنیا در جنگ را از جنگ جهانی دوم ساختند، خود تجربه حضور در جنگ را داشتند ولی 
بعد از آن فیلم های دیگری که از جنگ جهانی دیدم توسط افرادی که جوان بودند و سابقه حضور 

در جنگ را نداشتند، ساخته شده و خوب از آب در نیامده بودند

مدیر روابط عمومی شهرداری تهران تغییر کرد 
 شهردار تهران در حکمی »پوریا سوری« را به سرپرستی مرکز ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری تهران منصوب کرد. به گزارش ایسنا،  پیش از این محمدعلی کریمی رئیس مرکز ارتباطات 
بود. پوریا سوری روزنامه نگار اصلاح طلب، سابقه ریاست مرکز ارتباطات سازمان میراث فرهنگی را در 
کارنامه خود دارد. بنابر گزارش شهر نوشت،  وی همچنین عهده دار معاونت تبلیغات مرکز ارتباطات 
شهرداری تهران بود. پیش از این محمد علی کریمی مدیریت روابط عمومی شهرداری تهران را 
برعهده داشت که وی در توئیتی ضمن ابراز بی اطلاعی از برکناری خود نوشت: "در حالی که در روز 
تعطیل کاری با جمعی از روزنامه نگاران و سردبیران، مهمان شرکت ملی نفتکش در بندرعباس بودم، 
خبر عزل خود را در رسانه ها دیدم. از همکاران عزیزم در شهرداری  تهران و رسانه های محترم، بابت 

همراهی و حمایت شان سپاسگزارم. الباقی تا بعد ...."

وزیر بهداشت: مشکل تامین دارو در کشور نداریم 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت که داروی مورد نیاز بیماران خاص تامین شد و 
مشکلی برای تامین دارو در کشور بویژه برای این قشر از بیماران نداریم. دکتر سید حسن قاضی زاده 
هاشمی روز پنجشنبه در حاشیه آیین رونمایی از نظام ارجاع الکترونیکی و مدیریت سلامت مازندران 
در بابلسر به خبرنگاران افزود: در ابتدای تحریم برای تامین داروهای خارجی مورد نیاز این بیماران 
مشکل اندکی ایجاد شده بود که برطرف شد.وی اضافه کرد: در شرایط فعلی ما مشکلی از لحاظ 
تامین دارو برای بیماران در سطح کشور به خصوص بیماران خاص نداریم و شرکت های دارویی ایران 

تلاش می کنند تا نیاز دارویی کشور را تامین کنند.

 در عرض ۱۲ دقیقه خاورمیانه را از شرّ دشمنان نجات می دهیم
سردار سلامی، جانشین فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تصریح کرد: این گفته رئیس جمهور 
آمریکا که ایران در عرض 12 دقیقه می تواند خاورمیانه را اشغال کند حکایت از قدرت ما دارد و البته 
ما هیچ گاه خاورمیانه را اشغال نمی کنیم و به علاوه پیشرفت  و نفوذی که انقلاب اسلامی در سطح 
منطقه و جهان دارد شرایط نظامی و سیاسی را برای دشمنان تنگ کرده و امروز راه  را بر دشمنان 

بسته ایم.

 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم: 

لاستیکهای اموال تملیکی درقم توزیع می شود 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم از ورود لاستیک های اموال تملیکی به شبکه توزیع 

در این استان خبر داد. 
ابوالفضل جمالی درگفت وگویی اظهار داشت: در راستای تامین بخشی از نیازهای ناوگان جاده ای 
فعال استان ، تعداد متنابهی لاستیک اموال تملیکی ، خریداری و به قیمت مناسب توزیع می شود.وی 
گفت: لاستیکهای خریداری شده مجزا از سهمیه استانی تخصیصی سازمان صنعت ، معدن و تجارت 
می باشد. وی درادامه اظهار داشت: گرچه طی چندماهه گذشته، شاهد تاثیرگذاری نوسانات اقتصادی 
درتداوم چرخه حمل ونقل جاده ای دربرخی استانها بودیم اما درسایه وفاق و مدیریت به موقع شرایط 
، استمرار چرخه حمل ونقل جاده ای درقم روند همیشگی خود را طی کرد.اموال تملیکی به آن دسته 
از اموالی گفته می شود که به هر دلیل ) قاچاق، احتکار و ....( در گمرکات ضبط و به تملک دولت در 
می آید.جمالی در شهریورماه نیز درگفت وگویی اعلام کرده بود: از نیمه خردادماه سال جاری تا نیمه 
شهریورماه، از مجموع یک هزار و 600 حلقه لاستیک تخصیصی با ارز دولتی و نرخ مصوب، حواله 
دریافت یک هزار و 470 حلقه لاستیک بین ناوگان جاده ای استان صادر شد.درحال حاضر بیش از 

سه هزار دستگاه کامیون در استان قم فعال می باشد.

شهردار منطقه چهار قم :

 پروژه هزار هکتاری بوستان
 کوهستان قم  در حال احداث است

شهردار منطقه چهار قم با تاکید بر اینکه پروژه هزار هکتاری تفریحی 
و گردشگری محدوده کوه خضر پروژه ای چند ساله در شهرداری است، 
گفت: در حال حاضر پیمانکاران در این پروژه ها فعال هستند تا بتوانیم 

بوستانی فرا شهری را در اختیار شهروندان قرار دهیم.
مجید متین فر با تاکید بر اینکه دو منبع ذخیره آب 400 مترمکعبی 
در بلوار آیت الله بروجردی و جنب پل انقلاب احداث شده تا در تامین آب 
مورد نیاز فضای سبز مشکلی نداشته باشیم، اذعان کرد: این منابع این 
امکان را فراهم می کند تا بتوانیم کمترین مشکل در تامین آب مورد نیاز 
فضای سبز را داشته باشیم.شهردار منطقه چهار قم به پروژه اصلاح مسیر 
ورودی شهرک قدس اشاره کرد و گفت: در خیابان بهشت نیز مشکلاتی 
داشتیم که با هزینه بالغ بر یک میلیارد ریال جدولگذاری در مسیر صورت 
گرفته که آماده بهره برداری است.متین فر در ادامه با اشاره به برنامه های 
آینده شهرداری منطقه چهار، گفت: احداث و تکمیل بوستان کوهستان 
شامل باغ پرندگان و بوستان های زائر، کوثر، شهدای گمنام و... تا پایان 

امسال در دستور کار منطقه چهار است. 
میرهادی اعلام  کرد

آماده سازی 5 هزار حلقه چاه جذبی 
برای استفاده در بارندگی ها

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از آماده 
سازی ۵ هزار حلقه چاه جذبی برای استفاده در هنگام بارندگی خبر داد 
و گفت: چاه های جذبی با هدف جمع آوری آب های سطحی به ویژه در 

بافت فرسوده احداث شده است.
به گزارش شهرنیوز، محسن میرهادی با اشاره به برنامه ریزی هایی 
که برای فصل سرما صورت گرفته است، بیان کرد: آمادگی لازم در سطح 
مناطق برای فصل سرما ایجاد شده و اقدامات لازم برای پیشگیری از بروز 
آب گرفتگی های سطحی انجام شده است.مدیرکل نظارت و هماهنگی 
امور خدمات شهری شهرداری قم از تشکیل ستاد بارندگی از دو ماه پیش 
خبرداد و یادآور شد: این ستاد با هدف آمادگی هرچه بیشتر شهرداری 
در مباحث مرتبط با بارندگی تشکیل شده و همچنین در این خصوص 
نشستی نیز با حضور معاونین خدمات شهری مناطق و شهرداران برگزار 
شده است.وی با اشاره به اینکه طبق برنامه ریزی انجام شده ۵ هزار حلقه 
چاه جذبی برای استفاده در هنگام بارندگی آماده شده که 600 حلقه از 
این تعداد، چاه های جدید است، بیان کرد: چاه های جذبی با هدف جمع 
آوری آب های سطحی به ویژه در بافت فرسوده احداث شده است تا 

مشکل آب گرفتگی در محل های قدیمی نداشته باشیم.
 

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری تشریح کرد

برنامه های خدماتی شهرداری قم 
در ایام اربعین

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم برنامه های 
خدماتی شهرداری قم در ایام اربعین در خصوص خدمت سانی به زائران 

را تشریح کرد.
امیر سامع در نشست ستاد مرکزی اربعین استان قم با اشاره به اینکه 
تلاش مجموعه های مختلف شهرداری قم در راستای میزبانی از زائران 
اربعین حسینی است، عنوان کرد: آماده سازی زیرساخت های مورد نیاز 
رفاهی به ویژه آماده سازی بوستان ها برای ایام اربعین به صورت ویژه دنبال 
شده است.وی با بیان اینکه نیروهای شهرداری در کنار نیروهای دیگر 
مجموعه ها به صورت منسجم برای ارائه خدمات شهرداری تلاش می کند، 
مطرح کرد: ستادهای اطلاع رسانی با بروشورهای راهنما به سه زبان مختلف 
در شهر قم ایجاد می شوند تا بتوانند اطلاعات مورد نیاز را به زائران ارائه کنند.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم یادآور شد: امسال 60 
اتوبوس طی 10 روز در مرز مهران مستقر می شوند و جمعی از نیروهای 
خدماتی شهرداری قم نیز در موکب های مسجد مقدس جمکران و آستان 
مقدس کریمه اهل بیت)س( حضور خواهند یافت و از عمود 1070 تا عمود 

1170 به پاکسازی محیط خواهند پرداخت.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد

پیشرفت 60 درصدی طرح 
مناسب سازی پساب فاضلاب خام

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از پیشرفت 
60 درصدی طرح مناسب سازی پساب فاضلاب خام و پساب خاکستری 

خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به پروژه های تحقیقاتی سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم، اظهار کرد: طرح مناسب سازی پساب فاضلاب خام و 
پساب خاکستری توسط شرکت شهرآب زیست در حال مطالعه است که 
حدود 60 درصد پیشرفت داشته و باید تا آذرماه به پایان برسد.مدیرعامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه انتخاب مشاور 
طرح جامع کمربند سبز قم انجام شده و در حال مطالعات است، افزود: 
طرح جامع آب خام فضای سبز هم به پایان رسیده و در حال تکمیل 
گزارش نهایی است تا بتوانیم آن را به استانداری، وزارت کشور و سازمان 
شهرداری ها جهت تصویب ارسال نماییم.جوادیان اضافه کرد: اگر این طرح 
تصویب شود باید 2۵ درصد رقم پیش بینی شده به شهرداری تخصیص 
یابد.وی به طرح تحقیقاتی گونه های سازگار و مقاوم با اقلیم شهر قم در 
مرکز تحقیقاتی گل و گیاه اشاره کرد و افزود: سه طرح دیگر نیز در دستور 
کار داریم که شامل طرح جایگزینی گونه های کم  آب و گیاهان پوششی 
به جای چمن، طرح استفاده از سوپرجاذب ها و مواد پلیمری جاذب 
رطوبت برای کاهش مصرف آب و طرح استفاده و ذخیره سازی آب های 

سطحی با محوریت آب های پردیسان در فضای سبز شهری می شود.
 

مدیر امور قراردادها و پیمانهای شهردرای قم خبر داد

اطلاع رسانی معاملات عمده شهرداری 
قم از طریق درگاه اینترنتی

مدیر امور قراردادها و پیمانهای شهرداری قم از اطلاع رسانی آگهی 
معاملات عمده شهرداری قم از طریق درگاه اینترنتی و شبکه های مجازی 
شهرداری قم خبر داد.حامد یاوری فر با اشاره به انجام معاملات عمده 
شهرداری قم شامل مناقصات، مزایدات، فراخوان ها و حراج ها عنوان 
کرد: این معاملات در حوزه های مختلف املاک و دارائی ها، شهرسازی 
و معماری، امور خدمات شهری و همچنین امور حوزه حمل و نقل و 
ترافیک و ... صورت می پذیرد.مدیر امور قراردادها و پیمانهای شهرداری قم 
نشانی اینترنتی درگاه الکترونیکی امور پیمان ها در پرتال شهرداری قم را 
Peyman.Qom.ir معرفی کرد و گفت: اسناد و سایر اطلاعات معاملات 

نیز از طریق این درگاه در اختیار متقاضیان قرار خواهد گرفت.

شهردار منطقه سه قم:

ساختمان جدید شهرداری منطقه 3 
سال آینده تکمیل می شود

شهردار منطقه سه قم گفت: برای تکمیل ساختمان جدید منطقه سه 
در حدود 7 میلیارد تومان بودجه نیاز است که با آماده سازی آن در سال 
آینده به بهره برداری خواهد رسید.سیدشمس الدین نعمتی با بیان اینکه در 
منطقه سه در زمینه تملکات 12 میلیارد تومان بودجه در نظر گرفته شده 
است، اظهار کرد: برای هزینه کرد این اعتبار، پروژه های بازگشایی بلوار 
زینبیه و تملک تقاطع خیابان کیوانفر با خیابان امام خمینی)ره( در نظر 
گرفته شده است.شهردار منطقه سه قم یکی از پروژه های در دست 
اجرای منطقه سه را تکمیل و بهسازی مسیر دسترسی به جاده کوه 
سفید دانست و افزود: پروژه جاده کوه سفید یکی از پروژه های شاخص 

شهرداری منطقه سه به طول 2 کیلومتر و با عرض 4۵ متر است.

اخبــار

وزیر نیرو گفت: طرح های وزارت نیرو 
در  فاضلاب  و  برق  آب،  بخش های  در 
استان قم به تعداد 764 پروژه است که 
برای تکمیل این تعداد 460 میلیارد تومان 

اعتبار پیش بینی شده است.
رضا اردکانیان پیش از ظهر پنجشنبه 
مگاواتی   6 نیروگاه  افتتاح  حاشیه  در 
در  قم  شکوهیه  صنعتی  شهرک  در 
در  داشت:  اظهار  خبرنگاران  با  گفتگو 
آینده ای نزدیک 13 پروژه صنعت برق 
به  قم  استان  در  مولد  نیروگاه های  و 
اکنون  هم  و  رسید  خواهد  بهره برداری 
نیز آغاز شده  عملیات اجرایی 4 پروژه 
است. وی بیان داشت: 111 میلیارد تومان 
برای تکمیل پروژه های جدید برق قم مورد 
نیاز است که برای این پروژه ها و طرح های 
آینده بخش برق قم، اعتباری بالغ بر 107 
میلیارد تومان باید در نظر بگیریم.وزیر 
نیرو عنوان کرد: طرح های وزارت نیرو در 
بخش های آب، برق و فاضلاب در استان 
قم به تعداد 764 پروژه است که برای 
تومان  میلیارد  تعداد 460  این  تکمیل 
اعتبار پیش بینی شده است.وی ادامه داد: 
 استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی در 
زمینه احداث نیروگاه های برق و همچنین 
سرمایه گذاری در بخش آب و فاضلاب از 
سیاست های دولت و وزارت نیرو است تا با 
اجرای این طرح ها نیازهای بخش صنعت 
و واحدهای تولیدی تامین شود.اردکانیان 
با انتقاد از مصرف نامناسب انرژی در کشور 
بیان داشت: اگر این روال ادامه پیدا کند 
برای احداث  هرچقدر که سرمایه گذار 
نیروگاه جهت تامین برق مورد نیاز به 
میدان بیایند باز نخواهد توانست نیازهای 
کشور را پاسخ دهند.وزیر نیرو تصریح کرد: 

هم اکنون کشور به 8 هزار مگاوات برق 
نیازمند است که احداث 26 نیروگاه برای 
تامین این میزان برق در حال انجام است.

وی همچنین بیان داشت: هم اکنون سه 
هزار مگاوات در کشور کمبود برق داریم 
که برای جبران آن 11 برنامه مدیریتی 

تدوین و تهیه شده است.
* تعهدات وزارت نیرو در بخش 
فاضلاب قم امسال عملیاتی می شود

 وزیر نیرو همچنین  در مراسم افتتاح 
تعدادی از پروژه های بخش صنعت برق 
استان قم گفت: در بخش فاضلاب قم 
در سال جاری به بخش های عمده ای از 
اردکانیان  می کنیم.رضا  عمل  تعهدمان 
اظهار داشت: در سال های اخیر طرح های 
مؤثری برای زائران و مجاوران شهر کریمه 
اهل بیت)ع(، قم اجرایی شده است.وزیر 
نیرو بیان داشت: صنعت برق از جمله 
است  برای کشور  مهمی  بسیار  صنایع 
که امسال با حمایت مسئولان و صبوری 
مردم کمبودهای برق در تابستان را پشت 
سر گذاشتیم.اردکانیان افزود: در ابتدای 

تابستان و با توجه به شرایط بارشی کم در 
سال 96 و 97 که کم بارش ترین سال در 
40 سال گذشته بوده شرایط سخت بود 
و این شرایط باعث شد تا افرادی خارج از 
کشور بخواهند توطئه کنند که با آگاهی 
مردم این دوران پشت سر گذاشته شد 
که نتیجه آن برنامه ریزی دقیق برای سال 
پیش رو داریم.وی گفت: الزامات نصب 
بیش از ۵ هزار مگاوات نیروگاه جدید و 
نیازهای ارزی و ریالی در این خصوص و 
ضرورت حفظ نیروگاه های موجود از جمله  
سیاست های وزارت نیرو برای تصویب در 

هیات دولت است.
وزیر نیرو ادامه داد: رضایت مردم از 
جنبه کیفیت خدمات بسیار مهم است 
و این یک هنر است که به گونه ای رفتار 
و گفتار و اقدامات ما مدیریت شود که 
نتیجه آن حداکثر رضایتمندی مردم باشد 
که این امر موجب افتخار نظام جمهوری 

اسلامی است.
وزیر نیرو عنوان کرد: ایران کشوری 
است که از قومیت های مختلفی تشکیل 

شده که در مجموع این شرایط متنوع 
چشم انداز بی نظیری فراهم آورده است 
که این امر نشان می دهد که انتظارات از 

نقاط مختلف کشور متفاوت است.
* بدمصرفی بلای جان جامعه شده 

است 
اینکه امروز اصلی ترین  با بیان   وی 
چالش و نقطه ضعف ما چگونگی مصرف 
این  از  که  زمانی  تا  افزود:  است،  انرژی 
نیابیم  خلاصی  بدمصرفی  شیوه های 
افتتاح  و  نمی رسیم  مطلوب  به شرایط 
پروژه های مختلف در بخش آب و برق 
نمی تواند نیازهای مردم را برطرف کند.

اردکانیان تصریح کرد: همگان مسئولیت 
داریم تا در مصرف انرژی صرفه جویی 
کشور  از  نقاطی  در  امروز  و  کنیم 
است که در  بی رویه  از آب  بهره برداری 
انتظار  فرهنگی  شرایط  به  توجه  با  قم 
کشوری  الگوی  استان  این  که  داریم 
باشد.اردکانیان  انرژی  زمینه مصرف  در 
خصوص  به  دولتی  سازمان های  گفت: 
دستگاه های تابع وزارت نیرو می بایست 

پیشتاز استفاده بهینه انرژی باشند.
وی عنوان کرد: رئیس جمهور دستور 
دادند در تابستان امسال استفاده از انرژی 
دستگاه های  در  قبل  سال  به  نسبت 
مختلف ارزیابی شود و نتیجه به اطلاع 
مردم برسد و عکس العمل لازم در این 

خصوص نیز داشته باشیم.
وی تصریح کرد: در بخش فاضلاب 
قم در سال جاری به بخش های عمده ای 
از تعهدمان عمل می کنیم و در مدیریت 
آب و برق متکفل عرضه آب و برق مطمن 
هستیم و امید است به گونه ای عمل کنیم 

که رضایت بخش باشد.

وزیر نیرو درقم خبرداد

پیش بینی ۷۶۴ طرح در بخش های آب، برق و فاضلاب استان قم 

کسـب رتبه اول کشوری جمهوری اسلامی ایران در رشته 
حفظ کل قرآن کریم توسط آقای محمدجواد مرادی و رتبه دوم کشوری 
در رشته قرائت توسط آقای سید حمیدرضا مقدسی وکسب رتبه عالی 
در رشته حفظ کل قرآن کریم توسط آقای محمد علی شریعتی را به 

همشهریان عزیز و جامعه قرآنی تبریک می گوییم.
روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم

پیام تبریک 


